
کارشناس مسکن:
انبوه سازان و مشاوران املاک به افزایش قیمت 

مسکن دامن می زنند
 یک کارشناس حوزه مســکن با تاکید بر اینکه مالیات بر عایدی سرمایه 
هر چه سریع تر باید در بازار مسکن اجرایی شود، گفت: انبوه سازان با عدم 
عرضه خانه های ساخته شده و مشــاوران املاک به دلیل منتفع شدن از 

گرانی مسکن، به افزایش قیمت آن در بازار دامن می زنند.
فرشــید ایلاتی در مورد تاثیر قیمــت زمین در افزایش قیمت مســکن، 
اظهار کرد: در خصوص عوامل گرانی مســکن نمی تــوان گرانی این کالا 
را محدود به رفتار انبوه سازان و یا مشــاوران املاک دانست و به طور قطع 
عوامل مختلفی وجود دارد.وی اضافه کرد: در کنار انبوه سازان که با تورم 
انتظاری ســبب افزایش قیمت مسکن شدند و مشــاوران املاکی نیز که 
می خواســتند از این فضای ایجاد شــده سوءاســتفاده کرده و به گرانی 

مسکن دامن بزند به طور قطع عوامل دیگری نیز وجود دارد.
ایلاتی با بیان اینکه تا این مســایل به صورت ریشــه ای حل نشود، شاهد 
گرانی بی رویه بازار مســکن و سرمایه ای شــدن آن خواهیم بود، تصریح 
کرد: به همین منظور باید به دنبال این باشــیم که مسکن را از یک کالای 

سرمایه ای تبدیل به یک کالای مصرفی کنیم.
کارشــناس مســکن ادامه داد: امروز بیش از ۸۰ درصد از متقاضیان را در 
بازار مسکن به دنبال خرید و فروش مسکن به عنوان یک کالای سرمایه ای 

و نه مصرفی هستند که همین مساله به افزایش قیمت آن دامن می زند.
وی تصریح کرد: از این جهت به نظر می رســد که عوامل ریشــه ای تری 
وجود داشــته و باید به ســمت راه حل هایی برویم که بتوان این عوامل را 

اصلاح کرد.
ایلاتی تاکید کرد: در این میان رفتار انبوه ســازان کــه خانه های خود را 
احتکار، روند اجرای پروژه های خود را کند و متناسب با رفتار بازار پروژه ها 
را طول داده و یا خانه های ســاخته شــده را به بازار عرضه نمی کنند و به 
گرانی مسکن دامن می زند.این کارشــناس حوزه مسکن گفت: مشاوران 
املاک هم به این دلیل که مدل درآمدی شان منتفع از گرانی مسکن است 
و یا اینکه ملک هــای خوش قیمت در بازار قبل از اینکه به دســت مصرف 
کننده برســد، یک بار توسط مشــاوران املاک چرخیده و عایدی بزرگی 
نصیبشــان می کند؛ به همین منظور باید مالیات بــر معاملات مکرر و یا 

عایدی بر سرمایه با هدف کنترل این بخش هر چه سریع تر اجرایی شود.

مسکن در صورت گرانفروشی یا تاخیر

مسافران هوایی می توانند شکایت کنند
خریدار  در صورتی که مســافران با تخلف 
گرانفروشــی یا تاخیرهای چند ساعته در 
پروازها مواجه شوند، ســازمان هواپیمایی 
شــکایت  از شــرکت های هواپیمایــی را 

پیشنهاد می دهد.
 شــکایت از شــرکت های هواپیمایــی در 
شــرایطی رخ می دهد که مسافران با تاخیر 
یا لغو پرواز مواجه شــده باشند یا ایرلاین ها 
قیمت بلیت را بالاتر از حد مصوب بفروشند. 
طبق آخریــن اصلاحیــه آیین نامه حقوق 
مسافر، مقرراتی برای این شــرایط در نظر 

گرفته شده است.
بدین ترتیب، در صورتی که شرکت های 
هواپیمایی در زمان پرواز تعیین شده در 
بلیت، مسافرین را از طریق سایر خطوط 
هوایی در صورت رضایت مسافر به مقصد 
منتقل کنند، مشمول پرداخت خسارت 
یا جریمه تأخیر یا ابطال نخواهند شــد؛ 
اما درصورت عدم رضایت مســافر بهای 
بلیت بدون کســر جریمه به طور کامل 
به مســافر پرداخت شــود و شــکایت 
از شــرکت های هواپیمایــی از طریــق 
وب سایت ســازمان  هواپیمایی کشوری 

امکان پذیر است.
همچنین در آیین نامه حقوق مســافر دیده 
شده که اگر شرکت  هواپیمایی در پروازهای 
داخلی، بین دو تا پنج ساعت و در پروازهای 
خارجی بین سه تا پنج تاخیر داشته باشند، 
ایرلاین باید طبق به درخواست مسافر یا در 
کوتاه ترین زمان ممکن، بلیت مشــابه ارائه 

کرده یا در صورت انصراف مســافر از پرواز، 
وجه بلیت را به مســافر برگردانــد و در هر 
صورت موظف است ۳۰ درصد قیمت بلیت 

را به  عنوان غرامت بپردازد.
در عیــن حــال در صورتــی که شــرکت  
هواپیمایی در پروازهای داخلی یا خارجی، 
بیشتر از پنج ســاعت تاخیر داشته باشند، 
ایرلاین باید طبق به درخواســت مسافر، یا 
در کوتاه ترین زمان ممکن، بلیت مشابه ارائه 
کرده یا در صورت انصراف مســافر از پرواز، 

وجه بلیت را به مســافر برگردانــد و در هر 
صورت موظف اســت یک برابر قیمت بلیت 

را به  عنوان غرامت بپردازد.
هواپیمایــی  شــرکت های  همچنیــن 
موظفند توســط نماینده خود، به مسافران 
صورتیکــه  در  کننــد؛  اطلاع رســانی 
تاخیر پــرواز تا ۷۲ ســاعت قبــل از پرواز 
به مســافرین اطلاع رسانی شــود، مبنای 
محاسبه و تعیین میزان تاخیر پرواز، زمان 
جدید اعلام شــده خواهد بود؛ اما چنانچه 

اطلاع رســانی مزبور بعد از موعد مقرر )۷۲ 
ساعت قبل از پرواز( باشد، مبنای محاسبه 
و تعیین میــزان تاخیر پــرواز، زمان درج  

شده در بلیت است.
محمد محمدی بخش - رئیس ســازمان 
هواپیمایــی کشــوری - نیــز دربــاره 
هواپیمایــی  شــرکت های  تاخیرهــای 
توضیح داد: بخشی از این تاخیرها با توجه 
به شــرایط پیش آمــده در وضعیت فعلی 
قانونی است و بخشی هم غیرقانونی است؛ 

اما در صورتی کــه تاخیرها غیــر قانونی 
باشــد، مســافران می توانند در سازمان 
هواپیمایی کشــوری نســبت به شکایت 
از شــرکت های هواپیمایی اقدام کنند که 
سازمان در راستای انجام وظیقه خود به این 

موضوع رسیدگی می کند.
همچنین مــورد دیگری که بــه خصوص 
در ماه های گذشــته و به دنبال درخواست 
ایرلاین ها بــرای افزایش قیمــت رخ داده 
بود، قیمت هــای نامتعارف بلیــت بود و از 
ایــن رو، محمدی بخش نیز خاطرنشــان 
کرد: بــه تخلفات شــرکت های هواپیمایی 
بــه عنــوان متولیــان اصلــی، آژانس ها و 
ســایت های فروش و تنوعی کــه در عرضه 
داشتند رسیدگی شــد و با آنها که از تذکر، 
ابلاغ یا حالت تعلیق فراتر رفته بودند، ضمن 
اعلام جرم، برخورد شــد که این برخورد با 
متخلفین این حوزه تا حصول نتیجه نهایی 

ادامه دارد. 
در این راســتا، همچنین حسن خوشخو - 
معاون هوانوردی و امور بین الملل سازمان 
هواپیمایی کشــوری - به تازگی در توییتر 
خود نوشــت که با دریافت گزارشات شما، 
شــرکت هواپیمایی که در خــط پروازی 
کیش مرتکب گرانفروشــی شــده بود به 

سازمان تعزیرات حکومتی معرفی شد. 
درخواست ما از شما مسافرین این است که 
در صورت مشــاهده هرگونه تخلف آن را در 
سامانه مسافر به نشانی farasa.cao.ir ثبت 

کنید.

تحلیل کارشناسان از وضعیت متغیرهای موثر در افزایش نرخ تورم

ابرتـورم در راه است؟
رئیس سازمان خصوصی سازی:

 زمان فتح الله زاده 
 ۱۱۸ میلیارد تومان برای بدهی 
استراماچونی دادیم
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وزیر دفاع:
هیچ کشوری به اندازه جمهوری اسلامی 

ایران انسجام ملی ندارد

از سوی رییس سازمان بورس
نحوه عرضه اموال مازاد دولت در بازار 

سرمایه اعلام شد

رئیس مرکز تجارت جهانی ایران:

مهار تورم به معنای ارزانی نیست

برنامه افزایش ۷۷۰۰ مگاواتی تولید برق 
کشور برای عبور از تابستان
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 آبخیزداری؛ کلید اقتصادی شدن کشت دیم 
و جلوگیری از فرسایش خاک

مهدی اکبری  بر اســاس مطالعات طرح جامع آب کشور، ریزش های جوی با 
حجمی بالغ بر ۴۱۳ میلیارد مترمکعب منشــأ اصلی منابع آب ایران را تشکیل 
می دهد کــه از این مقدار ۹۳ میلیــارد مترمکعب معــادل ۲۳ درصد به صورت 
جریان های ســطحی جاری شــده، ۲۵ میلیارد مترمکعب معــادل ۶ درصد به 
ســفره های زیرزمینی نفوذ کرده و ۲۹۵ میلیارد مترمکعب یعنی ۷۱.۴ درصد 
آن به صورت تبخیر از دســترس خارج می گردد. ازایــن رو، در ایران فقط از ۳۰ 
درصد آب حاصل از بارندگی در بخش های شرب و کشاورزی و صنعتی استفاده 
می شود و ۷۰ درصد مابقی آن تبدیل به رواناب شده و یا تبخیر می شود که هیچ 
بهره ای از آن برده نمی شــود.میزان هدر رفت آب باران در ایــران حدود ۳ برابر 
متوسط جهانی است و متأسفانه به دلیل عدم انجام عملیات آبخیزداری )انتقال 
آب ناشــی از بارندگی از مبدأ بارش به زیرزمین(، در حال حاضر کشور با کمبود 

آب قابل برنامه ریزی مواجه شده است. 

یادداشت

آگهی  تجدیدمناقصه عمومی 
مورخ   12089 شماره  درخواست  استناد  به  دارد  نظر  در  شهريار  شهرداري   
1401/04/29 معاونت  حمل و نقل و ترافیک درخصوص تجديد مناقصه عمومی  
)خريد و نصب تجهیزات دوربین های ثابت، ذخیره سازی و تجهیزات مربوط به مرکز 
کنترل و مديريت ترافیک در شهر شهريار( با اعتبار  40/000/000/000 ريال  با شماره 
فراخوان 2001093897000232 در سامانه نسبت به انتخاب پیمانکار اقدام نمايد. لذا 
از متقاضیان واجد شرايط دعوت بعمل می آيد جهت دريافت اسناد مناقصه به شرح 
ذيل تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشايی پاکت ها از طريق درگاه سامانه تدارک 

الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir  مراجعه نمايند.
1(  مبلغ سپرده شرکت در مناقصه 2/000/000/000 ريال می باشد. سپرده نفرات اول 
و دوم مناقصه تا زمان انجام معامله و قرارداد مسترد نخواهد شد. )سپرده بصورت واريز 

نقدی به حساب سپرده اشخاص شهرداری و يا ضمانت نامه بانکی(
2(   ساير اطلاعات و جزئیات مربوط به واگذاري در اسناد مناقصه درج گرديده است.

3(   شهرداري در رد يا قبول پیشنهادات مختار است. 

4(   هزينه درج آگهي به عهده برنده مناقصه مي باشد. 
5(   متقاضیان الزاماً میبايست دارای حداقل رتبه يک انفورماتیک در زمینه شبکه 
داده های رايانه ای و مخابراتی مرتبط از شورای عالی انفورماتیک و در دو سال اخیر، 
حداقل دو قرارداد مشابه و همچنین می بايست دارای مجوز افتا از سازمان فناوری 

اطلاعات ايران باشند.
6(   مهلت دريافت اسناد مناقصه از تاريخ 1401/12/23 تا تاريخ 1402/01/15 ساعت 

13/00 از سامانه تدارکات الکترونیکی دولت.
7(   مهلت ارائه پیشنهادات تا ساعت 13/00 مورخ 1402/01/26 در سامانه تدارکات 

الکترونیکی دولت.
8(  زمان بازگشايی پاکت ها : ساعت 14/30 مورخ 1402/01/26 در محل : شهريار- 

میدان نماز - جنب پايانه 22 بهمن - شهرداری شهريار.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/12/23
تاریخ انتشا نوبت دوم: 1402/01/14

 نوبت دوم

محمدصادق کولی وند شهردار شهریار

 رییس اداره پیشــگیری از ناهنجاری ها و ارتقای 
ســلامت بازار ســرمایه ســازمان بورس گفت: 
بازدارندگی و پیشگیری از تکرار جرایم و تخلفات 
برای مدیرانی که از ســابقه تخلف دارند به عنوان 
مبنــای مشــروعیت انتشــار ســوابق کیفری و 

تخلفاتی و عملکرد مدیران برشمرده می شود.
به گزارش سازمان بورس، محمد مهدی منتظری 
با بیان اینکه معرفی مدیران ناقض قانون ســبب 
می شود تا آنها اعتبار و حسن شــهرت خود را در 
معرض خطــر ببینند، افــزود: این اقدام ســبب 
می شود مدیران تلاش کنند تا رفتار و تصمیم های 
مدیریتی خود در شرکت ها را با قوانین و مقررات 
منطبــق کننــد، طبیعی اســت از ایــن طریق 

حقوق ســهامداران و ســرمایه گذاران نیز به نحو 
شایسته تری حفظ خواهد شد.

رییس اداره پیشــگیری از ناهنجاری ها و ارتقای 
سلامت بازار سرمایه ســازمان بورس با تاکید بر 
اینکه به انتشار ســوابق مدیران نه تنها به عنوان 
یک مجــازات در نظام های حقوقــی و بازارهای 
مالی نگریسته می شود، بلکه یک ابزار پیشگیرانه 
در چهارچــوب پیشــگیری های وضعــی تلقی 
می شــود، خاطرنشــان کرد: این اقدام از ارتکاب 
جرایم و تخلفات توســط مدیــران در بازارهای 
مالــی و بزه دیدگی ســهامداران در ایــن بازارها 
ممانعت به عمل می آورد. زیــرا در بازارهای مالی 
سرمایه گذاران بسیاری وجود دارند که به صورت 

بالقوه می توانند بزه  دیده شوند که در سایه انتشار 
عملکرد مدیــران می تــوان از بزه دیدگــی آنها 

اجتناب کرد.
منتظری با بیــان اینکه متخلفان همیشــه اقدام 
به محاســبه هزینه و فایده برای ارتکاب اعمال و 
تصمیم های خود می کنند، عنوان کرد: یک مدیر 
برای اینکه تصمیم به ارتکاب یک تخلف یا جرمی 
را بگیرد، پیش از هر گونــه اقدامی، هزینه و فایده 
آن را بررســی می کند، به این ترتیب که پاســخ 
کیفری یا انضباطی در نظر گرفته شده برای عمل 
خود را بررسی می کند و چنانچه فواید ارتکاب آن 
عمل را بیش از هزینه آن تشــخیص دهد، به آن 

عمل مبادرت می کند.

بورس

انتشار سوابق تخلفاتی مدیران برای پیشگیری از تکرار جرایم بورسی



عضو کمیسیون اقتصادی مجلس:

صادرات غیر نفتی دولت سیزدهم به بالاترین میزان در ده سال گذشته رسید

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس:

وابط با حوزه شرق در توسعه اقتصادی کشور تاثیرگذار است تقویت ر
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بیست و هشتمین آیین تکریم از خادمان قرآن کریم
رییس جمهور از خادمان قرآن کریم تجلیل کرد

 خادمان قرآن کریم در بخش های مختلف در حضور رییس جمهور در 
حاشیه سی امین دوره نمایشگاه قرآن کریم تجلیل شدند.

آیت الله سید ابراهیم رییســی امروز همزمان با دوازدهم فروردین، روز 
»جمهوری اسلامی ایران« و در دهمین روز از ماه ضیافت الله، با حضور 
در محل برگزاری نمایشگاه بین المللی قرآن کریم، سی امین دوره از این 
نمایشگاه را که همه ساله هم زمان با ماه مبارک رمضان برگزار می شود، 
افتتاح کرد.رییس جمهور سپس در بیســت و هشتمین آیین تکریم از 
خادمان قرآن کریم حضور یافت و خادمان برتر در بخشــهای مختلف 
نظیر تجلیل کردند.در این مراســم که وزرای فرهنگ و ارشاد اسلامی 
و آموزش و پــرورش و جمع دیگری از مســئولین حضور داشــتند، از 

تعدادی از خادمان قرآن کریم تجلیل شد.
خانم پروین امین آبادی فراهانی در رشــته مدیریت قرآنی، خانم مریم 
حاجی عبدالباقی در رشــته آموزش قرآن کریم، حجت الاســلام علی 
رهبر در رشته تحقیق و پژوهش های قرآنی، مهدی ساغرزاده در رشته 
تولید نرم افزارهای قرآنی، محمدحسین سبزعلی در رشته قرائت قرآن 
کریم، علیرضا اصفهانی در رشــته آموزش قرآن کریم، حجت الاسلام 
سید محمدکاظم طباطبایی در رشــته تحقیق و پژوهش های قرآنی، 
عبدالحمید قدیریان در رشته امور سینمایی، سید سعید کافی در رشته 
کتابت و خوشنویسی قرآن کریم، محمود کریمی در رشته حفظ قرآن 
کریم و جواد پناهی در رشته قرائت قرآن کریم به عنوان خادمان قرآنی 

با اهدای لوح یادبود تجلیل شدند.

وردین در مصلای تهران  مراسم یوم الله ۱۲ فر
برگزار شد

مراســم گرامیداشــت یوم الله ۱۲ فروردین روز جمهوری اسلامی در 
مصلای تهران همزمان با افتتاح نمایشگاه قرآن کریم برگزار گردید.

 در این مراســم که با حضور جمعی از اقشــار مختلف مردم و مسئولان 
عالی رتبه برگزار شــد ، معاون پارلمانی رییس جمهور ، دبیر شــورای 
عالی انقلاب فرهنگی ، معاون قرآن و عترت وزیر ارشاد ، رئیس شورای 

هماهنگی تبلیغات اسلامی استان تهران و ... نیز حضور داشتند.
در مراســم ۱۲ فروردین ضمن اجرای ســرود و برنامــه های مختلف، 
سید محمد حسینی معاون پارلمانی و امور مجلس رئیس جمهور طی 
ســخنانی از روز ۱۲ فروردین به عنوان یکی از رخدادهای مهم انقلاب 
یاد و اظهار امیدواری کرد با تلاش دولــت و همراهی و حضور مردم در 

صحنه  این  پرچم انقلاب به دست صاحب اصلی آن برسد.

معاون پارلمانی رئیس جمهور از شــورای هماهنگی تبلیغات اسلامی 
و دســت اندرکاران نمایشــگاه به خاطر برگزاری این مراسم ویژه ۱۲ 
فروردین تقدیر کرد.در این مراســم با اجرای سرود جمهوری اسلامی، 

پرچم ایران به اهتزاز درآمد.

وزیر دفاع:
هیچ کشوری به اندازه جمهوری اسلامی ایران 

انسجام ملی ندارد
وزیر دفاع گفت: مردم ما این نظام مقدس را از خودشان می دانند و پای 
کار نظام ایستاده اند و دولتمردان و مردم به صورت منسجم اهداف شان 

را دنبال می کنند و لطف و عنایت خداوند شامل حال مردم است.
 امیر سرتیپ آشتیانی گفت: هیچ کشــوری به اندازه جمهوری اسلامی 
ایران اتحاد ملی ندارد. شما در راهپیمایی ۲۲ بهمن این انسجام ملی را 

مشاهده کردید و هیچ کجای دنیا چنین چیزی وجود ندارد.
وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح تاکید کرد: مردم ما این نظام را از 
خودشان می دانند و پای کار نظام ایستاده اند. از سوی دیگر همه یعنی 
هم دولتمردان و هم مردم همه منسجم اهداف شان را دنبال می کنند و 

لطف و عنایت خداوند شامل حال ماست.
وی خاطرنشان کرد: در همه زمینه ها ما پیشــرفت های فوق العاده ای 
داشتیم که اصلًا دلیل اینکه دشمن روی ما حســاس است، به واسطه 
همین پیشرفت ها است. همان طور که مقام معظم رهبری اشاره کردند 
این پیشــرفت ها و جهش را در هیچ کجای دنیا مشاهده نخواهید کرد و 
این برای آن اســت که جوانان ما واقعاً مستعد و هوشمند هستند و ملت 

ما یک ملت فوق العاده هستند و آینده بسیار امیدوارکننده است.
امیر ســرتیپ آشــتیانی درباره اقدامات وزارت دفاع در سال گذشته 
اظهار داشــت: وزارت دفاع در همــه حوزه هایی که مأموریت داشــته 
یک پیشرفت و جهشی نســبت به سال های قبل داشــته است و این را 
ان شاءالله اســتمرار خواهد داد.وی بیان کرد: قبلًا هم گفته ام ما در همه 
حوزه ها چه تولیدات و چه در بحث صنعت دفاعــی و چه صادرات واقعاً 
چندین برابر رشد نسبت به گذشته داشته ایم و این را ان شاءالله استمرار 
می دهیم. شرایط بسیار خوب اســت و ما به عنوان وزارت دفاع در یک 

شرایط بسیار عالی قرار داریم.

ویی بین المللی برای  رأی دادگاه لاهه یک بی آبر
آمریکا است

کارشناس ارشــد حقوق بین الملل گفت: اصل موضوع در رأی دادگاه 
لاهه، سیاســی، بین المللی و حقوقی است که واشنگتن محکوم شده و 

این یک بی آبرویی بین المللی برای آمریکا است.
ســید ایوب عبداللهی کارشناس ارشــد حقوق بین الملل در خصوص 
رأی صادر شــده دادگاه لاهه در خصوص شکایت ایران از آمریکا، گفت: 
دادگاه لاهه رأی صادر کرده و آمریکا را به نقــض معاهده مودت که در 

سال ۱۳۳۴ منعقد شده، صد درصد محکوم کرده است.
وی افزود: بنابر این اصل موضوع در رأی دادگاه لاهه، اصلی سیاســی، 
بین المللی و حقوقی است که آمریکا محکوم شده و این یک بی آبرویی 
بین المللی برای آمریکا اســت.عبداللهی تأکید کــرد: عهدنامه مودت 
میان ایران و آمریکا، حاوی مطالب بین المللی مهمی به لحاظ کنسولی، 
تجاری و امنیتی بوده اســت. آمریکا این معاهده رو نقض کرده که یک 
اصل مهمی است و قطعاً خود در رسانه هایشان به آن نمی پردازند، زیرا 
واقعیت این اســت که آمریکا و اقمارش خصوصــاً اروپایی ها، از ابتدای 
پیروزی انقلاب اســلامی تاکنــون مخالفت های خــود را با روش های 
مختلف به ایران نشان دادند.معاون ســابق حقوقی وزارت دفاع اظهار 
داشــت: آنها این معاهده ایی که قانونی و بین المللی بوده است و سال ها 
تداوم داشته اســت را به بهانه های واهی مثل انفجار مرکز دریایی آنها 
در لبنان و اتهام زنی به ایران، اجرا نکرده و از آن ســرباز زدند.عبداللهی 
تصریح کرد: باید توجه داشت مصونیت قضائی که مصونیت بین المللی 
اســت در معاهده مودت ذکر شــده و به طور جدی به آن توجه شــده 
اســت. طبق معاهده مصونیت قضائی، تجاری، امنیتی و آزادی تجار و 

شخصیت های حقیقی و حقوقی دو طرف، باید صورت می پذیرفت.

تریبون

معاون وزیر اقتصــاد با بیان اینکه طی ۵۰ ســاله اخیر 
وضعیت تورمی نامناسبی داشتیم، گفت: طی سالهای 
گذشته سیاســت های حوزه تولید به خوبی اجرا نشده 
اســت.هادی قوامی در مصاحبه رادیویی اظهار داشت: 
متوســط رشــد اقتصادی در دهه ۱۴۰۰ نزدیک صفر 
بوده و لذا نشان می دهد سیاســت های حوزه تولید به 

خوبی اجرا نشده است.
معاون امور حقوقــی و مجلس وزیر امــور اقتصادی و 
دارایی بــا بیان اینکــه اقدامــات لازم در زمینه تولید 
اجرایی نشــده اســت، ادامه داد: جبران اســتهلاک 

سرمایه های موجود نیز صورت نگرفته است 
که نشان می دهد ســرمایه گذاری به قدری 

پایین است که بر تولید هم تأثیر می گذارد.
قوامی افزود: متوســط تــورم بلندمدت که 
نزدیک ۲۰ درصد بود، وارد ۴۰ درصد شــده 
اســت و رهبری هم با اشــاره به مهار تورم به 

نکته ای مهم توجه دارند.
وی در ادامه گفت: یک الگوی فکری بر سیاســت های 
اقتصــادی وارد اســت کــه باید تلاش شــود ســهم 

بخش های تعاونی و خصوصی افزوده شود.

قوامــی با اعــلام اینکه طی ۵۰ ســاله اخیر 
وضعیت تورمی نامناسبی داشــتیم، اظهار 
داشــت: این آســیب وجود دارد و از این رو 
چرخه تجارت و تولید باید در خدمت یکدیگر 

باشند تا تورم کنترل شود.
وی بر لزوم حداقلی شــدن نقش واسطه ها و 
دلال ها تاکید کرد و افزود: باید رویه ای پیش 
گرفته شــود تا به تولیدکننده و مصرف کننده فشــار 
وارد نشود و به گونه ای نباشد که بهای تمام شده حتی 
جبران هزینه های تولیدکننده در حوزه کشــاورزی، 

خدمات و صنعت را نکند.معاون امور حقوقی و مجلس 
وزیر امور اقتصادی و دارایی معتقد اســت که به دلیل 
ضعف حلقه هــای توزیــع واســطه گرها و دلالان بر 
کار حاکم خواهند شــد. در حالی کــه بندهای قانونی 
بر توســعه بازارهای اقتصادی حاکم است و باید برای 
ارتقای کیفیت و بالابردن درجه ســاخت داخل تلاش 
شود.وی تأکید کرد: مونتاژ کاری با قطعات خارجی از 
جمله کره، به عمق تولید داخلی کمک نکرده اســت و 
لذا باید درجه ساخت داخل را در راستای تجاری سازی 

و افزایش بهره وری فزونی داد.

یک عضو کمیســیون امور داخلی کشــور و شوراها در 
مجلس گفت: مصوبات مجلــس و دولت در مهار تورم و 
رشد تولید موثر است و قطعا تقویت اتحاد و هماهنگی 
بین ایــن دو قوه نقش ویژه ای در تحقق شــعار ســال 

خواهد داشت.
حسین محمدصالحی با تاکید بر ضرورت برنامه ریزی 
برای تحقق شــعار » مهار تورم؛ رشــد تولید« در سال 
۱۴۰۲، بیان کرد: با توجه به اینکه امسال را مقام معظم 
رهبری سال مهار تورم و رشــد تولید نامگذاری کردند 
و به چندین نکته مهم در ســخنرانی آغازین سال خود 
اشاره داشــتند لازم است که همه دســتگاه ها اهتمام 

ویژه ای برای تحقق شعار سال داشته باشند.
وی در ادامه اظهار کرد: امید آفرینی و توســعه روابط 
دو نکته مهم اســت که باید مورد توجه قرار گیرد. علی 
رغم میل دشمنان که در تلاش هســتند تا ایران را در 

انزوا قرار دهند، جمهوری اســلامی با توسعه 
روابط خود روشــن تر از گذشــته راه خود را 
ادامه خواهد داد. از سوی دیگر صحبت کردن 
با مردم و تبیین مســائل برای جامعه بسیار 
حائز  اهمیت اســت. باید مسائل را با مردم در 
میان گذاشــته و به آنها دلگرمی و امیدواری 
دهیم تا با تکیه بر ظرفیت های کشــور و به 

ویژه جوانان بتوانیم پیشرفت روبه جلو داشته باشیم.
نماینده مردم فریدن در مجلس شــورای اســلامی، 
تصریح کرد: از سوی دیگر مقام معظم رهبری به جنگ 
ترکیبی که دشــمنان راه انداخته اند و موضع خشمانه 
بیگانگان در مواجهه با نظام اســلامی اشــاره داشتند. 
تحقق شعار ســال و جامه عمل پوشاندن به فرمایشات 
مقام معظــم رهبری به ایــن باز می گــردد که چقدر 

مسئولان با یکدیگر هماهنگ باشند.

بسیاری از قوانین مصوب مجلس
 بر زمین مانده است

وی در ادامه با بیان اینکــه یکی از معضلات 
بزرگ کشور که امروز به حداکثر خود رسیده 
است، فشار اقتصادی است، تاکید کرد: برای 
کاهش این فشــار اقتصادی بر مــردم قطعا 
مصوبات مجلس و مصوبــات هیات وزیران 
تاثیر گذار خواهد بــود. هماهنگی بین مجلس و دولت 
می تواند نقش موثری در تحقق شعار سال داشته باشد. 
بسیاری از قوانینی که مجلس در سال گذشته مصوب 
کرده اســت بر روی زمین مانده است یا در برخی موارد 
ناقص اجرا شــده اســت. اجرای دقیق این قوانین می 

تواند در مهار تورم موثر باشد.
این عضو کمیســیون امور داخلی در ادامه خاطرنشان 
کرد: مصوباتی که مجلس در خصوص حمایت از دانش 

بنیان ها در طول ســالیان گذشــته داشــته و یا بحث 
کالابرگ الکترونیکی هنوز به طور دقیق اجرایی نشده 
اســت. دولت باید عزم جدی برای اجــرای این قوانین 
داشته باشد تا فشار تورم کاسته شود. تحقق برنامه های 
تکمیلی مجلس برای رفع فشــار اقتصادی و مهار تورم 
در گرو اجرای دقیق توســط دولت است. مجلس رتبه 
بندی معلمان را مصوب کرد اما به طور ناقص اجرا شــد 
و ناقص اجرا شــدن این قانون و عدم پرداخت به موقع 

حقوق فرهنگیان نارضایتی ایجاد کرد.
محمدصالحی در پایان افزود: اگر سیاســت گذاری ها 
درست و به موقع اجرایی نشــود باعث نارضایتی مردم 
خواهد شــد. امیدوارم هماهنگی و اتحاد بین مجلس و 
دولت در ســال جاری افزایش پیدا کــرده و بتوانیم به 
عنوان خدمتگزار مردم به درستی وظایف خود را انجام 

دهیم.

تورم

تورم

خریدار  عضو کمیسیون اقتصادی مجلس 
گفت: توجه جدی دولت سیزدهم در  ایجاد 
تنوع در بازارهای صادرات غیر نفتی توانست 
به بهبود وضعیت در این حوزه  کمک کند و 
میزان صادرات را در طول ۱۰ سال گذشته 

به بالاترین میزان برساند.
اصغر ســلیمی در مورد رشــدصادرات غیر 
نفتــی در دولت ســیزدهم گفت:ایــران با 
داشــتن موقعیــت اســتراتژیک ظرفیتی 
بزرگ برای نقش آفرینی در ترانزیت تجارت 
جهانی دارد، دسترسی به آبهای آزاد یکی از 
مهمترین مولفه های توسعه صادرات ایران 
محسوب می شود که می تواند از این طریق 
زمینه حضور کشورهای آسیای میانه را در 

بازار جهانی فراهم کند.
عضو کمیســیون اقتصــادی مجلس لزوم 
بهره گیری از ظرفیت های کشور برای رونق 
صادرات غیــر نفتــی را از اولویت های مهم 
دولت ســیزدهم عنوان کرد و گفت:یکی از 
وعده های آیت الله رئیســی، توسعه تجارت 
با همسایگان بود، سیاســتی که اجرای آن 
سبب افزایش چشمگیر صادرات غیرنفتی 
کشــور در ســال ۱۴۰۱ شــد و توانســت 

درآمدهای ارزی کشور را تقویت کند.

نماینده مردم ســمیرم بیان داشت:گذر از 
اقتصاد تک محصولــی و تکیه بر درآمدهای 
حاصل از صادرات غیر نفتی از سیاست های 
دولت سیزدهم است که می تواند به توسعه 
اقتصاد کمک کند و رونــق تولید را به دنبال 

داشته باشد.

رشد صادرات غیر نفتی کشور
 نشانه موفقیت دولت سیزدهم در این 

حوزه است
وی رشــد صادرات غیر نفتی در کشــور را 
نشــانه موفق دولت ســیزدهم عنوان کرد 
و گفت: دولت در تلاش اســت تا با استفاده 
از دیپلماسی اقتصادی، روابط خود با دیگر 
کشورها را توســعه دهد و در شرایط فعلی 
علاوه بر چین که بزرگترین شریک تجاری 
ایران اســت کشــورهایی هماننــد عراق، 
ســوریه، امارات متحده عربی، افغانســتان 
و ترکیه مهم ترین شــرکای تجــاری ایران 
در منطقه هســتند و باید توسعه تعاملات 
تجاری با دیگر کشــورها هم در دستور کار 

دولت قرار گیرد.
عضو کمیســیون اقتصادی مجلس با اشاره 
به شرایط اقلیمی و پتانسیل کشور در حوزه 

کشاورزی و دامداری،گفت:صادرات ایران 
در حوزه محصــولات کشــاورزی، دامی و 
صنایع غذایی در سال ۱۴۰۱ رشد مطلوب 
و قابل قبولی داشــته اســت و می تواند در 

رونق اقتصاد کشور نقش مهمی ایفا کند.

دولت سیزدهم اهتمام ویژه ای
 به مساله تجارت غیر نفتی دارد

وی افزود:دولت ســیزدهم اهتمام ویژه ای به 
مســاله تجارت غیر نفتی دارد، آمارها حاکی 
از رشــد تجارت خارجی در دولت سیزدهم 
نشــان می دهد رییس جمهور به این مساله 
توجه خاصی کــرده اســت و عضویت ایران 
به ســازمان همکاری های شــانگهای نمونه 
بارز تــلاش دولت بــرای تقویــت تعاملات 
تجاری اســت.نماینده مردم سمیرم تصریح 
کرد: بنا بر آمارها در ۱۰ ماهه نخســت سال 
۱۴۰۱،آمــار قطعی صــادرات ایــران از ۴۵ 
میلیــارد و ۳۰۰ میلیون دلار گذشــت و به 
بیشــترین میزان رشــد صادرات غیرنفتی 
کشور در طول ۱۰ ســال گذشته دست پیدا 
کردیم دولت ســیزدهم در این زمینه با بازار 
یابی جدید و توسعه تعاملات تجاری توانست 

به دستاوردهای مطلوبی دست پیدا کند.

در حوزه صدور خدمات فنی و مهندسی 
پیشرفت های چشمگیری داشته ایم

عضو کمیســیون اقتصــادی مجلس بیان 
داشــت:در حــوزه صــادرات محصولات 
غیر نفتی، سال گذشته رشــد قابل قبولی 
داشتیم و امســال هم رشــد ۵۰ درصدی 
نســبت به سال۱۴۰۰ داشــتیم همچنین 
در حوزه صدور خدمات فنی و مهندســی و 
حضور در پروژه های حوزه آفریقا و آمریکای 

لاتین هم پیشــرفت چشــمگیری نصیب 
کشور شد.

ســلیمی تصریح کرد: توجــه جدی دولت 
ســیزدهم در ایجــاد تنــوع در بازارهای 
صادراتی با هدف مشخص توانست به بهبود 
وضعیت در حوزه صادرات غیر نفتی کمک 
کند و تلاش دســتگاه دیپلماسی کشور در 
این حوزه قابل تحســین است و می تواند به 

رونق اقتصاد کمک کند.

تورم ایران ۵۰ ساله است

هماهنگی دولت و مجلس نقش موثری در مهار تورم دارد

خریدار   عضــو کمیســیون امنیت ملی 
و سیاســت خارجی مجلــس گفت:زمینه 
ارتباط گیری و توســعه روابط  با شــرق در 
دولت سیزدهم نسبت به گذشته بهتر شده، 
تقویت ایــن تعاملات می تواند در توســعه 

اقتصادی کشور تاثیر گذار باشد.
شــهریار حیدری در مورد سیاست خارجی 
دولت ســیزدهم در نگاه به شــرق که رهبر 
معظم انقلاب اسلامی نیز اول فروردین آن 
را مــورد تاکید قرار دادند، گفت: سیاســت 
خارجی متوازن جزو راهبردهای نظام است 
و ایران می توانــد در چارچوب حفظ منافع 
ملی به همه کشورها بجز رژیم صهیونیستی 
تعاملات سیاســی و اقتصادی داشته باشد.

عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاســت 
خارجی مجلس بیان داشت: مواضع غربی ها 
بعد از انقلاب تاکنون نســبت به ایران منفی 
بوده است، اما چین و روسیه همیشه ، همراه 

جمهوری اسلامی بودند.
نماینده قصر شیرین بیان کرد: هر کشوری 
که تمایل و حسن نیت بیشتری برای ارتباط 
با ایران داشته باشــد جمهوری اسلامی از 
آنها استقبال می کند اگر آمریکا هم همین 
این حسن نیت را نشــان دهد ایران مشکلی 
برای ارتباط با این کشــور نــدارد ، اما طرح 
سیاست مذاکره و تحریم از سوی آمریکایی 
ها تناقضی آشکار است و جمهوری اسلامی 

حاضر به پذیرش این خواسته نیست.

روسیه و چین در در دفاع از مواضع 
جمهوری اسلامی در مقابل آمریکا 

قرار گرفتند
حیدری با بیان اینکه روسیه وچین در دفاع 

از مواضع جمهوری اسلامی در مقابل آمریکا 
قرار گرفتنــد گفت: زمینــه ارتباط گیری 
و توسعه روابط با شــرق در دولت سیزدهم 
نســبت به گذشته بهتر شــده و تقویت این 
تعاملات می تواند در توســعه اقتصاد تاثیر 

گذار باشد.

تحولات نظام بین الملل منجر به تضعیف 
جایگاه آمریکا در جهان شده است

عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاســت 
خارجی مجلس اضافه کرد: دولت سیزدهم 
تلاش زیادی برای تقویت تعاملات تجاری و 
سیاسی با کشورهای همسایه و حوزه شرق 

داشــته اســت و تغییراتی که در نظام بین 
الملل پیش آمد منجر بــه تضعیف جایگاه 
آمریکا و فروپاشی درونی رژیم صهیونیستی 
شده است و همین عامل باعث فاصله گرفتن 
بسیاری از کشــورها از حوزه غرب به شرق 

شده است.
وی خاطر نشــان کرد: کشــورهای حوزه 
شــرقی از جمله روســیه و چین ظرفیت 
بالایی برای گســترش مبادلات اقتصادی 
با ایــران دارند. ایــران در تعامل با شــرق 
مشــترکات زیــادی از جهت ریشــه های 
فرهنگی و تاریخی دارد و می تواند با توسعه 
روابط با کشورهای حوزه شرق در مقابله با 

تحریم ها عمل کند.
نماینده قصر شــیرین اظهار داشت: نتیجه 
رایزنی ها،تعامــلات و توافقــات ایــران با 
کشورهای شرقی، قرارداد ۲۵ ساله با چین 
اســت و در آینده هــم توافــق راهبردی با 
روسیه عملیاتی خواهد شــد و این توافقات 
تضمین کننده روابط و تعاملات کشــور با 

حوزه شرق خواهد بود.

دولت سیزدهم در تعامل با حوزه شرق 
موفق عمل کرده است

عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاســت 
خارجی مجلس بــا مثبــت ارزیابی کردن 

سیاست خارجی دولت سیزدهم در تعامل 
ایــران با حوزه شــرق گفــت: آمریکایی ها 
تصور کردند که با اعمال فشــار بر جمهوری 
اســلامی ایران می توانند به اهــداف خود 
برسند و هیچ راهی برای جمهوری اسلامی 
باقی نمی ماند، در حالی که دو قدرت بزرگ 
چین و روســیه که در مقابل آمریکا تعریف 

می شوند، رابطه چندین ساله با ایران دارند.
نماینــده مردم قصر شــیرین بــا تاکید بر 
اینکه تقویــت روابط با کشــورهای حوزه 
شرق و همســایگان،آمریکا را از راهبردها 
و تصمیمات خــود ناامیــد می کند گفت: 
تعمیق روابط ایران با شــرق و همســایگان 
باعث ایجاد انگیزه و تشویق دیگر کشورهای 
در حال توسعه و توســعه یافته برای تقویت 
روابط استراتژیک خود با جمهوری اسلامی 
می شــود و نقش ایــن تعامــلات در حوزه 
اقتصــادی و بی اثــر کردن تحریــم ها هم 

روشن است.
نماینده مردم قصر شــیرین اضافه کرد:در 
۴۰ســال گذشــته به دلیل رویکرد غرب 
نســبت به ایران، به ســمت تعامل با دیگر 
کشــورها به ویژه با شــرق حرکت کردیم و 
خروجی این تعاملات، تدویــن و عملیاتی 
کردن قرارداد ۲۵ ســاله با چین است که به 

همت دولت سیزدهم عملیاتی می شود.
عضو کمیســیون امنیــت ملی با اشــاره 
به ســفرهای متعــدد رییس جمهــور به 
کشورهای آســیایی از جمله چین و روسیه 
گفت: نتیجــه این تعامــلات و راهبردهای 
دولت ســیزدهم رونق تولید و شــکوفایی 
اقتصادی ایــران در آینده نــه چندان دور 

است.
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 آبخیزداری؛ کلید اقتصادی شدن کشت دیم 
و جلوگیری از فرسایش خاک

مهدی اکبری  بر اســاس مطالعات طرح جامع آب کشور، ریزش های 
جوی با حجمی بالغ بر ۴۱۳ میلیارد مترمکعب منشــأ اصلی منابع آب 
ایران را تشــکیل می دهد که از این مقدار ۹۳ میلیارد مترمکعب معادل 
۲۳ درصــد به صورت جریان های ســطحی جاری شــده، ۲۵ میلیارد 
مترمکعب معادل ۶ درصد به ســفره های زیرزمینی نفوذ کرده و ۲۹۵ 
میلیارد مترمکعب یعنی ۷۱.۴ درصد آن به صورت تبخیر از دســترس 
خارج می گــردد. ازاین رو، در ایــران فقط از ۳۰ درصــد آب حاصل از 
بارندگی در بخش های شرب و کشــاورزی و صنعتی استفاده می شود 
و ۷۰ درصد مابقی آن تبدیل به رواناب شده و یا تبخیر می شود که هیچ 
بهره ای از آن برده نمی شــود.میزان هدر رفت آب باران در ایران حدود 
۳ برابر متوســط جهانی است و متأســفانه به دلیل عدم انجام عملیات 
آبخیزداری )انتقال آب ناشــی از بارندگی از مبدأ بــارش به زیرزمین(، 
در حال حاضر کشــور بــا کمبود آب قابــل برنامه ریزی مواجه شــده 
اســت. لیکن، یکی از بهترین روش ها برای تنظیــم و توزیع آب حاصل 
از بارندگــی روش های مختلف آبخیزداری اســت. از نظــر جغرافیای 
طبیعی، ایران به ۳۰ حــوزه آبخیز اصلی )ســفیدرود، کرخه، کارون، 

اترک و غیره )و ۱۰۸۱ حوزه آبخیز فرعی تقسیم شده است.
در تمام نقاط کشــور بیــش از ۱۲۵ میلیــون هکتار اراضی مســتعد 
عملیــات آبخیــزداری وجــود دارد و حــدود ۹۱ میلیــون هکتار از 
عرصه های حوزه های آبخیز )۵۵.۵ درصد ســطح کشــور( ســیل خیز 
است، به طوری که این عرصه ها ســالانه بیش از ۲۲ میلیارد مترمکعب 
هرزآب مستقیم و سریع تولید می کنند که در تشدید فرسایش و ایجاد 
سیلاب های مخرب مؤثر اســت اما مهار کردن این میزان هدر رفت آب 
با عملیات آبخیزداری، علاوه بر تقویت ســفره های آب زیرزمینی، توان 
تولید غذا در کشــور را نیز افزایش می دهد. بر اســاس گزارش های ارائه 
شده، سالانه ۱۶.۴ تن در هکتار فرسایش خاک داریم که این میزان بیش 
از ســه برابر میانگین جهانی اســت. همچنین به طورکلی و درمجموع 
حدود ۲ میلیارد تن در ســال فرســایش خاک در ایــران رخ می دهد. 
فرســایش خاک علاوه بر اینکه باعث از دست رفتن خاک با ارزش بسیار 

بالا می شود، باعث تخریب و خسارت به محیط زیست خواهد شد.
علاوه بــر حمایت دولتــی، مشــارکت مــردم در امر آبخیــزداری و 
سرمایه گذاری در آن بسیار حائز اهمیت است. درک واقعی و درست از 
آبخیزداری و مدیریت حوزه های آبخیز در گرو شناخت ذینفعان متعدد 
در داخل حوضه ها است و این امر نیازمند ترکیب اجرایی سیاست های 
دولتی و فرایندهای مشارکت مردمی اســت. درک تفاوت دیدگاه ها و 
نقاط مطلوب هر یک از ایــن بخش ها می تواند به عنــوان یک فرصت 
مناســب برای مدیریت منابع و نیز شــناخت نقاط تفرق و مورد چالش 
در خصــوص نحوه و میزان دسترســی بــه منابع طبیعــی موجود در 

ساختارهای اجتماعی و اقتصادی بدل گردد.
۳۵ میلیون هکتار از زمین های کشــور دارای اولویت بالای آبخیزداری 
است اما تنها در ۲۰ میلیون هکتار عملیات آبخیزداری انجام شده است. 
متوســط هزینه آبخیزداری در کشــور در هر هکتار برای سال جاری 
حدود ۷.۲ میلیون تومان برآورد شده اســت اما با همه این شرایط، کل 
بودجه تخصیص داده شده در ســال ۱۴۰۱ به این بخش ۲۰۰ میلیارد 
تومان اســت که نهایتاً ۷۴ هزار هکتار را بتوان با ایــن عدد آبخیزداری 
نمود از این رو مدت زمان زیادی نیاز اســت تا در تمام کشور آبخیزداری 
اجرایی شــود. این در حالی است که آب استحصال شــده با استفاده از 

روش های آبخیزداری حدود یک پنجم سدسازی هزینه دارد.
طبق گزارش های ســازمان بین المللی مدیریت آب، مدیریت صحیح 
آب بــا اســتفاده از تکنیک های آبخیــزداری تا ۷۵ درصــد تولیدات 
محصولات کشــاورزی دیم را افزایش می دهد. همچنیــن آبخوان ها 
به طورکلی باعث افزایــش ۱۲۰ کیلوگرمی تولید در هــر هکتار برای 
محصولات کشــاورزی، کنترل ۹ میلیون تنی فرســایش خاک به طور 
ســالانه، افزایش نفوذ ســالانه ۱۰۰۰ مترمکعب آب در هــر هکتار در 
آبخوان و باعث کنترل ۴ مترمکعب رســوب در هر هکتار می شــود. لذا 
با توجه به اینکه فرصت های بســیار فراوان نهفته در کشــاورزی دیم 
وجود دارد، لازم است برای بالفعل شــدن این ظرفیت ها و فرصت های 

بی بدیل، تدابیر و اقدامات اساسی انجام شود.
قطعاً بهره گیری از دانش آبخیزداری و آبخوان داری )مدیریت یکپارچه 
آبخیزداری( برای کشــت دیم مثمر ثمر و مفیــد خواهد بود و می تواند 
نقش بســیار مهم و مؤثری در افزایش تولید کشــت دیم داشته باشد 
و اجرای ایــن پروژه ها تنها راه برون رفت از بحران های کم آبی، ســیل، 

فرسایش و رسیدن به امنیت غذایی پایدار است.

از سوی رییس سازمان بورس
نحوه عرضه اموال مازاد دولت در بازار سرمایه 

اعلام شد
رئیس ســازمان بورس و اوراق بهــادار توضیحاتــی را درمورد عرضه 
دارایی های مازاد دولت در طرح مولدســازی در بستر بازار سرمایه ارائه 
کرد.مجید عشــقی، درمورد عرضه اموال مازاد در طرح مولدسازی در 
بازار ســرمایه عنوان کرد: هیات مولدسازی تشــکیل شده که سازمان 
بورس هم یکی از اعضای آن اســت. قرار است تا از ســازوکارهای بازار 
ســرمایه اســتفاده کرده و کالاهای خود را طبق مقررات بورس عرضه 
کنند.وی ادامه داد: این فرایند دو مرحله دارد. نخست آن که سازمان ها 
با هماهنگی با ســازمان خصوصی ســازی و هیات مولدســازی اموال 
مازاد خود را عرضه می کنند؛ اما اگر ســازمان این کار را نکند ســازمان 
خصوصی سازی و هیات مولدسازی با توجه به اختیاراتی که دارد عرضه 
را انجام می دهد و اشخاص حقیقی و حقوقی می توانند خریداری کنند.

طرح مولدسازی دارایی های دولت چیست؟
بر اســاس این گزارش، آیین نامه اجرایی مولدسازی دارایی های دولت 
هیأت عالی مولدســازی دارایی های دولت در جلســه ۲۱ دی ماه سال 
جاری به پیشنهاد مشــــترک وزارت امور اقتصادی و دارایی و سازمان 
برنامه و بودجه کشور و به استناد جزء ۶ بند ۲ مصوبه شصت و هفتمین 
شــورای عالی هماهنگی اقتصادی، تصویب شد. طبق آیین نامه مذکور 
وزارت امور اقتصاد و دارایی از طریق سازمان خصوصی سازی مسئولیت 
اجرای مصوبات هیات را بر عهــده دارد. شناســایی دارایی های مازاد 
دستگاه های مشــمول، پیشنهاد فهرســت دارایی های مازاد به هیات، 
پیشنهاد روش مولدســازی دارایی های مازاد با اخذ نظرات از دستگاه 
های مشمول، تهیه فهرســت و نحوه تعیین تکلیف طرح های عمرانی 
نیمه تمام به صورت مشــترک با ســازمان برنامه و بودجه کشور با اخذ 
نظرات از دستگاه های مشمول و... از جمله وظایف مجری این آیین نامه 

است.

یادداشت

بازار

مدیرکل غرب آسیای سازمان توســعه تجارت گفت: 
برآورد شــده تجارت ایران و قطر تا ســال ۱۴۰۴ به ۳ 
میلیارد دلار برسد که شامل صادرات، واردات، سرمایه 
گذاری مشــترک، ترانزیت، صادرات مجــدد و تولید 

مشترک است.
فرزاد پیلتن اظهار کرد: با توجه بــه احیای روند روابط 
تجاری بین ایران و قطر که از چند ماه پیش شروع شده 
امید داریم که بعد از یک دوره رکــودی که بین روابط 
تجاری ایران و قطر به دلیل شــرایط کرونا و مســائل 
تحریم حاکم شــده بود، این رکود رفع و روابط تجاری 

دو طرف افزایش یابد.
مدیرکل غرب آسیای سازمان توسعه تجارت ایران در 

مورد محدودیت های حمــل و نقل دریایی 
بین ایــران و قطر، گفت: در مذاکرات ســال 
۱۴۰۱ که بین مســئولان ایرانــی و قطری 
صورت گرفت، بحث زیرساخت های تجاری 
از جمله تسهیل حمل و نقل دریایی کالا نیز 
مطرح شــد تا با اســتفاده از ظرفیت بخش 
خصوصی دو کشور این روند در آینده شکل 

بهتری به خود بگیرد.
وی درباره بازاریابی در کشور قطر، گفت: قطر یک بازار 
خاص با استانداردهای بالاســت که نیازمند استفاده 
از حداکثــر ظرفیت های فنــی و رعایــت حداکثری 
استانداردها و کیفیت کالاســت. در حال برنامه ریزی 

هســتیم که ضمــن حضور شــرکت های 
خصوصی در نمایشــگاه های بیــن المللی 
قطر، در زمینــه بازاریابی هم فعال شــویم. 
در صدد هستیم از طریق ســفارت ایران در 
قطر و رایزن بازرگانــی در دوحه کمک کنیم 
شــرکت های ما حضور خوب و فعالی در بازار 

قطر داشته باشند.
پیلتن افزود: در ماه های گذشته هم مرکز تجاری ایران 
و قطر در دوحه افتتاح شد که اســتفاده از ظرفیت این 
مرکز برای ورود شرکت های ایرانی به قطر مفید خواهد 

بود.
وی در ادامه گفت: هدف گذاری شده که تجارت ایران 

و قطر تا ســال ۱۴۰۴ به ۳ میلیارد دلار برسد که شامل 
صادرات، واردات، ســرمایه گذاری مشترک، ترانزیت، 

صادرات مجدد و تولید مشترک است.
پیلتن افــزود: مقامــات دولتــی دو کشــور در حال 
مذاکره بوده و به صورت مســتمر در حال فراهم کردن 

زیرساخت ها برای رسیدن به این هدف هستند.
مدیرکل غرب آســیای سازمان توســعه تجارت ایران 
گفت: زیرســاخت های حمل و نقل، ســرمایه گذاری 
مشترک، تبادل ارز، توســعه همکاری بین بخش های 
خصوصی دو کشــور، تأسیس شــرکت های مدیریت 
صادرات و اقداماتی از این قبیل در دســتور کار است تا 

به این هدف تا سال ۱۴۰۴ برسیم.

 تسهیل صدور مجوزهای کسب و کار از جمله تکالیف 
قانونی دولت ها بــود که اجرای آن ۱۳ ســال بر زمین 
مانــد، اما دولت ســیزدهم آن را اجرایی کــرد و امروز 
صدور مجوزها الکترونیکی و شــفاف شده که گامی در 
راســتای حذف امضای های طلایی است. آغاز فعالیت 
اقتصادی و دریافت مجوزهــای لازم در این خصوص 
همواره بــا دشــواری های فراوانی همراه بوده اســت. 
فرآیند پیچیــده و طولانی صدور مجوز کســب و کار 
در کشور سال هاســت که به عنوان یکی از چالش های 

اساسی پیش روی فعالان اقتصادی مطرح است.
ماده ۷ قانون اصل ۴۴ قانون اساســی ۱۳ ســال است 
که دولت را موظف کرده تا شــرایط کسب و کار را برای 

فعالان اقتصادی تســهیل کند، اما تا قبل از 
دولت ســیزدهم هیــچ گاه گام بلندی برای 

اجرای این تکلیف قانون برداشته نشده بود.
با شروع به کار دولت سیزدهم، بهبود محیط 
کسب وکار با جدیت آغاز شــد. بر این اساس 
همه دســتگاه های اجرایی مکلف شــدند تا 
۱۸ اســفند ۱۴۰۰ دو کار اصلی و مهم برای 

تسهیل شــرایط صدور کســب وکار در کشــور انجام 
دهند. نخســتین اقدام این بود که همه دستگاه ها باید 
شــرایط صدور مجوزهای زیرمجموعه خود را شفاف 
و غیرقابل تفســیر کنند و برای راه اندازی یک فعالیت 
اقتصادی نباید هیچ شــرط مبهمی باشد و متقاضیان 

راه اندازی کسب وکارهای مختلف باید خیلی 
راحت و کامل از شــرایط مجوز درخواستی 
خــود آگاه و مطلــع شــوند.دومین وظیفه 
اصلی دســتگاه های مختلف، اتصال سامانه 
تخصصی صدور مجوز تا ۱۸ اسفند ۱۴۰۰ به 
درگاه ملی مجوزها بود تا متقاضیان بتوانند 
به صورت الکترونیک از داخل خانه یا گوشی 
همراه خود، در حداقل زمان مجوز درخواستی خود را 
دریافت کنند.»امیر سیاح« رئیس مرکز ملی مطالعات 
پایش و بهبود محیط کسب وکار وزارت امور اقتصادی 
و دارایی در گفت وگو با ایرنا در خصوص اقدامات انجام 
شده در قانون تسهیل کسب و کار و درگاه ملی مجوزها، 

اظهار داشــت: طراحی و اجــرای درگاه ملی مجوزها 
سه گام داشت؛ نخستین گام این بود که شرایط صدور 
همه مجوزها تدوین، تصویب و اعلام شــود که از اواخر 
سال ۱۴۰۰ شروع و در سال ۱۴۰۱، حدود ۹۹ درصد به 
اتمام رسیده است به جز یک دستگاه دولتی )سازمان 
برنامه و بودجه( و فدراسیون های ورزشی و کانون وکلا 
که در این زمینــه مقاومت می کنند و شــرایط صدور 
مجوز را اعلام نمی کنند.بر اساس این گزارش، بیستم 
اسفندماه وزارت اقتصاد اعلام کرد که ثبت درخواست 
صدور مجوز تمام ۲۳۱۸ مجوز صنفی کســب و کار از 
طریق درگاه ملی مجوزها ممکن شــد و به این ترتیب 

پروانه کسب و کار ظرف سه روز صادر می شود.

تجارت

مجوز

مریم فکری  یک کارشــناس اقتصادی 
معتقد است: ســرعت رشــد پایه پولی به 
۳۸ درصد و نقدینگی به ۳۴ درصد رســیده 
است. معنای این شکاف بی سابقه این است 
که دولت به شــدت مشغول چاپ پول است 
و کســری بودجه را از محل قــرض گرفتن 
شــدید از بانک ها و مجبور کــردن آنها به 

استقراض از بانک مرکزی جبران می کند.
 ابرتورم در راه است؟ این سوالی است که این 
روزها ذهن بسیاری را درگیر کرده است؛ آن 
هم در شــرایطی که آخرین گزارش مرکز 
آمار ایران از نرخ تــورم، عددی نگران کننده 

را نشان داد.
براساس گزارش مرکز آمار ایران، نرخ تورم 
نقطه به نقطه در اســفند ۱۴۰۱ رکورد ۵۰ 
ســال اخیر را شکســت؛ به طوری که نرخ 
تورم نقطه ای به ۶۳.۹ درصد رســیده است. 
همچنین نــرخ تورم در ۱۲ مــاه منتهی به 
اسفندماه سال گذشــته ۴۶.۵ درصد اعلام 

شد.
در این شــرایط اما گزارش رسمی دولت، از 
رکوردشکنی یک شــاخص تورم ساز بعد از 
ســال حکایت کرد. بر اســاس این گزارش، 
حجم نقدینگــی در اقتصاد کشــور در دی 
ماه به بیش از ۶ هزار و ۳۶ همت رســید که 
از این مقدار ســهم پول هــزار و ۴۸۹ هزار 
میلیارد تومان بوده اســت. یعنی سهم پول 
از نقدینگی در این مــاه ۲۴.۶۷ درصد بوده 
که طی حداقل ۱۰ سال اخیر بی سابقه بوده 

است.
همچنیــن بــا توجه بــه گــزارش گزیده 
آمارهای اقتصادی مربــوط به دی ماه که از 

سوی بانک مرکزی منتشر شده است، پایه 
پولی در دوازده ماهه منتهی به پایان دی ماه 
۱۴۰۱ معادل ۳۸.۲ درصد افزایش یافت که 
نسبت به رشد دوره مشابه سال قبل )۳۵.۵ 
درصــد(، ۲.۷ واحد درصد افزایش نشــان 

می دهد.
با تورم به این آمارها، مدتی است که برخی از 
کارشناسان نسبت به وقوع احتمالی ابرتورم 
هشــدار می دهنــد. در همیــن خصوص، 
سیامک قاسمی، کارشــناس اقتصادی در 
یادداشــتی جدید در فضای مجازی با طرح 
این ســوال که آیا ابرتورم در پیش است، به 

آمارها از رشــد نقدینگی و پایه پولی اشاره 
کرده و نوشته اســت: آمارهای با تاخیر زیاد 
منتشــر شــده از وضعیت نقدینگی و پایه 
پولی در پایان دی ماه ۱۴۰۱، اطلاعات مهم 

و خطرناکی دارد.
وی افزوده است: ســرعت رشد پایه پولی به 
۳۸ درصد و نقدینگی به ۳۴ درصد رســیده 
است. معنای این شکاف بی سابقه این است 
که دولت به شــدت مشغول چاپ پول است 
و کســری بودجه را از محل قــرض گرفتن 
شــدید از بانک ها و مجبور کــردن آنها به 

استقراض از بانک مرکزی جبران می کند.

وی عنوان کرده اســت: سرعت رشد بخش 
پول یا بخش تــورم زای نقدینگــی به ۷۰ 
درصد رســیده اســت. این افزایش شدید 
ناشــی از افزایش قابــل توجــه انتظارات 
تورمی، ســهم پول یا بخش داغ نقدینگی از 
کل نقدینگی را به ۲۵ درصد رســانده است 

که بالاترین در ۱۰ سال اخیر است.
این کارشناس اقتصادی متذکر شده است: 
رشد شــدید پایه پولی، کسری بودجه قابل 
توجه، رشد شــدید بخش پول نقدینگی و 
ادامه بی اعتمادی و انتظارات تورمی و ادامه 
افزایش قیمت دلار، اقتصاد ایران را بیشتر از 

هر زمان دیگری، اگر شوک مثبت به اقتصاد 
وارد نشد، در آســتانه تورم های سه رقمی و 

شاید ابرتورم قرار داده است.

سهم پول روندی صعودی گرفته است
در این میــان، عبدالناصر همتی، رییس کل 
بانک مرکــزی در یادداشــت جدید خود 
در فضــای مجــازی نوشــته اســت: روند 
پــول )ســپرده های دیداری + اســکناس 
و مســکوک(، نقدینگــی )جمــع پــول و 
شــبه پول( را در نمــودار زیــر ملاحظــه 

می کنید.
وی هشدار داده است: ســهم پول از خرداد 
۱۴۰۰ به بعد با افزایــش انتظارات تورمی، 

یک روند صعودی به خود گرفته است.
همتی تصریح کرده اســت: بــرای کنترل 
تورم و نرخ ارز، دولت بایســتی در کنار سایر 
اقدامات، بــرای کاهش انتظــارات تورمی 
و معکوس کردن روند رشــد ســهم پول در 

نقدینگی نیز چاره جویی جدی کند.

در حال حاضر در ابرتورم قرار داریم؟
سعید مسگری، کارشــناس اقتصادی نیز 
در گفت وگو با خبرآنلاین گفته اســت: من 
خیلی با ایــن نکته موافق نیســتم که ما به 
ســمت ابرتورم رفته ایم یا داریم می رویم. 
فعلا با روندی که وجود دارد، نه نشــانه های 
ابرتورم دیده می شــود و نه فعلا در ابرتورم 

قرار داریم.
وی عنوان کرده اســت: امکان دارد با حادتر 
شدن شــرایط، ابرتورم رخ دهد و این بعید 

نیست، اما احتمال آن کم است.

دستیابی به تجارت ۳ میلیارد دلاری با قطر تا ۱۴۰۴

اقدامی برای حذف امضاهای طلایی؛ تسهیل صدور مجوز کسب و کار به خط پایان نزدیک می شود

رئیس سازمان خصوصی سازی:

زمان فتح الله زاده ۱۱۸ میلیارد تومان برای بدهی استراماچونی دادیم
ســمیه رســولی  رئیــس ســازمان 
بابــت  شــد  مدعــی  خصوصی ســازی 
پرداخت بدهی باشگاه اســتقلال به آندره آ 
اســتراماچونی و دیگر بازیکنــان و مربیان 
خارجی ۱۱۸ میلیارد تومان به این باشــگاه 

پرداخت شده است.
 حســین قربان زاده در یــک بخش خبری 
با اشــاره به اســتعفای مدیرعامل باشگاه 
اســتقلال اظهــار داشــت: در متــن نامه 
آقــای فتــح الله زاده نیامده که ســازمان 
خصوصی سازی قصور داشته است یا تقصیر 
ســازمان خصوصی ســازی بوده که البته 
این موضوع کاملًا روشــن اســت. سازمان 
خصوصی ســازی در هر واگــذاری، مدلی 
را انتخــاب می کند و بر اســاس آن مدل به 
نسبت شرکت، برای آن شرکت کاری انجام 
می دهد. هر شرکت در حوزه واگذاری، یک 

متولی دارد که دستگاه ذیربط است.
رئیس سازمان خصوصی ســازی ادامه داد: 
متولی شــرکت های فرهنگی - ورزشــی، 
وزارت ورزش و جوانان است. انتخاب هیئت 
مدیــره و مدیرعامــل هم بر عهــده وزارت 
ورزش است. کاری که وزارت امور اقتصادی 
و دارایی و ســازمان خصوصی سازی انجام 
داده اند این اســت که با مدلــی که انتخاب 
کردند، ۳۰۰ میلیــارد تومان هر باشــگاه 
که بخشی از آن وام و بخشــی منبع باشگاه 

اســت را در اختیار آنها قرار داده اند. در عین 
حال قرار بوده است که معاون وزیر ورزش، 
مدیرعامل هر باشــگاه و من به عنوان ســه 
عضو کمیته مصارف )کمیته مشورتی که به 
نحوه مصرف کمک می کند(، مجوز مصارف 

باشگاه ها را صادر کنیم.
قربــان زاده همچنیــن خاطر نشــان کرد: 
باشــگاه پرســپولیس مجوز گرفــت، ولی 
باشگاه استقلال متأســفانه این کار را انجام 
نداده اســت. در این بین دو بار بحث بدهی 
اســتراماچونی مطرح شده اســت که یک 
بار در دوره آقای آجورلو بــوده که قرار بود 
از همان مبلغ تأمین شــود. یــک بار هم در 
زمان آقای فتح الله زاده حدود ۱۱۸ میلیارد 
تومان بــرای بدهی های خارجــی از جمله 
اســتراماچونی پرداخت شــده کــه همان 
پشتوانه وام شان بود که به جای آن، زمینی 
را در بانک شــهر، وثیقه کردند. از آن ۱۱۸ 
میلیارد تومان، ۹۳ میلیارد تومان به صورت 
مستقیم به حساب باشگاه واریز شده است. 
باشگاه، هزینه های دیگری هم داشته، ولی 
متأســفانه کماکان، بدهی استراماچونی را 

پرداخت نکردند و این اتفاقات افتاده است.
رئیس ســازمان خصوصی ســازی افزود: 
کاری که در یک ســال اخیر صورت گرفته، 
این اســت که درآمدی جدید به باشگاه ها 
اضافه شــده که وظیفه آن شرکت )باشگاه 

استقلال یا پرسپولیس(، دســتگاه ذیربط 
و ما نظارت بــر این موضوع بوده اســت. ما 
نیز بر اســاس اعلام مدیرعامل بــرای نیاز 
و مصــارف، آن را به تأیید می رســانیم. در 
مورد باشگاه پرســپولیس، موارد به امضای 
مدیرعامل و معــاون وزیر ورزش رســیده 
ولی مدیران باشگاه اســتقلال رأسا تصمیم 
گرفتند و ما بلافاصله بعد از اطلاع از موضوع 
به عنــوان کتمان وقایــع مالی بــه دادگاه 
عمومی و دادســتان کل، شــکایت کردیم. 
منتظر هســتیم تا دادســتان کل، موضوع 
را به دادســتان تهران ارجاع دهــد تا مورد 

رسیدگی قضائی قرار گیرد.
وی در ادامه افزود: آنها می توانســتند پول 
را بردارند و کمیته مذکور، مشــورتی است 
ولی هر شــرکتی، مدیرعامل و دسته چک 

دارد که قابلیت هزینه کــرد دارد. آنها قرار 
بود با مشورت کمیته مصارف، هزینه کنند. 
استقلال این کار را انجام نداد یعنی تا زمان 
رفتن مدیرعامل ســابق به اطلاع ســازمان 
خصوصی سازی نرســاندند که چه مواردی 
را هزینــه کردند. ایــن اتفاق بعــد از رفتن 
مدیرعامل آشــکار شــد.قربان زاده تصریح 
کرد: هر کسی از جمله سهام داران می توانند 
شــکایت کننــد، همانطور که ما شــکایت 
کردیم و محکم پای این شــکایت هستیم. 
وقایع مالی، کتمان شــده است و حتماً باید 

در دادگاه مورد بازخواست قرار بگیرد.
رئیس ســازمان خصوصی ســازی در مورد 
اینکه فتــح الله زاده، چک های خودش را در 
ابتدا از اســتقلال وصول کرده است، گفت: 
آقای فتح الله زاده هم بــه این موضوع اذعان 
داشــته که این کار را انجام داده است، ولی 
بدهی بوده که با مبلغ روز، تعدیل شده است. 
چیزی که معاونان باشگاه منتقل کرده اند، 
این بوده کــه آقای فتح الله زاده رقم شــش 
میلیارد تومــان را با مصوبــه هیئت مدیره 
به پنج میلیــارد تومان، تعدیــل و دریافت 
کرده اســت. اصل چک ها خیلــی کمتر از 
این بــوده، ولی ادعــای فتــح الله زاده این 
بوده که طلب داشته اســت. آقای احمدی 
معــاون مالــی باشــگاه در دوره مدیریت 
ســابق در مورد چک های آقای فتح الله زاده 

به صراحت اعلام کرد که به ســراغ کسانی 
که چک دست شــان بوده است مثل حنیف 
عمران زاده و مجیدی رفتیم و آنها محضری 
امضا داده اند که دیگر طلبی ندارند. ایشــان 
همچنان معاون مالی باشــگاه اســت، ولی 
اینکه چــه اتفاقــی افتاده کــه چک هایی 
که گفته می شد پاس شــده، الان نقد شده 
اســت باید به ما هــم توضیح داده شــود. 
جلســه ای با آقای فتح الله زاده داشتیم که 
توضیحاتی هــم داد، ولی به نظــرم باز هم 
توضیحــات کامل تــر دارد.وی تأکید کرد: 
سازمان خصوصی سازی با شرکت هایی که 
زیان ده هستند، چنین مشــکلاتی دارد. ما 
۴۰۰ شرکت در لیســت واگذاری داریم که 
مدیرعامــل و هیئت مدیره آن توســط من 
تعیین نمی شوند.قربان زاده در مورد اینکه 
اولیایی معتقد بود سازمان خصوصی سازی 
می توانســت بــه اســتقلال کمــک کند، 
تصریح کرد: شــرکت هایی مثل اســتقلال 
و پرسپولیس، بورسی شــده و حدود ۵۰۰ 
میلیارد تومان به آنها کمک شــده اســت. 
برخی دوســتان فکر می کنند که امام زاده 
اســت و شــفا می دهد و هر زمان که اراده 
کنند، پــول دریافت خواهند کرد. باشــگاه 
اســتقلال، تمام پول منابع، وام و پشــتوانه 
خود را مصــرف کرده اســت و مدیران باید 

پاسخگو باشند.
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وز؛  خ جدید از امر ح ترافیک با نر اجرای طر
وزی رعایت کنند مسافران نور

 با اعلام اجرای طرح ترافیک با نرخ جدید از امروز دوشــنبه از ســوی 
شهرداری تهران، خودروی مسافران نوروزی نیز مشمول این طرح شده 

و باید محدوده طرح ترافیک را رعایت کنند.
شــهرداری تهران اعــلام کرد: نرخ عــوارض تردد در محــدوده طرح 
ترافیک، امســال ۲۰ درصد افزایش می یابد که از  امروز -دوشــنبه ۱۴ 
فروردین- اجرایی می شود؛ بر این اساس نرخ پایه عوارض سال ۱۴۰۲ 
مبلغ ۵۲ هزار و ۵۶۰ تومان اســت اما نخســتین ورود و آخرین خروج 
خودروها ملاک محاسبه میزان پرداختی عوارض تردد در محدوده های 
طرح ترافیک و کنترل آلودگی هوا است و همچنین داشتن معاینه فنی 
برتر ملاک تاثیر گذاری بر روی قیمت تمام شــده تردد است، بگونه ای 
که اگر خودروی دارای معاینه فنی برتر پس از ساعت ۱۰ وارد محدوده 
و قبل از ساعت ۱۶ از محدوده خارج شــود باید مبلغ ۳۸۶ هزار و ۳۱۶ 
ریال به ازای هر روز تردد در محدوده طــرح ترافیک و۱۹۳ هزار و ۱۵۸ 

ریال به ازای هر روز تردد در محدوده کنترل آلودگی هوا بپردازد.
همچنین اگر خودروی دارای معاینه فنی برتر قبل از ســاعت ۱۰ وارد 
محدوده و قبل از ساعت ۱۶ از محدوده خارج شود باید مبلغ ۵۵۱ هزار 
و ۸۸۰ ریال به ازای هر روز در محدوده طرح ترافیک و ۲۷۵ هزار و ۹۴۰ 

ریال به ازای هر روز در محدوده کنترل آلودگی هوا بپردازد.
همچنین اگر خودروی دارای معاینه فنی برتر قبل از ســاعت ۱۰ وارد 
و بعد از ســاعت ۱۶ خارج از محدوده شــود باید مبلغ ۸۲۷ هزار و ۸۲۰ 
ریال به ازای هر روز در محدوده طــرح ترافیک و ۴۱۳ هزار و ۹۱۰ ریال 
به ازای هر روز در محدوده کنترل آلودگی هــوا بپردازد. همچنین اگر 
خودروی دارای معاینه فنی برتر بعد از ســاعت ۱۰ وارد و بعد از ساعت 
۱۶ از محدوده خارج شــود باید مبلغ ۵۵۱ هزار و ۸۸۰ ریال به ازای هر 
روز در محدوده طرح ترافیک و ۲۷۵ هزار و ۹۴۰ ریال به ازای هر روز در 

محدوده کنترل آلودگی هوا بپردازد.
این اطلاعیه تاکید کرده است: اگر خودروی دارای معاینه فنی برتر قبل 
از ســاعت ۱۰ ورود و خروج از محدوده داشته باشد باید مبلغ ۵۵۱ هزار 
و ۸۸۰ ریال به ازای هر روز در محدوده طرح ترافیک و ۲۷۵ هزار و ۹۴۰ 
ریال به ازای هر روز در محدوده کنتــرل آلودگی هوا بپردازد همچنین 
اگر خودروی دارای معاینــه فنی برتر بعد از ســاعت ۱۶ ورود و خروج 
داشته باشد باید مبلغ ۵۵۱ هزار و ۸۸۰ ریال به ازای هر روز در محدوده 
طرح ترافیک و ۲۷۵ هزارو ۹۴۰ ریال به ازای هر روز در محدوده کنترل 
آلودگی هوا بپردازدهمچنین فرصت اســتفاده از تخفیف ۳۰ درصدی 
بدهی عوارض طرح ترافیــک و کنترل آلودگی هوا تــا پایان فروردین 

۱۴۰۲ خواهد بود.
سیدجعفر تشکری هاشمی رئیس کمیســیون حمل و نقل و ترافیک 
شورای اسلامی تهران در این باره گفت: طبق قانون، تشخصی محدوده 
مکانی، نوع و تعداد خودرو و زمان اعمال محدودیتهای طرح ترافیک با 

شورای ترافیک شهر تهران است.
وی با بیان اینکه شــورای اســلامی شــهر تهران میزان عوارض طرح 
ترافیک را تصویب می کند، اعلام کرد: شــروع زمــان طرح و زمان آغاز 
دریافت عوارض طرح ترافیک نیز بر عهده شــورای ترافیک شهر تهران 

است.
تشــکری هاشــمی تاکید کرد: با اعلام اجرای طــرح ترافیک، خودرو 
مســافرانی که هنوز داخل شــهر هســتند و از تهران خارج نشدند نیز 

مشمول پرداخت عوارض شهرداری تهران می شوند.

به گفته وی، نرخ کرایه های تاکسی، اتوبوس و مترو نیز از سوی شورای 
اسلامی شهر تهران تصویب شــده و از ابتدای اردیبهشت ماه اجرا می 

شود.
 طرح ترافیــک تهران از ســاعت ۶:۳۰ صبح تا ۱۷ عصر اجرا می شــود 
و ســاکنان محدوده طرح ترافیک می توانند فقط یک بار امکان خروج 

رایگان و یک بار بعد از ساعت ۱۶ عصر ورود رایگان داشته باشند.
روز پنجشــنبه هر هفته، فقط طــرح کنترل آلودگی هــوا )زوج و فرد 
سابق( اجرا می شود که در صورت ورود خودرو به محدوده  طرح در این 

روز، از سهمیه ۲۰ روزه خودرو در هر فصل کم خواهد شد.

رئیس سازمان بهزیستی کشور:
 برای تغییر نگرش به افراد دارای اوتیسم

 تلاش می کنیم
رئیس ســازمان بهزیســتی کشــور گفت: میخواهیم در تغییر نگرش 
به افراد دارای اوتیســم و در شــناخت و احقاق حقوق شــان به عنوان 
شهروندان جامعه، همانند دیگر شــهروندان، نقش خود را به خوبی ایفا 

کنیم.
 به نقل از روابط عمومــی و امور بین الملل، علــی محمد قادری معاون 
وزیر و رئیس سازمان بهزیستی کشور در پیامی به مناسبت دوم آوریل 
مصادف با ۱۳ فروردین ماه روز جهانی آگاه ســازی اوتیســم نوشــت: 
خدمات ســازمان بهزیســتی در قالب راه انــدازی ۱۱۰ مرکز روزانه 
آموزشی و توانبخشی اختلال طیف اوتیسم و ۱۶ مرکز چند معلولیتی 
)با کاربری اوتیسم( و با حدود ۱۵۰۰ پرسنل تخصصی به حدود ۵۰۰۰ 
فرد با اختلال طیف اوتیســم تعریف شده و بســته خدماتی سازمان با 
فعالیت ۴ مرکــز اقامت موقت، ۳۹۹ مرکز حرفه آمــوزی، ۱۲۷ کارگاه 
تولیدی حمایتی، ۱۶ مرکز پشتیبانی شــغلی و ۱۰۳ مرکز مراقبت در 

منزل تابعه، تکمیل می شود.
اختلال طیف اوتیسم شایع ترین اختلال رشــدی و از جمله اختلالات 
جدی و پر هزینه ای اســت که بر توانایی برقراری ارتباط، رفتار و تعامل 
یک فرد تأثیر گذاشته و نیاز به خدمات تخصصی مستمر روان شناسی، 
کاردرمانی و گفتار درمانی دارد. هر ساله در ۲ آوریل، روز جهانی آگاهی 
از اوتیسم به منظور تشویق کشورهای عضو ســازمان ملل متحد برای 
انجام اقداماتی برای کمک بــه افزایش آگاهی در مــورد افرادی که از 

اختلال طیف اوتیسم رنج می برند، جشن گرفته می شود.
اقدامات صورت گرفتــه در این روز به گرد هم آوردن ســازمان ها برای 

کمک به همه افراد با این اختلال کمک می کند.
روز جهانی آگاهی از اوتیســم، روز افزایش آگاهی آحاد جامعه در مورد 
این اختلال اســت، زیرا تنها آگاهی می تواند منجر به پذیرش آن شود. 
این روز برای انتشار این پیام مهم است که مشکل، معلولیت فرد نیست، 
بلکه دیدگاه جامعه نســبت به توانایی های اوســت و باور کنیم افراد با 
اختلال اوتیســم، فقط متفاوت هســتند، تا در پذیرش منحصر به فرد 
بودن و متفاوت بودن، متحد شــویم و بتوانیم افراد با اختلال اوتیسم را 
بپذیریم و درک کنیم.ما در سازمان بهزیســتی برآنیم تا در روز جهانی 
آگاهی اوتیســم، در تغییر نگرش به افراد دارای اوتیســم در شناخت و 
احقاق حقوق شأن به عنوان شهروندان جامعه، همانند دیگر شهروندان 
این جامعه و تصمیم بر زندگی مطابق با علایق و ترجیحات خود، نقش 

خود را به خوبی ایفا کنیم.

دیوار

وزیر علوم، تحقیقات و فناوری گفت: دشمن همواره در 
تلاش است که ایجاد تفرقه و جامعه را دوقطبی کند.

محمد علی زلفی گل در مراســم گرامیداشت سومین 
سالگرد سردار شــهید میرزا محمد سلگی در همدان 
افزود: باید بــا دانایی جامعــه را مدیریــت کنیم و در 

پالایش فرهنگی جامعه نقش جدی داشته باشیم.
وی با اشــاره ضرورت تلاش برای ایجاد فرهنگ سالم، 
فکر سالم و عمل سالم در کشــور و ترویج آن، ادامه داد: 
اتفاقات بزرگی در کشــور افتاده است وضع دانشگاهها 
نسبت به ســال های قبل قابل قیاس نیست و پیشرفت 
زیادی کرده اســت به همین شــکل علــم و فناوری و 

سلامت در کشور نیز توسعه پیدا کرده است.
وزیر علوم، تحقیقات و فنــاوری تاکید کرد: اگر وحدت 
بین نیروهــای انقلابی آســیب ببیند نظام آســیب 

می بیند، بنابراین رفتار و گفتار و کردار ما باید 
در راستای وحدت باشد، در غیر این صورت 

باید پاسخگوی شهدا در قیامت باشیم.
وی با اشــاره به اینکه برای پیشــرفت ایران 
اســلامی خیلی هــا جانفشــانی می کنند و 
طرح های بــزرگ علمی و صنعتــی را اجرا 
می کنند، افزود: باید داشته هایمان را گرامی 

بداریم و نباید آنها را نادیده گرفت چنانکه زمانی سیم 
خاردار هم به ما نمی دادند اما امروزه دشمن با هراس از 

صادرات تسلیحات نظامی ایران می گوید.
زلفی گل یادآور شــد: زمانی قبل از انقلاب، پزشــکان 
فیلیپینی و هندی داشــتیم اما امــروز در عرصه های 
علمی، فناوری، نانــو و بایو جزو کشــورهای برتر دنیا 
هستیم که این مســاله مرهون تلاش خستگی ناپذیر 

متخصصان متعهد کشور است.
وی با اشــاره به اینکه ایران امــروز به عنوان 
مرجعیت علمی در جهان شــناخته شــده 
اســت، تاکیدکرد: بیش از ۸۴۰ دانشــمند 
ایرانــی جزو یــک درصد دانشــمند جهان 
هستند، در چند صد مجله علمی بین المللی 
قلم می زنند و در خیلی از رشته های پزشکی 

حرف اول را می زنند.
وزیر علوم، تحقیقات و فناوری گفــت: باید در جامعه 
فرهنگ اجرای قانــون حاکم باشــد و آن را جایگزین 
قانون گریــزی و فرهنگ های نادرســت بکنیم چرا که 
بزرگترین سرمایه یک کشور فرهنگ آن است و توسعه 

نیز فقط با اجرای قانون انجام می شود.
وی تصریح کــرد: فرهنگ خلــوص و صداقت را که در 

بین شــهدا بود باید بتوانیم در جامعه ترویج دهیم و به 
جوانان بگوییم که انســان نادان، بردگی پنهان است و 
نادانی زمین و زمان را بر انسان حاکم می کند اما دانایی 

انسان را بر سرنوشت خود و کشورش حاکم می کند.
زلفی گل با اشــاره به اینکه کرونــا را در جامعه با علم 
درمان کردیم چرا که با علم کارهای انجام نشدنی قابل 
انجام اســت، افزود: امروزه زمان اینترنت اشیا، هوش 

مصنوعی و استخراج معادن از سیارات دیگر است.
وی ادامه داد: برنامه های توســعه کشــور نوشته شده 
است، منابع انســانی نیز داریم بنابراین با مدیریت باید 

این برنامه ها را اجرا کنیم.
وزیر علــوم ، تحقیقــات و فناوری یادآور شــد:رییس 
جمهور صادقانه آنچه که تشــخیص دهند در راستای 

منافع کشور و نظام است انجام می دهد.

وزیر

خریدار  سازمان بیمه ســلامت ایران در 
طول یک ســال گذشــته، همراه با وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی به عنوان 
تولیت سلامت در کشور خدمات مهم و قابل 
توجهــی را در بخش های مختلــف به بیمه 
شــدگان خود ارائه داد و با اختصاص ۵ هزار 
میلیارد تومــان، ۱۰۷ بیماری صعب العلاج 
تحت پوشــش صندوق بیمه ســلامت قرار 

گرفت.
 ســازمان بیمه ســلامت به عنوان یکی از 
سازمان های بیمه گر پایه با توجه به فلسفه 
تاسیس این ســازمان در کاهش مشکلات 
بهداشــتی و درمانی اقشــار آســیب پذیر 
جامعه و با توجه به مصوبات قانونی مجلس 
شورای اســلامی در ارتقا خدمات بیمه ای 
تلاش های بســیاری داشــت که هر کدام 

نقطه قوتی در حوزه سلامت است.
بیمه کردن رایگان دهک های پایین جامعه 
به ویژه حاشیه نشــین ها، همکاری و تعامل 
با وزارت بهداشــت در اجرای طرح دارویار، 
پرداخت هزینه های درمانی زوجین نابارور، 
خدمات دهی گســترده به معلولان و توان 
خواهان تحت پوشش ســازمان بهزیستی، 
حمایت از مددجویان تحت پوشش کمیته 
امداد، حمایت از بیماران خاص با تاســیس 
صندوق بیماری های خاص و صعب العلاج و 
ارائه خدمات به اتباع، گوشــه ای از خدماتی 
اســت که این سازمان در ســال گذشته در 
اختیار بیمه شــدگان خود قرار داده است. 
ذکر این نکته از اهمیت بســزایی برخوردار 
است که جایگاه سازمان بیمه سلامت ایران 
در حوزه سلامت به گمان فعالان این حوزه 
از درجــه و اعتبار فوق العــاده ای برخوردار 
اســت، چرا که بــا وجود برخی مشــکلات 
مقطعی در تامین اعتبــارات خدمات دهی 

به مردم هیچگاه دچار مشکل نشده است.
بهــرام عین اللهی وزیر بهداشــت، درمان و 
آموزش پزشــکی در جریان قرائت گزارش 
کمیســیون بهداشــت و درمــان در مورد 
بررسی عملکرد دســتگاه های مسئوول در 
پوشــش بیمه همگانی و حمایت از بیماران 
خاص و صعب العلاج گفــت: بیمه می تواند 
عدالت اجتماعی را ایجاد و به مردم خدمت 
کند، اما در ســال های متمادی در رابطه با 
بیمه مشکلات بســیار زیادی وجود داشته 
که ســعی می کنیم تا حد امکان مشکلات 

این حوزه را حل کنیم.
وزیر بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی 
بیان داشــت: بیمه ها باید توانایی کافی پیدا 
کنند تا خدمات ســلامت، از طریق بیمه ها 
انجام گیرد. امروز مســئله دارو مطرح است 
بایــد بیمه ها آن قــدر توانمند باشــند که 

بتوانند انواع داروها را تامین کنند.
عین اللهی بــا بیان اینکه مطالبات بســیار 
زیــادی در حــوزه بیمه ها داریــم گفت: 
مطالبات بیمه ها نزدیک به ۱۲ هزار میلیارد 
تومان است و اخیراً هم مقام معظم رهبری 
به دولــت اجازه داده اســت که بخشــی از 
اعتبارات در صندوق توســعه را برای وزارت 
بهداشــت به کار گیرد؛ ولی هنوز در بخش 
بیمه مطالبات زیادی از گذشته وجود دارد 
و امیدواریــم که با مســاعدت نمایندگان، 

بخشی از مطالبات تامین شود.
وزیر بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی 
خاطرنشــان کــرد: مســئله مهــم بیمه، 
مطالباتی اســت کــه باید پرداخت شــود 
و اعتباراتی اســت که باید به بیمه دهیم تا 
بیمه بتواند به مردم خدمــات را ارائه دهد، 
ما اعتقاد به همگانی شــدن بیمه داشتیم از 
دی ماه ســال ۱۴۰۰ حدود ۴۰۰ هزار نفر از 
جمعیت آسیب پذیر در حاشــیه شهرها را 
به صورت آزمایشــی و رایگان تحت پوشش 

بیمه سلامت قرار دادیم.
وی افزود: طرح در ســال گذشته به صورت 
آزمایشی اجرا شد، اسامی سه دهک پایین 
جامعــه را از وزارت رفاه گرفتیــم و از تعداد 
۵ میلیــون ۳۹۷ هزار ۵۱۰ نفــر و با حذف 
افراد فوت شــده و افراد دارای همپوشانی با 
ســایر بیمه ها و افراد تایید نشده از سازمان 
ثبت احوال، تعداد ۵ میلیون ۲۶۴ هزار ۴۰۴ 

نفر را بــه صورت فعال تحت پوشــش بیمه 
قرار دادیم و امکان دریافت خدمات را برای 

این عزیزان فراهم کردیم.
وزیر بهداشت با بیان اینکه حدود ۹۵ درصد 
مردم کشــور دارای پوشــش بیمه هستند 
گفت: ۵ درصد مردم خــود مراجعه نکردند 
که از نظر مالی تمکن دارند؛ ولی ما آمادگی 
داریم که این عزیزان هم بیمه شــوند این از 
افتخارات دولت و مجلس شــورای اسلامی 
اســت که مردم عزیز را تحت پوشش بیمه 
قرار داده اســت و گام بعدی این است که ما 
بتوانیم کیفیت خدمات بیمــه را بالا ببریم 
که این به منابــع و اعتبارات برمی گردد تا ما 

بتوانیم افراد تحت پوشش را افزایش دهیم.
وی خاطرنشــان کرد: ما دنبال این هستیم 
که بتوانیم تفاوتی کــه در ارز وجود دارد با 
مصوبه مجلس به بیمه هــا بدهیم و بتوانیم 
وضعیــت دارو را به نحو احســن پوشــش 

بدهیم.
وی در رابطه با کیفیت و خدمات ارائه شــده 
به افراد بیمه شــده بیان داشت: میزان سهم 
پرداختی ســازمان بیمه ســلامت در سه 
دهک پایین جامعه در بســتری ۹۵ است و 
در ســرپایی میزان ۸۰ درصد هســت که 

پرداخت می کنیم.
وزیر بهداشت تصریح کرد: در بیمه شدگان 
کمیته امداد و بهزیســتی و میزان ســهم 
پرداختی بیمه موارد بســتری ۱۰۰ درصد 
و در ســرپایی به ۸۵ درصد این اعتبار ارتقا 

پیدا کرده است.
عین اللهی با اشــاره به برنامه های در دست 
اجــرای وزارت بهداشــت بــرای بیماران 
صعب العــلاج گفــت: در مــورد بیماران 
اوتیسم و معلولین تحت پوشش بهزیستی 
پوشــش ۷۰ درصد تعرفه هــای خصوصی 
برای خدمات پزشــکی و توان بخشــی به 
شورای عالی بیمه پیشنهاد شده است که در 
صورت تایید شورای عالی بیمه پوشش ۷۰ 
درصد بخش خصوصی به صورت آزمایشی 
در یکــی از شهرســتان های محــروم آغاز 

خواهد شد.

تقدیر رئیس جمهور از اجرای بیمه 
همگانی در کشور

همچنین آیت الله ســید ابراهیم رییســی 
به مناســبت روز پرســتار در سالن اجلاس 
ســران با ســتودن صبر پیامبر اسلام )ص( 
از پرســتاران به عنوان فرشــتگان خدمت 
به مردم یاد کرد و گفت: صبــر و مقاومت و 
تحمل سختی ها ظرفیت می خواهد و حتی 

علم باید با حلم همراه باشد.
رییس جمهــور با بیان اینکه ایســتادن در 
برابر تهدیدات ظرفیــت می خواهد، ادامه 
داد: امروز پرســتاران در تاسی به بانو زینب 
کبری )س( چهره های با ظرفیتی هستند و 
این ظرفیت به آنها جایگاهــی داده که هم 
بیمار، هم خانواده بیمــار و هم کادر درمانی 
به آنها اعتماد دارنــد و همه اینها برای مردم 

اطمینان بخش است.
آیت الله رئیسی با بیان اقسام خدمت به سه 

قســمت منفعت طلبانه، انســان دوستانه 
و دگرخواهــی در پرتــو خداخواهی گفت: 
خدمتی که امروز پرستاری را در قلوب مردم 
جا داده منفعت طلبانه نیســت. این نگاه از 
خود گذشتگی و ایثار است که در سختی ها 
کنار مردم بودند و دنبال نام و نشــان نبودند 
و این نگاه جامعه به قشر پرستاری است که 
قله آن، در مبارزه با کرونا اســت و این همان 

دگرخواهی در پرتو خداخواهی است.
رئیس جمهور با تاکید بر حفظ شدنشــان 
صبورانه و مبتکرانه پرســتاری، گفت: یکی 
از اقدامات، بیمه ســلامت برای آحاد مردم 
بود که ۶ میلیون نفر رایگان بیمه شــدند و 
تلاش دولت این است که در ماه های آینده 
بیمه سلامت و تامین اجتماعی پایدار شود 

تا هیچ بیماری نگرانی بیمه نداشته باشد.

بیمه شدن افراد فاقد پوشش بیمه 
در سازمان بیمه سلامت ایران

محمدمهدی ناصحی گفت: دولت سیزدهم 
در راســتای خدمات دهی بــه آحاد جامعه 
و توجه بــه بحث عدالت در حوزه ســلامت 
سیاســت هایی را در جهت شناسایی افراد 
فاقد بیمه و تحت پوشــش قــراردادن آنها 
اتخاذ کرد، در همین رابطه ســازمان بیمه 
سلامت ایران مامور شد با همکاری و تعامل 
با ســازمان تامین اجتماعی افراد فاقد بیمه 
را که اغلب از دهک های اول تا سوم و اقشار 

آسیب پذیر جامعه هستند شناسایی کند.
وی افــزود: در ایــن طــرح ۹۰ درصــد 
هزینه های بســتری، ۷۰ درصد هزینه های 
ســرپایی درمان عموم مردم زیر پوشــش 

بیمه ای قرار می گیرد.
مدیرعامل ســازمان بیمه ســلامت ایران 
تصریح کــرد: در همین راســتا و از ســال 
گذشــته تاکنون ســازمان بیمه ســلامت 
ایران بیش از ۶ میلیون نفر از افراد مشمول 
دهک های درآمدی یک تا ســه را با معرفی 
از ســوی وزارت تعاون تحت پوشش بیمه 
رایگان ســلامت همگانــی قــرار داده که 
بالطبع در صورت قرار داشــتن افراد مبتلا 
به بیماری های نــادر در دهک های مذکور، 
ایشان نیز از این پوشــش بیمه ای برخوردار 
می شــوند؛ لذا با توجه به این مساله در حال 
حاضر ۱۰ میلیون نفر از ۳ دهک اول جامعه 

تحت پوشش بیمه رایگان هستند.

اقدامات سازمان بیمه سلامت 
در حوزه ناباروری

معاون بیمه و خدمات ســلامت ســازمان 
بیمه سلامت ایران گفت: در راستای توجه 
به فرمایشــات مقام معظم رهبری در بحث 
سیاست های جمعیتی و جلوگیری از پیری 
جمعیت حمایت از زوجین نابارور در دستور 
کار ســازمان بیمه ســلامت قــرار گرفت، 
متأسفانه در طول سالیان گذشته بسیاری 
از زوج های نابارور خواهــان فرزند، به دلیل 
هزینه های هنگفت و سرســام آور درمانی از 
پیگیری مشکلات خود اجتناب می کردند؛ 
این در حالی اســت که از زمان حمایت های 

بیمه ســلامت از این زوجین، افراد بسیاری 
اقدام به فرزنــدآوری کردند؛ بدون شــک 
توجه به این مســاله مهم می تواند به جوانی 
جمعیت که یکــی از ارکان مهم و تاثیر گذار 
در پیشرفت و تعالی یک کشور است کمک 
کند. بــا حمایت های بیمه ســلامت ایران، 
زوجین نابارور فاقد پوشــش بیمه، مادران 
بــاردار و نوزادان آنها تا ســن ۵ ســالگی بر 
اســاس نتایج ارزیابی وســع تحت پوشش 

بیمه قرار می گیرند.
رضایی تاکیــد کرد: ضمــن اینکه زوجین 
نابارور تا ســن ۴۹ ســال تمــام از خدمات 
بهره مند می شــوند. گسترش چتر حمایتی 
بیمه ســلامت ایران از زوجین نابــارور به 
کاهش هزینه هــای هنگفت درمــان این 
بیماری کمک بســیاری کرده و امیدواریم 
این قانون در سال های آینده به نحو مطلوب 
بتری اجرا شــود؛ چرا که گسترش خدمات 
بیمــه و حمایت هــا از گروه های بیشــتر 
بیماری نیازمند توجه بــه منابع اعتباری و 

مالی مناسب است.
وی اظهار داشت: پرداخت ۹۰ درصد تعرفه 
مصوب عمومی غیردولتی در مراکز عمومی 
غیردولتــی و پرداخت ۹۰ درصــد تعرفه 
عمومی غیردولتــی بســته های خدمتی 
در مراکــز خصوصــی و خیریــه، پرداخت 
هزینه هــای دارو، پاراکلینیک و تجهیزات 
پزشــکی مرتبط بــه صــورت ۹۰ درصد 
تحت پوشــش بیمه قرار دارد. بدون تردید 
بی توجهی بــه اختصاص اعتبــارات مورد 
نیاز برای ادامه اجرای ایــن قانون، بیمه را با 

چالش های مهمی روبه رو خواهد کرد.

اجرای طرح ملی دارویار
همچنیــن در ایــن رابطه مدیــر کل دفتر 
خدمات تخصصی ســازمان بیمه سلامت 
ایران گفت: طرحی موسوم به دارویار در ۲۳ 
تیرماه ۱۴۰۱ با محوریت خروج دارو از سبد 
ارز ترجیحی و تمرکز بر نظام بیمه ای، توزیع 
یارانه دارو متناسب با نیاز بیماران، مدیریت 
بهینــه زنجیــره تامین و توزیع و تســهیل 

دسترسی بیماران به دارو اجرایی شد.
کاملی افــزود: این طرح بر اســاس تکلیفی 
که در قانون بودجه ۱۴۰۱ مجلس شــورای 
اسلامی به تصویب رسید و با دستور رئیس 
جمهور به اجرا درآمد که بر اساس آن، یارانه 
دارو به طور مستقیم به مصرف کننده نهایی 
می رسد. هرچند در طرح دارویار نرخ داروها 
افزایش دارند، با این حال قیمت ها به سمت 
واقعی شــدن پیش می رود و ایــن هزینه را 
بیمه گــر پرداخت می کند تــا بدین ترتیب 
میزان پرداختی از جیب بیمار افزایش پیدا 

نکند.
وی تاکید کرد: با پوشــش بیمه ای ۹۶۰۰ 
قلم دارو به صــورت الکترونیک و با تضمین 
عــدم افزایــش پرداختی از جیــب مردم 
که از تاریــخ ۲۳ تیرماه ۱۴۰۱ در سراســر 
کشور اجرایی شــد در راستای اجرای طرح 
دارویار مبلــغ ۶ هزار میلیــارد تومان برای 
پوشــش افراد بدون بیمه در قانون بودجه 

۱۴۰۱ تصویب شــده اســت که سه دهک 
اول جامعه با جمعیتی حدود ۶ میلیون نفر 
بدون مراجعه حضــوری و به صورت رایگان 
از سوی سازمان بیمه سلامت تحت پوشش 

قرار گرفتند.

ارائه خدمات به بیماران خاص
 و صعب العلاج

معاون دفتــر خدمات تخصصی ســازمان 
بیمه ســلامت ایران نیز گفت: بــا توجه به 
بند ۹ سیاســت های مقام معظم رهبری در 
حوزه سلامت، صندوق بیماری های خاص 
و صعب العــلاج بــرای اولین بار در کشــور 
با حمایــت نمایندگان مجلــس یازدهم از 
مهرماه ۱۴۰۱ ایجاد شــده و سازمان بیمه 
ســلامت متولی اجرایی شــدن این قانون 
است. در همین راســتا با اختصاص ۵ هزار 
میلیارد تومــان، ۱۰۷ بیماری صعب العلاج 
تحت پوشــش صندوق بیمه ســلامت قرار 
گرفته و بــا همکاری دانشــگاه ها و معاونت 
درمان عمــده هزینه های کمرشــکن این 
بیماران توســط دولت پرداخت می شــود. 
تاکنــون بیــش از ۳۱ بیمــاری خــاص و 
صعب العلاج از جمله فشار خون بالا، ام اس، 
دیابت نوع دو، همودیالیز، تالاسمی، پیوند 
کلیه، هموفیلی، رتینوپاتی دیابتی، دیابت 
نوع یک، سیســتیک فیبروزیس و اوتیسم، 
در سامانه ســازمان بیمه سلامت بارگذاری 

شده است.
وی گفت: بــه منظور بهره منــدی بیماران 
خاص، صعب العــلاج و نــادر از مزایای این 
صندوق، برخورداری ایشان از پوشش بیمه 
پایه یک سازمان بیمه گر پایه الزامی است، 
به عنوان مثال: در ســازمان بیمه ســلامت 
ایران و ســازمان تامین اجتماعی بیماران 
مشمول می باید نســبت به ثبت درخواست 
حمایت و ثبت درخواســت بیماری خاص و 
صعب العلاج با مراجعه به سامانه شهروندی 
bimeh� یا csp.ihio.gov.ir  بــه آدرس

salamatiranian.ir اقدام کنند.

اجرای طرح نسخه نویسی و نسخه 
پیچی الکترونیکی

مدیرعامل ســازمان بیمه ســلامت ایران 
گفت: از ابتدای اجرای طرح نســخه نویسی 
الکترونیکی تاکنون بیــش از ۱۵۸ میلیون 
نســخه به صورت الکترونیکی در کشــور 
صادر شده است، خوشــبختانه روند نسخه 
نویســی الکترونیکی مراحل خوبی را پشت 
ســر گذاشــته و ضمن اینکه با پوشش ۹۸ 
درصدی در ایــن ماه ها این طــرح اجرایی 
شــده اســت؛ به طوری که در ماه های دی 
و بهمن بیــن ۸ تا ۹ میلیون میزان نســخه 

نویسی الکترونیکی بوده است.
وی افزود: در ســال ۱۴۰۱ تقریباً نزدیک به 
۱۰۱ میلیون نســخه الکترونیکی تجویزی 
در ســامانه های بیمه ســلامت ثبت شده 
اســت. در حال حاضر بیــش از ۹۸ درصد 
نسخ سرپایی سازمان به صورت الکترونیک 
توســط پزشــکان تجویــز و بــه صورت 

الکترونیک پیچیده می شود.

ارائه خدمات در حوزه توان بخشی
سازمان بیمه سلامت ایران در این خصوص 
نیز خدمات بســیاری داشته است، تعاملات 
میان ســازمان بیمه ســلامت و ســازمان 
بهزیســتی در ســطح قابل قبولی است، به 
طوری که ارائــه ۸ کد خدمتی بــه ۵۹ کد 
خدمت بــه معلــولان افزایش پیــدا کرده 
که می تــوان به ۶ کد خدمتــی در حوزه کار 
درمانی، ۱۱ کد خدمتی در گفتار درمانی، ۷ 
کد خدمتی در بخش بینایی ســنجی، ۹ کد 
خدمتی در شنوایی سنجی، ۱۵ کد در پروتز 
و ارتز و پنج کد در حوزه فیزیوتراپی اشــاره 
کرد؛ ضمن اینکه علاوه بــر این خدمات، ۶ 
کد خدمتی هم توســط پزشکان متخصص 
مختلــف ارائه می شــود. علاوه بر پوشــش 
خدمات در بخش دولتی، پرداخت در بخش 
عمومی غیر دولتــی و خصوصی نیز در تعهد 

سازمان بیمه سلامت قرار گرفته است.

وزیر علوم: دشمن برای دوقطبی کردن جامعه تلاش می کند
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گفت و گو با کاظم نوربخش
سلمانِ »نون خ« را دست کم نگیرید!

کاظم نوربخش، بازیگر نقش »سلمان« در ســریال »نون خ ۴« تاکید 
می کند کــه حال خوب مــردم ایران برایشــان از هر چیــزی مهم تر 
و ارزشــمندتر اســت و هر کاری می کنند تا به حال خوب مردم کمک 
کنند.این بازیگر اهل کردستان درباره شخصیت سلمان و تغییرات این 
کاراکتر در فصل جدید، معتقد اســت: سلمان شــخصیت تک بعدی و 
صرفا طنز نیســت که مخاطب را بخنداند. تمام تلاشم این بود که همه 
ابعاد شخصیتی ســلمان را به مخاطب القاء کنم و این سخت ترین کارم 
بود.سریال »نون خ ۴« به کارگردانی ســعید آقاخانی و تهیه کنندگی 
مهدی فرجی هر شب به جز پنجشــنبه و جمعه ساعت ۲۲ و ۱۵ دقیقه 
از شبکه یک ســیما پخش می شــود.کاظم نوربخش در گفت وگویی 
شــرکت کرد و درباره تغییرات کاراکتر ســلمان در فصل جدید، دلیل 
اقبال »نون خ« در بین مردم و شــرایط دشــواری که بر ساخت سری 

چهارم این مجموعه طنز حاکم بود، صحبت کرد.

هیچ چیز به اندازه حال خوب مردم برایمان ارزشمند نیست
بازیگر »نون خ« ابتدا درباره شرایط دشــوار کرونا و همچنین وضعیت 
سیاســی اجتماعی جامعه همزمان با ســاخت فصل چهــارم، چنین 
اظهار کرد: بله در چنین شــرایطی کار کردن واقعاً برای ما سخت بود؛ 
به خصوص قرار باشــد کاری که انجام می دهیم طنز هم باشد. چون در 
کارهای طنز نیاز به یک طنازی و لطافت داریم و باید دغدغه نداشــته 
باشیم. روحت آرام باشد، آرامش داشته باشی و اگر اینها نباشد مطمئنا 
کار دچار مشکل خواهد شد و دشوار است. ما دوست داریم همیشه و در 
همه شرایط حال مردم کشورمان خوب باشد چون ما برای مردم کار می 
کنیم و بزرگترین جواب ها را از مردم می گیریم؛ بنابراین این برای من 
از همه چیز ارزشمندتر است که مردم کارهایمان را تایید کنند و دوست 
داشته باشند.او تاکید کرد: همین اســتقبال و دوست داشتن باعث می 
شود خستگی ما هم رفع شــود. ما هدف دیگری نداریم؛ تمام هدفمان 
این اســت که مردم ایران حال دلشان خوب باشــد و ما هم بتوانیم به 
نوبه خودمــان به بهبود وضعیت روحی شــان کمک کنیــم. حتی اگر 
شده کم و ناچیز اما باعث خوشحالی شان شویم. کرونا هم که همچنان 
هست و شرایطمان در زمان ساخت دشوارتر بود. با وجود اینکه ما همه 
پروتکل های بهداشتی را حین کار رعایت می کردیم اما متاسفانه چند 
تن از عوامل درگیر شدند و همین برایمان استرس زا بود اما خوشبختانه 
از آنجا که همه پروتکل ها رعایت می شــد توانســتیم از آن مرحله هم 

بگذریم و با کمترین مشکل کار را به سرانجام برسانیم.

نوربخش بار دیگر به حال خوب مردم اشــاره و تاکیــد کرد: امیدواریم 
مردم ایران همیشه خوب و سلامت باشــند. هیچ چیزی به اندازه حال 
خوب مردم نمی توانــد حال ما را خوب کند. اگر ایــن اتفاق بیفتد ما به 
اهداف و خواسته هایمان رسیده ایم، در غیر این صورت هر کاری کنیم 
شکست محسوب می شود. امیدواریم همیشه دل مردم ما شاد و تنشان 

سلامت باشد تا ما هم بتوانیم به آنها خدمت کنیم.

سلمان شخصیت تک بعدی طنز نیست
بازیگر نقش »ســلمان« همچنین در ادامه درباره تغییرات شــخصیتی 
کاراکترش به عنوان یکی از نقش هــای اصلی در فصل چهارم »نون خ« و 
اینکه اگر این نقش را نداشت دوســت داشت جای کدام شخصیت ایفای 
نقش کند؟ چنین گفت: همانطور که گفتید ســلمان یکی از شخصیت 
های اصلی داستان اســت و در هر فصل دچار یکسری فراز و نشیب های 
جدیدی می شود. من تمام ســعی ام را کردم تا همه ابعاد کاراکتر سلمان 
را اول خودم بشناسم و بعد شــخصیتش را کامل به مخاطب معرفی کنم 
تا بتوانم با بیننده ارتباط برقرار کنم. یعنی ســلمان یک شــخصیت تک 
بعدی که جنبه طنز داشته باشد صرفاً نیســت بلکه شخصیتی است که 
جاهایی دچار ترحم می شود، جاهایی احساس می کند باید کمک کند و 
برای مردم شهرش حرکتی بزند.وی با بیان اینکه خودش کاراکتر سلمان 
را بسیار دوســت دارد، ادامه داد: سلمان یک شــخصیت سطحی نیست 
که فقط جهــت ایجاد طنز در »نون خ« بازی کند. من دوســت داشــتم 
همه ابعاد شخصیت سلمان را بشناســم و به مخاطب معرفی کنم تا همه 
احساســش را به مخاطب القا کند و این بزرگترین و سخت ترین کار من 
است. به دلیل اینکه خیلی با شخصیت ســلمان درگیرم و دوستش دارم 
تا حالا به شــخصیت دیگری فکر نکردم که جای آن بازی کنم. بیشــتر 

تمرکزم روی شخصیت خودم بود که بتوانم آن را یکدست تحویل بدهم.

دلایل موفقیت »نون خ«؟
نوربخش درباره اینکه امســال تقارن نوروز و ماه رمضان ســریال های 
متفاوتی را می طلبید و ترکیب این دو مناســبت یک فرصت برای پروژه 
های تلویزیونی محسوب می شد تا بیشتر دیده شوند، به این پرسش که 
چه پیش بینی برای موفقیت دوباره »نون خ« دارد؟ اینگونه پاسخ داد: به 
نظرم یکی از فاکتورهای اصلی »نون خ« که تا الان باعث موفقیتش شده 
این است که از فضاهای بســته و بی روح آپارتمان نشینی و مقولاتی که 
خیلی در ســریال های ایرانی دیده ایم فاصله گرفته و بیشتر سعی کرده 
طبیعت زیبای کردستان، لباس های ســنتی، رنگ، آیین و سنت ها را 
نشان بدهد و اتفاقا مردم هم همین را دوست دارند. ما سعی کردیم همه 
چیز در »نون خ« زنده باشد و مردم با شخصیت ها همذات پنداری کنند. 
شخصیت ها در داســتان واقعی اند، بازی نمی کنند، خودشان هستند و 

این به نظرم باعث شد امسال هم ادامه دهنده فصل های قبل  شود.

دوست داشتیم »نون خ« رقیب داشته باشد
بازیگر »نون خ« ســپس در پاسخ به اینکه آیا دوســت داشتید در کنار 
»نون خ ۴«، امســال ســریال های دنبالــه دار و موفــق »پایتخت« و 
»زیرخاکی« هم به عنوان رقیب حضور داشته باشند؟ خاطرنشان کرد: 
بله دوست داشتیم واقعا سریال هایی که نام بردید باشند و حتی سریال 
های جدید دیگر. اینکه فقط یک سریال پخش شود خوب نیست. وقتی 
چندین سریال با هم حضور باشــند هم یک رقابت ایجاد می شود و هم 
لذت مردم را در پی دارد و قطعا سریال ها در مقام مقایسه قرار می گیرند 
و باعث رشــد و پیشــرفت کارها می شــود. ما اصلًا دلمان نمی خواهد 

بگوییم فقط »نون خ« پخش شود و سریال های دیگر نباشند خیر.
کاظم نوربخــش در پایــان خاطرنشــان کرد: هــر ســریال جایگاه 
و زیبایی های خودش را دارد و مطمئناً ســریال هایی که شــما از آنها 
نام بردید خیلی برایشــان زحمت کشیده شــده و تیم حرفه ای دارند. 
ما دوست داشــتیم و خوشحال می شدیم که باشــند. اکنون برای همه 
عوامل سریال های دیگر هم آرزوی موفقیت می کنیم و امیدواریم این 
روند ادامه داشته باشد، دوستان کار کنند و هر روز شاهد کارهای حرفه 
ای تر باشــیم. ما هم در کنارش بتوانیم ضعف های خودمان را ببینیم، 

آنها را پوشش بدهیم و به نقطه قوت تبدیلشان کنیم.

قاب

وزیر فرهنگ و ارشاد اســلامی بیان کرد: علاوه بر این 
هر معاونت ما در وزارتخانه متبوع برای تحقق فرهنگ 
قرآنی باید برنامه داشته باشد و پس از چندماه اقدامات 
ارزیابی خواهد شــد. محمدمهدی اســماعیلی -وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی در مراسم افتتاحیه سی امین 
نمایشــگاه قرآن کریم و مراسم بیست وهشتمین آئین 
تکریم از خادمان قرآن کریم که در مصلی تهران برگزار 
شد با اشاره اینکه ما در دولت مردمی مأموریت خود در 
حوزه فرهنگی را عبور انقلاب اسلامی از مرحله دولت 
اسلامی به مرحله جامعه اسلامی می دانیم، اظهار کرد: 

در دوازده فرودین مــاه جمهوری اســلامی 
تثبیت و سپس قانون اساسی تدوین و دولت 
اسلامی شکل پیدا کرد.وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسلامی تاکید کرد: در این مســیر قرآن در 
رأس امور اســت و عقب گرد و ارتجاع در این 
مسیر نداریم و بازگشــت به برهنگی ارتجاع 
اســت و در این مســیر نورانی راهی ندارد و 
جامعه هر روز باید به سلوک دینی بیشتر برود.

اسماعیلی گفت: در دولت مردمی قرآن، تعالیم قرآنی و 
فرهنگ آن را در صدر وظایف خود قرار داده ایم، توسعه 

و گســترش قرآن مأموریت مهم دولت است 
و به تاســی از رهبر معظم انقلاب که سالیان 
ســال اســت روز اول ماه رمضان با خانواده 
قرآنی دیدار و نکاتی را بیان می کنند وظیفه 

خود را تحقق بیانات ایشان قرار داده ایم.
وی افــزود: رهبــر انقلاب در همیــن دیدار 
فرمودند هرمســجد را پایــگاه ترویج قرآن 
را قرار دهیــد و ما بلافاصله بعد از ایــن بیانات از طریق 
دبیرخانــه کانون های فرهنگی هنری مســاجد کار را 
آغاز کردیم، در حال حاضر ۲۶ هــزار کانون داریم که 

امسال به پایگاه های قرآنی تبدیل خواهد شد.
وزیر فرهنگ و ارشاد اســلامی بیان کرد: علاوه بر این 
هر معاونت ما در وزارتخانه متبوع برای تحقق فرهنگ 
قرآنی باید برنامه داشته باشد و پس از چندماه اقدامات 
ارزیابی خواهد شــد.جدای از وزارت فرهنگ وارشــاد 
اســلامی باتوجه به اهتمــام دولت به موضــوع قرآن 
و مســجد وظایف دســتگاه های دولتی بــرای ترویج 
فرهنگ قرآنی را مشــخص کرده و در دوره های زمانی 
مشخص اقدامات ارزیابی و به آقای رئیس جمهور ارائه 

می دهیم.

وزیر

 عطیه مــوذن  وحیــد جلیلــی، مهران 
مدیری، مهــران رجبی، بهــروز افخمی و 
احســان علیخانی چهره هایی هســتند که 
سال گذشــته به واسطه حاشــیه یا نکته یا 
اتفاقی خبرساز شدند. ســال ۱۴۰۱ مانند 
بسیاری از ســال های دیگر ســال چندان 

آرامی برای تلویزیون نبود.
آنچه تحولات ســال گذشــته تلویزیون را 
بیشــتر در کانون توجه قرار داد، یکسالگی 
تیــم تازه مدیــران این ســازمان بــود. به 
تعبیری می توان این ســال را اولین ســالی 
دانســت که عملکرد پیمان جبلی و مدیران 
زیر مجموعه اش به خروجی رســید و قابل 
ارزیابی و داوری شــد. آن ها کــه در میانه 
ســال پیش تر در ســاختمان شیشــه ای 
جام جم مســتقر شــدند، حال ســکان دار 
اصلــی تحولات بودنــد و به همیــن دلیل 
بخشــی از آنچه در قاب تلویزیون شــاهد 
بودیم ماحصل مستقیم تصمیم گیری ها و 

تصمیم سازی ها آن ها بود.
در کنار این اتفــاق که به ســاختار درونی 
صداوســیما بازمی گردد، در ســال ۱۴۰۱ 
فضای کلی جامعه هم چنــدان آرام نبود و 
بخشی از تحولات سیاســی و اجتماعی هم 
عملکرد ســازمان صداوســیما را به عنوان 
تریبون اصلی نظام، بیشتر تحت تأثیر خود 

قرار داد.
در این گزارش بخشــی از تحولات یکساله 
تلویزیون را با محوریــت کارنامه و عملکرد 
پنج چهره خبرســاز به مرور گذاشــته ایم؛ 
ترکیبی که حتماً می شد گزینه های دیگری 
را هم در آن لحاظ کرد و این تنها ترکیبی به 

انتخاب ماست.

وحید جلیلی
یکی از مدیران تاثیرگذار و تصمیم ســاز در 
صداوســیمای ســال ۱۴۰۱ حتماً وحید 
جلیلی اســت. قائم مقام رییس صداوسیما 
در امور فرهنگی و یکی از چهره های منتقد 
و صاحب نظر جبهه فرهنگی انقلاب. جلیلی 
سال ها در حوزه رســانه فعالیت داشت و از 
مهمترین سمت ها و فعالیت های او که بروز 
و ظهور جدی هم داشته اســت می توان به 
ریاســتش بر شــورای سیاســت گذاری 

جشنواره فیلم عمار اشاره کرد.
او با ورود پیمان جبلی به صداوســیما یکی 
از ســکانداران اصلی این ســازمان شــد و 
در حکمی از طــرف پیمــان جبلی رییس 
صداوســیما به عنــوان قائم مقــام رییس 
سازمان در امور فرهنگی و دبیر ستاد تحول 

رسانه ملی منصوب شد.
رییس ســازمان در این حکم کــه به تاریخ 
۲۵ آذرماه ابلاغ شــده است از جلیلی بسیج 
حداکثری ظرفیت های ارزشــمند داخل و 
خارج سازمان برای ارتقاء محتوایی و کیفی 
برنامه ها مطابق ماموریت هــای چهارگانه 
ســازمان در حکم مقام معظــم رهبری را 

خواستار شده است.
از جمله ماموریت های رییس ســازمان به 
جلیلی فارغ از ارتقا و کیفی ســازی محتوا، 
»کاهش موازی کاری ها و چابک سازی« بود 
که برمبنای همان هــر از گاهی زمزمه های 
مختلفی دربــاره تغییرات ســاختاری در 
سازمان شنیده می شود و تاکنون بیشتر به 
چابک سازی در ساختار بخش خبری منجر 
شــده اســت؛ از کاهش موازی کاری های 
محتوایی مثــل ادغام برخــی بخش های 
خبری و حذف بخش های خبری که سال ها 
روی آنتن بوده اند تا تغییر اداری و ساختاری 
باشگاه خبرنگاران جوان، واحد مرکزی خبر 

و…
همچنین امسال دو شبکه »شما« و »ایران 
کالا« هم حذف شــدند که می تواند از نتایج 

همین چابک سازی ها باشد.
وحید جلیلی تا پیش از قبول این مسئولیت 
عموماً بــا عنوان چهــره منتقد شــناخته 
می شــد او ســال ۹۸ بــا همیــن رویکرد، 
انتقادات سخت و جدی ای را به صداوسیما 
وارد کــرد. نامه هایــی که به شــماره های 
چندم رسید و باعث شد برخی از چهره های 
فرهنگی نیز به سخن بیایند و له یا علیه این 

نامه نگاری ها سخن بگویند.
حالا از آذرماه ۱۴۰۰ که جلیلی حکم فرمان 
تحول در رســانه ملی و سیاستگذاری های 

فرهنگی را به دســت گرفته اســت بیش از 
یک ســال می گذرد و بســیاری منتظرند 
تــا خروجــی آنتــن را در دوره مدیریتی 
این چهــره منتقد رصد کننــد. رصدی که 
ماه هاست آغاز شــده و انتظار دارد جلیلی 
همان قدر که بیرون از صداوســیما صریح 
و منتقدانه عمــل می کــرد روی آنتن هم 

خروجی فکری او را ببیند.

مهران مدیری
سال گذشته طی وقایعی که پایان شهریور 
و پاییــز ۱۴۰۱ رخ داد هنرمندان مختلفی 
موضع گرفتند. برخی صرفاً یک رفتار غلط را 
نقد کردند به صحنه هایی که خشم عمومی 
را برانگیخته بود واکنش نشان دادند و ضمن 
تقبیح چنین رفتارهایی خواســتار برخورد 
با آنها شــدند. برخی اما با موضع گیری ها و 
واکنش های هیجانی بر نوعی نفرت پراکنی 
دمیدند. برخــی هم این میــان بودند که با 
واکنش هایی زودهنــگام و از روی عصبیت 
درخواست هایی غیرمتعارف و غیرمنطقی 
مطرح کردند که از جملــه آن ها می توان به 

مهران مدیری اشاره کرد.
مهران مدیری بازیگر، کارگردان و طنزپرداز 
سینما و تلویزیون اســت که سال های اخیر 
بیشــتر به اجرای مجموعــه »دورهمی« 
مشــغول بوده اســت. مجموعــه ای که در 
چند فصل از شبکه نســیم روی آنتن رفت و 
فصل های اخیر آن برای ایجاد نوعی تغییر و 
درآمدن از کلیشه و تکرار به یک مسابقه بدل 
شــد. فصل پایانی این مجموعه در تابستان 
بــه تصویربرداری رســید و هنــوز پخش 
بخش هایی از این مجموعــه باقی مانده اما 

دیگر روی آنتن نرفت.
مدیــری در واکنــش خود که بــه صورت 
ویدئویی آن را منتشــر کرد به اتفاقات روز 
اشــاره کرد و بعد با بیان اینکه صداوســیما 
حق ادامه پخش دورهمی را ندارد گفت »به 
عنوان ســازنده، طراح، مجری و کارگردان 
این برنامــه اعلام می کنم کــه نمی خواهم 
حتی یک فریم از تصویر من به هیچ بهانه ای 

در هیچ شبکه ای پخش شود«
چند روز بعد ناصر قدیرکاشانی تهیه کننده 
مجموعه »دورهمــی« گفتگویــی کرد و 
درباره اظهارنظــر اخیر مهــران مدیری و 
تغییر در وضعیت پخش برنامه مطرح کرد: 
مالکیت اینگونه برنامه ها متعلق به سازمان 
صداوسیماست. روال قرارداد با سازمان هم 
به این صورت است که سازمان هزینه تولید 
برنامه را پرداخــت می کنــد، تهیه کننده 
برنامه را تولید می کنــد و در نهایت تحویل 
سازمان می شــود. تصمیم گیرنده در رابطه 
با پخش یــا عدم پخــش برنامه ســازمان 

صداوسیماست.
قدیرکاشــانی در گفتگوی خود همچنین 
اعلام کرد که مدیری دســتمزد خود از این 
مجموعه را به طــور کامــل دریافت کرده 
است. نکته که باعث شد برخی موضع گیری 
مدیری را کمتر با از سر دلسوزی و همراهی 
با مــردم بدانند به ویژه کــه در همان روزها 
دستمزد ۳۰ میلیارد تومانی او از این برنامه 
هم در شــبکه های اجتماعی بازتاب زیادی 
یافت.مدیــری با یک فاصلــه ای از ویدئوی 
اول، ویدئوی دیگری منتشر کرد. او ویدئوی 

اولش را هم که جنجال بسیاری آفرید حذف 
کرد و در ویدیویی که ایــن بار خلاف اظهار 
نظر اولش بود مشخص کرد از ابتدا شتابزده 
و هیجانی سخن گفته و به نوعی معترف شد 

که اشتباه کرده است.
او با لحنی که با آرامش بیشتری از ویدیوی 
قبلی همراه بود ابتدا دربــاره حق مالکیت 
آثاری که در تلویزیون ساخته است صحبت 
کرد و بــا تأکید گفت مالکیــت هر اثری که 
ساخته می شــود توســط من یا دیگران با 
ســازمان صداوسیماســت و تصمیم برای 
پخش یا عدم پخش برای هــر برنامه با این 

سازمان است.
ســپس روی کلیدواژه های وطــن و خاک 
تاکید کــرد و بــا اشــاره بــه واکنش ها و 
موضع گیری هــای آن روزها عنوان کرد که 
بدیهی اســت همه ما عِرق ملی از مهمترین 
مسائل مان است و همیشه داشتیم، داریم و 
خواهیم داشت، اما دیگرانی نه از این کشور 
دیگرانی نه از این مردم، همیشــه خواستند 
در طول این ســال ها هر اتفاقــی که در این 
مملکت افتاده، آن اتفاق و مردم حتی آدم ها 
را به نفع خودشــان مصادره و ضبط کنند، 
اتفاقــات و مــردم را مال خود کننــد و این 

خیلی ناجوانمردانه است.
این ســخنان مدیــری البته باعث نشــد 
»دورهمی« که حــالا به محــاق رفته بود 
بتواند به پخش برسد. پیمان جبلی چندین 
بار درباره پخش این مجموعه گفته بود باید 
بررســی شــود و در آخرین اظهار نظرات 
بیان کرد که فعلًا پخــش ادامه دورهمی در 

دستور کار نیست.

مهران رجبی
یکــی از پرتکرارتریــن نام هایی که ســال 
گذشــته ســوژه اخبار رســمی و حواشی 
شــبکه های اجتماعی و حتی شوخی های 
مردم شــده بود مهــران رجبی بــود. او در 
روزهایــی که تلویزیــون به واســطه نبود 
برنامه هــا، چهره هــا و حتــی برندهــا و 
استعدادهای جدید سیبل نقدها قرار گرفته 
بود اجرای یکــی از برنامه های ســرگرمی 
محور شــبکه ســه ســیما پربیننده ترین 
شــبکه ســیما را به عهده گرفت. مجموعه 
»خودمونی« که با فضایی رقابتی خانوادگی 
چند شــب در هفتــه روی آنتــن رفت.در 
دورانی که همزمان شده بود با بازیگری اش 
در سریال مسعود ده نمکی که نقشی مشابه 
اکثــر نقش های ســریالی اش را بــر عهده 
داشــت. و به اینها اجرای یک برنامه دیگر را 
هم در شبکه ســلامت اضافه کنید که همه 
باعث شد مخاطب یک باره احساس کند به 
تعداد شــبکه های تلویزیونی مهران رجبی 
می بیند. حتی یک بار هم مهمان برنامه ای 
در شبکه نسیم شده بود و اینها بازار شوخی 

و انتقاد به او را با هم داغ کرده بود.
انتقادها البته در سطحی بالاتر به تلویزیون 
و تصمیمــات کلان صداوســیما بــود که 
چطور مثلًا بــرای اجرای دو برنامه ســراغ 
یک نفر رفته اســت یا چطور آنقدر دستش 
از مجریــان و متخصصان امر خالی شــده 
اســت که هم ســرگرمی محورها و هم یک 
برنامه در شــبکه تخصصی ســلامت هر دو 
به یک بازیگر رســیده اســت.خود رجبی 

البته پس از مدت ها ســکوت در گفتگویی 
رادیویی به اســتودیو هشــت گفته بود که 
»برنامه »پیرانه سر« در شبکه سلامت و هم 
سریال »آزادی مشــروط« که از شبکه یک 
سیما پخش می شود، ســال گذشته تولید 
و تصویربرداری شــد اما امســال به پخش 
رسیدند و الان همزمان برنامه »خودمونی« 

هم روی آنتن رفته است.«
گمانه زنی های مختلفی هم ســال گذشته 
نســبت به حضــور رجبــی در برنامه های 
مختلف می شــد از اجــرای »دورهمی« به 
جای مهران مدیری گرفتــه تا همین اواخر 
که اســم او هم به عنوان گزینه های اجرای 
برنامه های تحویل ســال مطرح شده بود. با 
این حال رجبی به اندازه این شایعات سوژه 
و تیتر اخبار رسمی هم شده بود مثلًا داوری 
جشنواره فیلم عمار هم از دیگر سمت هایی 
بود که به عهده گرفت و شــاید سال گذشته 
به اندازه همه کارهای عمرش به چشم آمده 

بود.
حضور او در رویدادها و اجــرای برنامه های 
تلویزیونــی و حتــی اســتیج های خارج از 
تلویزیــون باعث شــد مــردم ویدیوهای 
مختلفی هم درباره او بســازند و با او شوخی 
کنند که از اجــرای برنامه »ســمت خدا« 
به جای نجم الدین شــریعتی تا گرم کردن 
و رفتن بــه زمین بــازی فوتبــال را در بر 

می گرفت!

بهروز افخمی
بهروز افخمی را این ســال ها با سخنان شاذ 
هر از گاهش بیشتر شناخته ایم. با صراحت 
کلامی که دارد و سایه ژورنالیستی کلامش 
که خوب بلد است چطور خودش، برنامه اش 
یا آثارش را در کانون توجه قــرار دهد و اگر 
هم عمدی نداشته است همیشه دلیلی برای 
حضورش در صدر اخبار به وجود آمده است. 
مورد اخیرش هــم برمی گردد بــه فاصله 
همین یکی دو روز پیش که مدیر شبکه پنج 
سیما اخباری درباره آخرین سریال ساخته 

شده توسط او مطرح کرد.
ساخت سریال »رعد و برق« از قبل از کرونا 
کلید خورد چند باری متوقف شــد و حین 
تولید به کنداکتور رمضانی سال ۱۴۰۰ راه 
پیدا کرد اما به دلیل تعویق در تولید از آنتن 
حذف شد و تا امروز که رمضان ۱۴۰۲ است 
هنوز این سریال به پخش نرسیده و حواشی 

اش هم ادامه پیدا کرده است.
اخیراً سعید اشــناب در توضیحاتی درباره 
تکلیف این ســریال گفته اســت »احتمالاً 
کار به دعوای حقوقی برســد، اغراق نباشد 
ده ها قولــی که کارگــردان و تهیه کننده به 
مــا داده اند هیچ کدام انجام نشــده اســت 
و به احتمال زیــاد حدس می زنم بــا اقامه 

دعوای حقوقی، کار به انجام برساند.«
افخمــی هم چند بــاری درباره ســریالش 
توضیحاتی داده بود که یکــی از آنها در باب 
طولانی شــدن کار اهمیت به کیفیت تولید 

سریال بوده است.
افخمی سال گذشته بعد از مدت ها دوباره با 
اجرای برنامه »هفت« بازگشت که آخرین 
بار محمدحسین لطیفی بر صندلی اجرای 
آن تکیه زده بود. »هفــت« ی که این بار هم 
تغییرات هویتی داشت و پس از یک دهه از 

شبکه سه به شــبکه نمایش کوچ کرد و هم 
دوباره درگیر فضای حاشیه ای شد.

مهمترین جنجال هفت در سال گذشته به 
سخنان ابوالقاســم طالبی برمی گشت که 
باعث شــد در فضای مجازی و حتی رسمی 
رسانه ای و هنری مورد انتقاد و واکنش های 

تند و تیز قرار بگیرد.
تکلیــف ایــن برنامه بــرای ادامــه پخش 
البته هنوز مشــخص نیســت و افخمی در 
اظهارنظرهای اخیرش صراحتاً اعلام نکرده 
اســت که اجرای برنامه را همچنان بر عهده 
خواهد داشت یا خیر. البته بخشی از سخنان 
بهــروز افخمی حتــی اگر هم از چاشــنی 
صراحت برخوردار باشد گویی از طرف خود 
گوینده هم ضمانت اجرایی ندارد. مثلًا قبل 
از اجــرای هفت او یک بار گفتــه بود درگیر 
ســاخت فیلم اســت اما به فاصله اندکی به 

عنوان مجری هفت سوژه خبرها شد.
او بعــد از آخرین فیلمش فرزنــد صبح هم 
چند باری در رادیــو و مصاحبه هایش اعلام 
کرد که این آخرین فیلم اوست و می خواهد 

با همان از دنیای سینما خداحافظی کند.
بعــد از آن امــا هم تهیــه کنندگــی فیلم 
»اســتاد« را پذیرفت که ســال گذشته در 
جشــنواره فیلم فجر اکران شــد و هم برای 
فیلم بعدی خود پروانه ساخت دریافت کرد.

احسان علیخانی
سال ۱۴۰۱ کمترین حضور رسانه ای را در 
تلویزیون داشــت هم در برنامه تحویل سال 
تلویزیون مجری نبود و هــم برنامه ای برای 
تولید نداشت. علیخانی این روزها در خوی 
ســعی در کمک و همیاری به مردم آسیب 

دیده زلزله دارد.
امــا ابتدای ســال ۱۴۰۱ آخریــن فصل از 
»عصر جدید« را به آنتن برد و به اذعان خود 
صداوسیما این برنامه پربیننده ترین برنامه 

نوروز سال گذشته بوده است.
بر اساس نظرسنجی ای که مرکز تحقیقات 
صداوســیما در هفت روز اول ســال جدید 
منتشر کرده بود برنامه عصر جدید با ۸۲.۳ 
درصد مخاطب و رضایــت ۸۶.۵ درصدی 
عنوان پربیننده ترین ویــژه برنامه تحویل 
ســال را کســب کرد. آن هم در نوروزی که 
می توان گفت از چهره هــا و برندهای رقیب 
خالی نبوده اســت و مخاطب انتخاب های 

بیشتری برای تماشا داشته است.
با این حال او در دیگر ایام سال در تلویزیون 
حضور نداشــت نه بــا »عصر جدیــد« و نه 
برنامه دیگری و نه حتی اجرای تحویل سال 
که شاید بیشــترین اجرای این برنامه ها در 
تلویزیون را خود او بــا برنامه های متفاوتش 

تجربه کرده باشد.
پایان »عصر جدیــد« که در بهار امســال 
پرونده اش بسته شــد علیخانی را هم وارد 
فهرســت مجریانی که کرد که برای ممنوع 
الکاری شــان در تلویزیون شــایعه سازی 
می شد و در این شایعات و گمانه زنی ها اسم 
علیخانی و رامبد جوان بعد از »عصر جدید« 
و »خندوانه« بارها در شبکه های اجتماعی 

مطرح شد.
تا اینکه پس از چندین ماه محسن برمهانی 
معــاون ســیما در گفتگویــی صریــح با 
خبرگزاری مهر بــه جزئیات ماجرا پرداخت 
و ابتدا دربــاره نبود علیخانــی بیان کرد که 
»احسان علیخانی برنامه ساز است نه مجری 

و دلیل غیبتش هم مشخص است…«
او شــایعات پایان تحمیلی »عصر جدید« را 
هم رد کرد و گفت »من خودم شب اختتامیه 
»عصر جدید« رفتم به او خــدا قوت بگویم 
و دربــاره برنامه هم صحبت شــد. آن زمان 
خودش گفت شــرایط »عصــر جدید« به 
گونه ای اســت که الان نمی تواند ادامه اش 
بدهــد. حرفــش هم ایــن بود کــه یافتن 
استعدادها ظرفیت انباشــته ای داشته که 
طی ســال ها بوده و در چند دوره این برنامه 
ســراغ آن ظرفیت رفته انــد و الان باید فضا 
مجــدد بازیابی شــود. دربــاره نمونه های 
دیگر هم همین طور بوده اســت. مثل رامبد 
جوان و برنامه »خندوانه« که شایعه کردند 
ما تعطیل کرده ایم. در حالــی که زمانی که 
من خودم با آقای جوان صحبت کردم، او در 
کش و قوس طراحــی برنامه جدیدی غیر از 

»خندوانه« بود.«

وزیر ارشاد:هر وزارتخانه برای تحقق فرهنگ قرآنی باید برنامه داشته باشد
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میدان

علی فتح الله زاده پس از اســتعفا از مدیرعاملی باشگاه 
استقلال از وزیر ورزش و جوانان خواست مدیر بعدی را 

به سرعت معرفی کند!
علی فتح الله زاده مدیرعامل باشــگاه استقلال با انتشار 

پیامی از سمت خود استعفا کرد.
در بخشی از پیام فتح الله زاده خطاب به حمید سجادی 
وزیر ورزش و جوانان که با شعر »من آن گلبرگ مغرورم 
که می میرم زبی آبی /    ولی با خفت و خاری پی شــبنم 

نمی گردم« آغاز شده، آمده است:

»همانگونه که مســتحضرید ایــن جانب به 
دلیل عشق و علاقمندی به تیم محبوبم و به 
عشــق هواداران فهیم و قدرشناس استقلال 
در شرایط بحرانی قبول مســئولیت کردم. 
متاســفانه به دلیل کتمان حقایق که توسط 
مدیریت محترم ســازمان خصوصی سازی 
نیز تایید شــد با بدهی هــای غیرقابل باور و 

کمرشکن روبرو شــدیم لذا از همان ابتدا در یک برنامه 
تلویزیونی عنوان کردم که بــه تنهایی قادر به پرداخت 

این حجم از بدهی ها نیستم.
متاسفانه در این میدان تنها ماندم و چاره ای 
جز ادامه مقطعی نداشتم تا حداقل تیم دچار 
سیر نزولی نشود و جایگاه تیم در لیگ حفظ 

شود.
وقتی برای نظر و درخواســت سی میلیون 
هوادار مظلوم اســتقلال اعتنایی نیســت 
برای چه باید بمانــم و با چه انگیــزه ای کار کنم؟! با 
اجازه می روم شــاید مدیر بعدی خودی باشــد و به 

استقلال مظلوم کمک شــود. در این دو ماه مسئولی 
نماند که پیشــش نروم ولی دریغ از کمکی که منتج 
به نتیجه شــود. بعضی وقت ها با رفتن می توان کمک 

کرد.
جناب آقای دکتر! یک ســاعت دیرتر برای اســتقلال 
خســران بار خواهد بود. لطفاً همین امروز مدیر جدید 
را معرفی کنید. در پایان ضمن عذرخواهی از هوادارن 
فهیم استقلال و تشکر ویژه از حضرتعالی بدین وسیله 

رخصت می طلبم.«

استقلال

سپهر ستاری  محمــد نوری درباره حذف 
استقلال از آسیا گفت: از دولت گرفته تا وزیر 
ورزش، رئیس ســازمان خصوصی سازی و 
مدیران قبلی که باعث انباشــته شدن این 
بدهی بودنــد و خیانت کردنــد همه مقصر 

هستند.
آنــدرا  مطالبــات  نشــدن  پرداخــت 
استراماچونی دردســر بزرگی برای باشگاه 
اســتقلال به وجــود آورده و قهرمان فصل 
گذشته لیگ برتر را در آستانه حذف از لیگ 
قهرمانان آسیا قرار داده است. استقلال سال 
گذشته هم موفق به اخذ مجوز حرفه ای نشد 
و حالا برای دومین ســال متوالی نمی تواند 
در آســیا به میدان برود. روز گذشــته علی 
فتح الله زاده مدیرعامل باشــگاه استقلال با 
ارســال نامه ای خطاب به حمید سجادی از 
سمت خود اســتعفا داد و حالا هواداران این 
باشــگاه در انتظار تعیین وضعیت مدیریت 

هستند.
باشــگاه  نــوری، پیشکســوت  محمــد 
اســتقلال در خصوص عدم پرداخت طلب 
استراماچونی و حذف آبی ها از آسیا صحبت 

کرده که در ادامه آمده است:

 اســتقلال طلب اســتراماچونی را 
پرداخت نکرد و از لیگ قهرمانان آسیا 
حذف شد؛ نظر شما درباره این اتفاق 

چیست؟
حذف استقلال یک فاجعه ملی است. حضور 
اســتقلال در لیگ قهرمانان آسیا یک پروژه 
ملی است و متاســفانه ما در این قضیه همه 
را مســئول می دانیم. از دولت گرفته تا وزیر 
ورزش، رئیس ســازمان خصوصی سازی و 
مدیران قبلی که باعث انباشــته شدن این 
بدهی بودنــد و خیانت کردنــد همه مقصر 
هســتند. من متاســفم که با احساســات 
میلیون ها هوادار بازی شــد. خود من چند 
از دیروز که فهمیدم خیلی ناراحت هســتم 
و هیچکــس نمی توانتد با من حــرف بزند. 
خیلی بد اســت که هیچکس کمک نکرد و 
پروژه مهندســی شــده بود و همه دست به 
دست هم دادند که اســتقلال حذف شود. 
حالا من نمی دانم چرا دوســت نداشــتند 
اســتقلال در لیگ قهرمانان آســیا شرکت 
کند. برای دولت و وزارت ورزش و ســازمان 
خصوصی ســازی هم پولی نبود. متاسفانه 
دست به دست هم دادند که استقلال حذف 
شود و عوامل این قضیه و کسانی که خیانت 

کردند باید جوابگوی هواداران باشند.

 اینکه می گویید مهندسی شده بود 
یعنی عمدی در کار بوده که استقلال 

حذف شود؟
بله چون این ها با اســتقلال و نام آن مشکل 
دارند. جدا از مســئله حذف از آســیا شما 
ببینیــد در بازی ها هم با این تیم مشــکل 
دارند. شرایط اســتقلال در ۵-۶ سال اخیر 
که بر علیه این تیم بودند. چرا تبعیض قائل 
می شوند؟ در ســال های قبل این مشکلات 
برای پرســپولیس هم پیش آمده بود ولی 
بالا تا پایین دولت خیلی راحت همه بســیج 
شــدند تا کار انجام شــود چون می گفتند 
پروژه ملی اســت و نباید آبروی ایران برود. 
اما چرا در این قضیه که پای استقلال وسط 
بود چنین کاری نکردند؟ پس مهندســی 
شده بوده است. برای پرسپولیس این قضیه 
چندین ســال اخیــر انجام شــد ولی برای 
استقلال نشد. این ظلم همیشه به استقلال 
شده و تبعیض همیشــه بوده بوده من شک 
ندارم و به جرات می گویم مهندســی شده 
بوده و دست به دســت هم دادند و سکوت 
کردند. حتــی همــراه اول که اسپانســر 
استقلال است هم عقب کشــید. همه چیز 

برنامه ریزی شده که این تیم حذف شود.

 البته گفته می شــود چند ماه قبل 
مبلغی به حساب باشــگاه استقلال 
واریز شــده و مصوبه ای بوده که با آن 
طلب استراماچونی را بدهند اما پولش 

به بازیکنان داده است!
ما که این را ندیدیم و از آن مطمئن نیستیم. 
پولی هم که گرفته شــده باید شفاف سازی 
شــود. اگر پولی داده شــده کجا بوده است. 
الآن خیلــی از هــواداران بــه مرز ســکته 
رســیده اند. وزارت ورزش اگر کمکی کرده 
چرا اعلام نمی کند و مثــل آقای قربان زاده 
که می گوید مدیریت قبلــی ۷۰۰ میلیارد 
برداشــت کرده اســت. خب چرا الآن اعلام 
می کنیــد و آن زمــان جلوی ایــن کار را 
نگرفتیــد؟ وقتــی کار از کار می گذرد همه 
حرف می زنند که این مــورد قبل هواداران 

نیست.

 علی فتــح الله زاده هــم تصمیم به 
اســتعفا گرفت. در این خصوص نظر 
شما چیســت؟ او چقدر در این ماجرا 

نقش داشت؟
من خــودم نظرم ایــن بود که ایشــان باید 
می ایســتاد ولی فضار خیلی زیــاد بود و از 
ایشــان انتقاد شــد. ما هم مثل هــواداران 
ناراضی بودیــم ولی به نظرم پشــت قضیه 
دسیسه هایی بوده اســت. به نظرم همه در 
این قضیه نقش داشــتند ولی نقش مدیران 
قبلی خیلی بیشتر بود. آقای فتحی این پول 
می توانست پرداخت شــود و خیانت کرد. 
زمان آقای آجورلو که ۷۰۰ میلیارد از سهام 
این مردم برداشت کردند و معلوم نشد با آن 
چیکار کردند. این وســط قیمت ارز هم بالا 

رفت و طلب استراماچونی از ۱۰ میلیارد به 
۱۰۰ میلیارد رسید. متاسفانه آقایان وقتی 
از اســتقلال می روند به پســت های بالاتر 
هم می رســند. یک نفر این ها را بازخواست 

نمی کند که جواب هواداران را بدهند.

 یادم است فصل قبل مهدی قایدی 
را به این بهانه فروختند که با آن طلب 

استراماچونی را بدهند!
این قضیه زمان آقای آجورلو بود.

 زمان احمد مددی فروخته شد ولی 
بعد آجورلو مدیرعامل بود.

دقیقا. یک ســری برنامه ریزی پشت قضیه 
بود که مردم نمی دانند. مثل همان آپشن ها 
و قراردادهــای ۲۵ میلیــاردی کــه امضا 
کردند. بــا بازیکنی جای دیگــر ۵ میلیارد 
پیشنهاد داشــته این ها ۱۵ میلیارد قرارداد 
بستند. جنایبت و خیانت رخ داده است. این 
پول ها برای هواداران است. ما می خواستیم 
برای قهرمانی اســتقلال زمان آقای آجورلو 
دو میلیون به پیشکســوتان پاداش بدهیم 
ولی ندادند و بعد اینطوری پول باشــگاه را 
حیف کردند. قایــدی هم درآمدزایی خوبی 
برای استقلال داشــت ولی مشخص نیست 
این پول ها چه شده و کجا رفته است. این ها 
بــرای خیانت هایی که کردنــد باید جواب 
بدهند وگرنه با خیل عظیمــی از هواداران 

طرف هستند که یقه شان را می گیرند.

 الآن ســاپینتو هم مدعی شده که 
چند ماه حقوقــش را نگرفته و با ادامه 
این وضعیت ممکن اســت او هم فسخ 
کند و به سرنوشت استراماچونی دچار 

شود.
من به عنوان پیشکسوت باشگاه از ساپینتو 
تشکر می کنم و واقعا به احترامش بایستیم. 
دســت او درد نکند که می توانســته چنین 
کاری کند ولی مردانگی کرده و پای تیمش 
مانده. بــا همه این بحران ها اســتقلال این 
هفته هم برنده شد و واقعا ممنون او هستیم. 
ما از یک مربی خارجی شاید انقدر هم انتظار 
نداشته باشیم ولی واقعا آدم متعهدی است 
که پای استقلال مانده اســت. با این بحران 
ممکن است اســتقلال در هفته های بعد از 
نظر کســب نتیجه کمی به مشکل بخورد و 
ســاپینتو هم صبرش لبریز می شود. اتفاقی 
که اگر بیفتد دیگر واویلاست. استراماچونی 
و پادوانی کــه بودند، ســاپینتو هم اضافه 
می شود. امیدوارم چنین اتفاقی نیفتد ولی 

واقعا ممکن است.

 نظر شما درباره رفتار استراماچونی 
چیســت؟ او در آن زمــان برعکس 
ســاپینتو بلافاصله فسخ کرد و رفت. 
بعد هم دو ســال بیرون ماند که کامل 

پولش را بگیرد.
ببینید او مربی حرفه ای است. این ها ایرانی 
که نیســتند و خارجی اند. هر کــدام مدیر 
و وکیــل دارند و براســاس قــراردادی که 
می بندند عمل می کنند. این ها خودشــان 
اســتراماچونی را رد کردند و کاری کردند 
که او فراری شد. ایشــان باید هم بابت این 
قضیه شاکی باشــد. او حقش را می خواهد. 
زمانی که او شــکایت کرد چند ماه فرصت 
بود و می شد برنامه ریزی کنند که پولش را 
بدهند ولی پشت گوش انداختند. نمی توانم 
اســمش را بی معرفتی بگذارم ولی شــاید 
می توانست با اســتقلال کنار بیاید اما آن ها 
مربیان حرفه ای هســتند. اســتراماچونی 
مقصر نیست. کســانی مثل فتحی و آجورلو 
مقصر هستند که با مبلغ کمتر می توانستند 
این قضیــه را ببندند ولی پول هــا را خرج 
کردنــد. پادوانی زمان افتخــاری مصدوم و 
انقدر او را اذیت کردند و ۴ سال از این قضیه 
می گذرد و پول او را نداده اند و شکایت کرده 
است. متاسفانه مشکلات انقدر زیاد است و 
خیانت می شود هوادار وقتی می شنود تازه 

می بیند چه اتفاقی افتاده است.

وم تا یک مدیر خودی بیاید! خطاب به وزیر ورزش و جوانان؛ می ر

واکنش باشگاه استقلال به حذف از آسیا و اعتراض نمادین بازیکنان
خریدار  عضــو هیــات مدیره باشــگاه 
اســتقلال در واکنــش به خبر حــذف این 
باشگاه از لیگ قهرمانان آسیا، گفت: در حد 
خودمان مدارک و مستنداتی را برای کسب 

مجوز حرفه ای بارگذاری کرده ایم.
 مهلت کمیته صدور مجــوز حرفه ای برای 
دریافت مدارک و مســتندات باشــگاه ها 
به پایان رســید. در شــرایطی که باشــگاه 
اســتقلال با پرونده مالی و ســنگین آندره 
اســتراماچونی مواجه بود، نتوانســت این 
مبلغ را به حساب ســرمربی ایتالیایی واریز 
کند تا به ایــن ترتیب مدارک این باشــگاه 
نقص بزرگی برای گرفتــن مجوز حرفه ای 

داشته باشد.
به این ترتیب به نظر می رسد کنفدراسیون 
فوتبال آســیا بــرای دومین ســال متوالی 
جلوی حضور استقلال را در لیگ قهرمانان 
آسیا می گیرد و هواداران این تیم اتفاق تلخ 

و تکراری را تجربه می کنند.
محمد مومنــی عضو هیات مدیره باشــگاه 
اســتقلال با تاکید بر اینکه هــواداران حق 
دارند ناراحت باشــند، تاکید کرد که پرونده 
اســتراماچونی برای دیروز و امروز نیست و 
باید چند سال قبل مشکل برطرف می شده 

است.
وی همچنیــن بــه اعتــراض بازیکنــان 
اســتقلال به اسپانســر باشــگاه قبل از 
بازی با ذوب آهــن واکنش نشــان داد و 
به راهکارهایی اشــاره کرد که اســتقلال 
امیدوار اســت در ادامه با اتــکا به آن پول 

استراماچونی را بدهد.

مشروح گفتگوی مومنی در ادامه می آید:

 آقای مومنی! درباره آخرین شرایط 
پرونده استقلال و بارگذاری مدارک و 

مستندات لازم صحبت می کنید؟
 من دیشــب باشــگاه نبودم. بــا این حال 
کارهایی که لازم بوده، انجام شــده اســت. 
راهکارهایی هم بوده. من دیگر آمدم و دیگر 

باشگاه نبودم.

 قاعدتاً اگــر پول اســتراماچونی 
پرداخت و مدارکش در سامانه مجوز 
حرفــه ای بارگذاری می شــد تا الان 

باشگاه اطلاع رسانی کرده بود.
 بله دیگر. به هــر جهت ما صــد درصد هم 
دســت خالی نبودیم. منتظــر نظر کمیته 

مجوز حرفه ای هستیم.

 این یعنی اینکه اســتقلال مدارک 
مورد نیاز در بخش هــای دیگر را در 

سامانه قرار داده است؟
 بله مدارکی را بارگذاری کرده ایم و دســت 
خالی نبوده ایم. حالا کمیته مجوز حرفه ای 
باید تصمیم بگیرد. در حد خودمان مدارک 

لازم و راهکارها را بارگذاری کرده ایم.

 باشــگاه اســتقلال امیدوار بود با 
اعلام اینکه تعطیــلات نوروزی بوده 
از کنفدراســیون فوتبال آسیا برای 
مهلت  استراماچونی  بدهی  پرداخت 
بگیرد اما روز گذشته فدراسیون ایران 

اعلام کرد که ایــن مهلت قابل تمدید 
نیست. از این نظر نمی توان کار خاصی 

کرد؟
 ما تا شــب گذشــته هم که مهلت به پایان 
می رســید، راهکارهایــی ارائــه دادیــم. 
کنفدراسیون آسیا که دیگر برایمان پنجره 
را باز نمی کند تا دوباره مدارک را بارگذاری 
کنیم. ملزم به پرداخت پول اســتراماچونی 

هستیم. باید این اتفاق رخ بدهد.

 فکر می کنید استقلال در قدم بعدی 
با کســر امتیاز یا محرومیت جریمه 

بشود؟
 نمی دانم.

 قطعاً هواداران استقلال بابت حذف 
از آسیا عصبانی و ناراحت هستند. آنها 
حتی شب گذشته هم در جریان بازی با 

ذوب آهن شعارهای زیادی دادند.
 حق با هوادار اســت. هوادار می گوید سکان 

هدایت باشگاه را به شما داده ایم و شما باید 
مشکل را حل کنید. حق با هوادار است و من 
هم می پذیرم. ولی وقتی اللهیار صیادمنش 
را فروختنــد گفتند پول اســتراماچونی را 
می دهیم. وقتی قایدی را فروختند، گفتند 
با پولش طلب اســتراماچونی را می دهیم. 
این مشــکل نســل به نسل رســید تا الان 
که اتفاق نیفتاده اســت. این بــرای امروز و 
دیروز نیســت. برای چند ســال قبل است. 
تدبیر نکردنــد و این اتفاق افتاده اســت. به 
هر جهت راهکاری را پیــدا کردیم که پول 
اســتراماچونی را بدهیم. اگر موفق بشویم 

پولش را می دهیم.

 چه راهکاری؟
 ان شــاءالله بعــداً که بــه نتیجه رســید، 

می گوییم.

 مهدی فروردین رئیس کمیســیون 
ورزش روز گذشته گفت که هشدارها 
را از سال گذشته داده بودیم و مدیران 
باشگاه توجهی نکردند. نظرتان در این 

مورد چیست؟
 بی تفاوت که نبودیم. درســت اســت آقای 
فروردین به عنوان یک مســئول بالادستی 
اخطار داده اســت. در این شکی نیست ولی 
ما هم باید دســتمان باز باشــد که کاری را 
انجام بدهیم. شــاید خیلی هــا بگویند پول 
استراماچونی را به اســتقلال داده ایم؛ بله ما 
هم قبول داریم ولی باید در شــرایط »اهم و 
فی الاهم« تصمیم گیری بشــود. باید دید 

با کدام قضیــه برخورد منطقی بشــود که 
تیم ســرپا بماند. نه اینکه بگوییم نگاهی به 
پرداخت پول اســتراماچونی نداشتیم ولی 
وقتی دســتمان خالی بوده اســت نمی شد 
کاری کرد. باید بــه ضروریات و اولویت های 
باشگاه نگاه می کردیم. تدبیر مدیرعامل هم 
این بوده اســت. نه اینکه پول زیادی داشته 
باشــیم و بگوییم این قضیه رخ نداده است. 
اینها چیزهایی اســت که لازم و ملزوم هم 
اســت. نیاز به کمک داشــتیم ولی از جایی 
کمک نشــد. درآمدزایی هم اتفاق رخ نداد. 
قول هایی هم که دادند بــی نتیجه بود. دال 
بر این است که نتوانستیم به تعهدمان عمل 

کنیم.

 چرا درخواســت کمک باشــگاه 
استقلال از شرکت همراه اول به نتیجه 

نرسید؟
 نشد دیگر!

 قبل از شروع بازی استقلال با ذوب 
آهن، بازیکنان استقلال دستان خود 
را به نشانه اعتراض به همراه اول روی 
اسم این شرکت گذاشتند که بر روی 
پیراهنشان درج شــده بود. آیا این 
حرکت با هماهنگی باشــگاه بوده و یا 

خودجوش صورت گرفت؟
 مــن در جریانش نیســتم. هیــات مدیره 
سیاست گذار است و در کار اجرایی دخالت 
ندارد. راهکارها را برای مدیرعامل تســهیل 

می کنیم. در بحث اجرا دخالتی نداریم.

ضعف مدیران تان را به ما ربط ندهید
اطلاعیه تند پرسپولیس علیه استقلال

باشگاه پرســپولیس در اطلاعیه ای نســبت به آنچه افتراهای وارده از 
سوی مدیران و بازیکنان یک باشگاه خاص دانست، واکنش نشان داد.

به نقل از سایت باشــگاه پرســپولیس، در این اطلاعیه آمده است: در 
روزهای گذشته صبوری کرده و سعی نمودیم با چشم پوشی بر افتراها 
نســبت به پرســپولیس که به موج دروغ ها در رســانه ها و شبکه های 
اجتماعی دامن زد، به آرامش اوضاع کمک کنیم تا سال جدید با چنین 
مباحثی آغاز نشــود، اما پافشاری طرف مقابل و ســکوت آن هایی که 

وظیفه روشنگری داشتند ما را ناچار از این امر کرد.
مدیــران و بازیکنان اســتقلال در روزهــای اخیر مطالبــی را مطرح 
کرده اند که به دور از واقعیت اســت و ما را به نقطه ای رســاند که ناچار 
به پاسخگویی شدیم.بازیکنان آن باشــگاه مختار هستند آن قدر ساده 
باشــند که حرف های بعضی مدیران آن مجموعه را بــاور کنند یا برای 
خوشــامد هواداران خودشان در جهت توجیه ایشــان یا افکار عمومی 
گام بردارند، اما نــه وقتی که افتــرا را متوجه پرســپولیس می کنند. 
پرسپولیسی که با سیلی صورت خود را سرخ نگه می دارد و مظلومانه از 

موهبت هایی بی بهره است که دیگران از آن بهره می برند.
در این فوتبال باشگاه هایی که از حمایت های مالی دولتی یا شبه دولتی 

بهره مند هستند، شناخته شده اند و پرسولیس در زمره آن ها نیست.
مســوولان آن تیم خاص نمی توانند با ایجاد هجمه علیه پرسولیس یا 
دادن کدهای نادرست به هواداران شان مشــکلات پیش آمده را حل و 

بدهی های بین المللی را تسویه کنند.
ما در پرسپولیس از وضعیتی که برای بعضی باشگاه ها پیش آمده است، 
ناراحتیم اما کســی یادش نرفته پرســپولیس برای این که بدهی های 
خود را پرداخت کند، پشتوانه ای جز خودش نداشت. الان هم ندارد. یک 
روز روی درآمد آسیایی حساب کردیم و در همان زمان بودند تیم هایی 
که بدون همان درآمد آســیایی، چه هزینه هایی می کردند. بازیکنانی 
که ما می خواستیم را با بهایی به مراتب بالاتر جذب می کردند در حالی 
که نه مثل پرســپولیس پاداش آسیایی داشــتند و نه به قدر آن درآمد 
اسپانسری ولی نمی توانستیم مثل آن ها هزینه کنیم! حالا کدام باشگاه 

از حمایت های مالی نامرئی بهره برده است؟
پرســپولیس در تمام این ســال ها با پرونده های ســنگین متعددی 
دســت و پنجه نرم کرد. از بدهی به برانکو و کالدرون گرفته تا بودیمیر 
و رادوشــویچ. هر کدام از ایــن پرونده ها هزینه ها و مشــکلات فراوانی 
به باشــگاه تحمیل کردند از جمله اینکه در ســخت ترین شرایط دو بار 
پنجره باشگاه بسته شد. مگر ما در این شرایط بحرانی نبودیم؟ آیا کسی 
را مقصر دانســتیم؟ چرا برای فرار به جلو از اســم پرسپولیس استفاده 
می کنید؟ این هم اتفاقی جدید در تاریخ فوتبال ایران اســت که هزینه 
یک مربــی را در ابتدا پرداخــت نکرده اند، بعدتر بارها فرصت تســویه 
داشــته اند و این اواخر مستقیما از منابع بورســی هم برداشت کرده اند 
اما به جای پرداخت بدهی، پول را صرف بســتن یکی از گرانقیمت ترین 
تیم های ادوار لیگ کرده اند و حالا که با سوءمدیریت کار از کار گذشته 
اسم پرسپولیس را می آورند!وقتی مدیریت غلط و سلیقه ای داشته اید 
پرسپولیس باید جوابگو باشــد؟ وقتی بازیکنانی داشته اید که نسبت به 
سال قبل و تیم قبلی شــان )به گواه اظهارات حسین قربان زاده، رئیس 
سازمان خصوصی سازی( ۹ برابر پول گرفته اند پرسپولیس باید جوابگو 
باشد؟ اینها را از مدیریت قبلی تان ســوال کنید که برای قهرمان شدن 

بعد از سال ها از هیچ هزینه  درشتی چشم پوشی نکرد!
از همــه مهم تر اینکــه بازیکنان یک تیــم چطور به خودشــان اجازه 
می دهند راجع به باشــگاه بزرگ پرســپولیس با طعنه و کنایه صحبت 
کنند، آن هم زمانی که یک مشــکل داخلی و درون باشــگاهی دارند و 
مدیران خودشــان باید پاســخگو باشند؟ تیم شــما اگر اینطور هزینه 
نمی کرد، شک نکنید می توانستید در این مدت ۵ بار، تمام طلب مربی 
ایتالیایی را پرداخت کنیــد! ضعف مدیران تان را به پرســپولیس ربط 

ندهید و به هواداران تان هم آدرس غلط ندهید.
از اینها گذشــته در این سال ها کدام باشــگاه صنعتی چنین مشکلاتی 
داشته؟ تیم هایی که تنها افتخارشان نتیجه گرفتن مقابل پرسپولیس 
اســت، قراردادها و پاداش های آنچنانی گرفته انــد. تیم هایی که هیچ 
دغدغه ای برای خرج کردن ندارند و حتــی ریخت و پاش نامعقولی هم 
باعث نمی شود کســی روی آنها و عملکردشان حســاس شود، در این 

میان با فراغ بال روی اهدافشان متمرکز می شوند.
پرسپولیس چندین سال اســت به گواه اسناد و مدارک موجود منطقی 
هزینه می کند ولــی هیچوقت در چالش ها و ســختی ها، بقیه را مقصر 
ندانست! البته قرار نیســت وارد این بحث ها بشویم ولی حافظه تاریخی 
داریم. این روزها درباره پرداخت مطالبات کالدرون صحبت می شــود. 
دروغ هایی کــه در این ارتباط تحویــل هواداران فوتبال و آن باشــگاه 
می شود تاسف آور است. پرســپولیس آن پول را وام گرفت. به خاطر آن 
وام هم بدهکار است و بخشــی از بحران سال گذشته پرسپولیس مانند 

بسته شدن حساب ها که هنوز ادامه دارد ناشی از همین مساله است.
در همین پرونده از پرسپولیس شکایت و حساب ها مسدود شد. از کدام 
حمایت پنهانی یا کمک بلاعوض سخن به میان می آورند؟ امیدواریم از 
این رویه غلط دست برداشته شــود و حل مشکلات و ناکارآمدی خود را 

در متهم ساختن این و آن جستجو نکنند.

مدیریت غلط استقلال را دچار بحران کرد
کارشــناس فوتبال با بیان اینکــه مدیریت های غلط طی چند ســال 
گذشته به اســتقلال ضربه زده است گفت: ســکوت مسئولان ورزش 
در قبال این بحران عجیب اســت.صادق ورمزیار، درباره عدم پرداخت 
مطالبات آندره اســتراماچونی از سوی باشگاه اســتقلال و حذف این 
باشــگاه از لیگ قهرمانان آســیا، گفت: متأســفانه مدیریت های غلط 
در سالهای گذشــته ضربات زیادی به اســتقلال زده و این تیم را دچار 
بحران های شــدیدی کرده اســت. اســتقلال که یکی از باسابقه ترین 
تیم های حال حاضر در لیگ قهرمانان اســت به دلیل ســوءمدیریت و 
اتفاقات ناخوشــایندی که برای این تیم بزرگ افتاده اســت در آستانه 
حذف از لیگ قهرمانان اســت و بجز این باید منتظر بسته شدن پنجره 
نقل و انتقالاتی این تیم هم باشــیم.ورمزیار افزود: هواداران به شــدت 
نگران این وضعیت هستند و عجیب اســت که مسئولان ورزش کشور 
هیچ واکنشی نســبت به این قضیه از خود نشــان نمی دهند طوری که 
حس می کنیم هیچیک از مســئولان علاقه ای به اینکه استقلال از این 

شرایط بحرانی درآمده و در لیگ قهرمانان حضور پیدا کند، ندارند.

آگهی مفقودی
۱۴۰۰رنــگ  پژوPARSTU5مــدل  ســواری  ســبز  بــرگ 
خاکســتری متالیــک بــه شــماره موتــور ۱6۴B۰283۴78وشاســی

نام  ایران 5۴_۱3۴م۴7به  NAAN۱۱FE۴MH655۱۱3وشهربانی 
محمد حسین میر جلیلی مفقود واز در جه اعتبار ساقط میباشد.

یزد



البرز-مظفــری رئیس کمیســیون 
سلامت، محیط زیست و خدمات شهری 
شورای اســلامی شــهر گفت: بنا داریم 
در شــش ماه اول ســال جاری، دو خط 
کارخانه کمپوســت با ظرفیت روزانه بالغ 
بر ۵۰۰ تــن زباله را در مرکــز حلقه دره 

راه اندازی کنیم .
جواد چپردار در جریــان بازدید از روند 
تفکیک، حمل و تجمیع پســماند، ضمن 
قدردانی از زحمات نیروهای شــهرداری 
در پاکداشــت معابر و مناطــق ۱۰گانه 
کلانشــهر کــرج بــه ضــرورت اصلاح 
مدیریت پســماند اشــاره کرد و داشتن 
شــهری تمیز و پاکیــزه را از مطالبات به 

حق مردم دانست.
وی اظهار کرد: ممیــزی تکالیف مدیریت 
ســازمانی و تعهدات پیمانــکاران باید به 
دقت بررســی و مورد توجه واقع شــود. 
تشــویق خدمــات ارزشــمند و تذکر به 
هنــگام در نقصان تعهــدات پیمانکاران 

و  شــهری  مدیریــت  کارآمــدی  بــه 
رضایت منــدی مردم منجر می شــود که 
ضروری اســت اســتمرار روند مطلوب و 
تغییر رویه های غلط با فوریت در دستور 

کار سازمان مدیریت پسماند قرار گیرد.
چپردار بــاز گردانی بخشــی از تعهدات 
پیمانکاری بــه تکالیف امانی، بهره مندی 
بکارگیــری  و  تجهیــزات  نیــرو،  از 
خودروهای ســنگین بازســازی شــده 
مدیریت شهری و ساماندهی مدیریتی و 
اصلاح اشــکالات جاری را از اولویت های 

بودجه سال ۱۴۰۲ برشمرد.
وی افزود: بنــا داریم در شــش ماه اول 
ســال جاری، دو خط کارخانه کمپوست 
با ظرفیت روزانــه بالغ بر ۵۰۰ تن زباله را 

در مرکز حلقه دره راه اندازی کنیم .
عضو شورای شــهر کرج افزود: مدیریت 
تولید بیــش از ۷۰۰تن زبالــه روزانه در 
کلانشــهر کرج، شــهرداری را مجاب به 
تکمیل، تجهیــز و راه اندازی این دو خط 

از کارخانه کمپوست کرده است.
رئیس کمیسیون سلامت، محیط زیست 
و خدمات شهری شــورای اسلامی شهر 
بیان کرد: تشــویق و آمــوزش مردم به 
تفکیک زباله به عهده ســازمان مدیریت 
پسماند شــهرداری بوده و تحقق تفکیک 
از منازل در ســال جاری باید در اولویت 

برنامه ها باشد.
وی ادامه داد: شــیوهای غلط پیمانکاری 
تفکیــک در ســنوات مدیریت شــهری 
بســیار بدیهــی بوده کــه اســتمرار آن 
کارآمدی لازم را نــدارد و نقض پاکیزگی 
ســیما و منظــر شــهری، آســیب های 
اجتماعی کودک کار و نابه ســامانی چرخ 
دســتی یا کول بری تفکیک باید با تدابیر 
شورای اسلامی، اهتمام مدیریت شهری 
و تمهیدات شــورای تامین در ســیما و 
منظر معابر و مناطق این شــهر پایان یابد 
که این شــورا برای تحقــق آن از ابتدای 

سال جاری برنامه خواهد داشت.

چپــردار اضافــه کــرد:  همانگونه که 
بارها عرض نموده ایــم، اصلاح مدیریت 
پســماند وجــوه و مقدماتــی دارد که 
باید امــکان تحقق آن مترتــب برنامه، 
آمــوزش و تعالی فرهنگ باشــد. تولید 
کنندگان زباله، پیمانکاران و ســازمان 
مدیریت پســماند ســه وجه این فرایند 
هســتند که اجــرای تکالیــف هر کدام 
در موازات هم به اصلاح ایــن مدیریت 

منجر خواهد شد.
به گفته چپــردار در پایان مقرر شــد تا 
مدیر سازمان پســماند گزارش عملکرد 
پیمانــکاران پســماند را بــرای ممیزی 
نهایی، اصــلاح قراردادها و تغییر شــیوه 
هــای جــاری تــا پایــان فروردیــن به 
کمیســیون ســلامت، محیط زیســت و 
خدمات شــهری جهت اتخاذ تصمیمات 

نهایی ارسال کند.

اصفهان -مریــم مومنی عملیــات اجرایی ۵ 
پروژه عمرانی در شهر جدید بهارستان آغاز شد. 

 آییــن عملیات اجرایی احداث ســه پارک در مرکز 
محلات این شهر، جدول گذاری رفیوژ میانی جاده 
قلعه شور وتکمیل شــبکه آب وفاضلاب سطح شهر 
عصر سه شــنبه با حضور مســوولین توسط شرکت 

عمران آغاز شد.
با هدف افزایش ســرانه فضاهــای تفریحی و فضای 
ســبز و نشــاط آفرینی در شــهر جدید بهارستان، 
پارک مرکز محله شــاهد واقع در مرکز بلوک ۲3۰ 
این شهر در زمینی به مســاحت ۱۲ هزار مترمربع 
با هزینــه ای بالغ بر ۲۰ میلیــارد تومان در مدت ۶ 

ماه توسط شرکت عمران احداث خواهد شد.
*احداث پارک محله نوروز*

یکی دیگــر از پروژه هــای تاثیرگــذار در افزایش 
ســرانه های تفریحی و فضای سبز شــهر که امروز 
عملیات اجرایی آن آغاز شــد، پــارک مرکز بلوک 
۲۲۲ )محله نوروز( با هزینــه ای بالغ بر ۲۵ میلیارد 
تومان در پهنه ای به وســعت ۱۴ هزار مترمربع در 

مدت زمان ۶ ماه توسط شــرکت عمران بهارستان 
در فاز ۲ این شهر جدید احداث خواهد شد.

*احداث پارک محله پرند*
احداث پارک مرکز محلــه پرند واقع در بلوک ۱۲۶ 

فاز ۲ شــهر جدید بهارســتان در مــدت ۶ ماه در 
زمینی به مســاحت 3هزار و۵۰۰مترمربع با هزینه 
ای بالغ بر ۵۰ میلیارد تومان توســط شرکت عمران 

احداث خواهد شد.

*جدول گذاری رفیوژ میانی جاده قلعه شور*
یکــی دیگر از پروژه های عمرانــی که در این روز 
عملیــات اجرایی آن آغاز شــد، جــدول گذاری 
رفیــوژ میانــی بلوار هدایت )قلعه شــور( اســت 
که تاثیر به ســزایی در ســاماندهی شــمال شهر 
جدید بهارســتان خواهد داشــت. ایــن پروژه به 
طول متراژ: ۱۴هزار متر بــا هزینه ای بالغ بر ۱۰ 
میلیارد تومان توســط شــرکت عمران بهارستان 

اجرا خواهد شد.
*تکمیل شبکه آب و فاضلاب سطح شهر*

در راســتای تامیــن خدمــات زیربنایــی مطلوب 
و مــورد نیاز، اجــرای باقیمانده شــبکه های آب و 
فاضلاب سطح شــهر جدید بهارســتان نیز در این 
روز آغاز شــد. این پــروژه نیز به طــول 3 هزار متر 
مربع و با هزینــه ۶ میلیارد تومــان در مدت ۶ ماه 

توسط شرکت عمران اجرا خواهد شد.
امید است ان شــاء الله با اجرایی شدن این پروژه ها 
گام موثری در رضایت خاطر شــهروندان عزیز شهر 

جدید بهارستان برداشته شود.

قزویــن نمایشــگاه ضیافــت رمضــان از ۱۵ 
فروردین مــاه در محل دائمی نمایشــگاه های بین 

المللی استان قزوین برپا می شود .
احمد خورگامی مدیرعامل شــرکت نمایشگاه های 
بین المللی اســتان قزوین گفت: نمایشگاه ضیافت 
رمضان از  ۱۵ تا ۲۰ فروردین ماه به مدت شش روز 
در محل دائمی نمایشــگاه های بین المللی اســتان 

قزوین برگزار می گردد.
وی افــزود: بیــش از ۵۰ مشــارکت کننــده از 
اســتان های قزوین، گیلان، مرکزی، تهران، البرز، 
قم، زنجان، هرمزگان، آذربایجان شرقی و غربی در 

نمایشگاه حضور خواهند داشت.
 این مســئول یــادآور شــد: مشــارکت کنندگان 
کالا هایی نظیر خرما، لبنی، خشــکبار، روغن، برنج، 
شــیرینی ویژه ماه مبارک رمضان، شیرینی سنتی 
قزویــن، مــواد شــوینده و بهداشــتی و همچنین 
کالا های اساســی با نــرخ مصوب دولتــی را عرضه 

خواهند نمود.
خورگامی اعلام داشــت: مســابقات نقاشــی ویژه 
کودکان، مســابقات قرآنــی، فعالیت های فرهنگی 
و... همراه بــا اهداء جوایز در حاشــیه برگزاری این 

نمایشگاه نیز اجرا خواهد شد.

مدیرعامل شــرکت نمایشــگاه های بیــن المللی 
اســتان قزوین در پایان افزود: نمایشــگاه ضیافت 
رمضان در مــدت برگزاری از ســاعت ۱۶:3۰ الی 

۲۲:3۰ در محل دائمی نمایشــگاه های بین المللی 
اســتان قزوین جهت بازدیــد علاقه منــدان دایر 

خواهد بود.

اصفهان

وژه عمرانی در شهر جدید بهارستان آغازعملیات اجرایی 5 پر

وردین  وین از ۱۵ فر برگزاری نمایشگاه ضیافت رمضان  در قز

ســنندج-فاطمه ملایی مدیرعامل شرکت 
گاز کردســتان از گازرســانی بــه ۱۸۹ واحــد 
تولیــدی و صنعتی در اســتان خبــر داد و گفت: 
برای این واحد هــا ۶۵۲ کیلومتر شــبکه گذاری 

انجام شده است.
احمد فعله گری گازرســانی به واحد های تولیدی 
و صنعتی اســتان کردســتان را نشــانه توسعه و 
رونق اقتصــاد ذکر کرد و اظهار داشــت: عملیات 
گازرســانی به ۲ هزار و 3۲۵ واحــد صنعتی جز 
و عمده، نیروگاه ســیکل ترکیبــی تولید برق در 
ســنندج، نیروگاه تولید برق سی اچ پی مریوان و 

۵۴ جایگاه CNG انجام شده است.
او با اشــاره به اینکه ۱ هزار و ۸۲۶ واحد صنعتی 
اســتان مشــمول قانون مصوبه شــورای اقتصاد 
شــدند، افزود: این تعداد واحد در مجموع سالانه 
مصرف کننــده ۵۰ میلیــون لیتــر فرآورده های 
نفتــی بودند کــه با برنامــه ریزی مــدون، تمام 
صنایع پر مصرف تا پایان ســال ۱۴۰۱ به شــبکه 

سراسری گاز طبیعی وصل شدند.
مدیــر عامل شــرکت گاز کردســتان بــه تعداد 
صنایــع گازدار شــده مصوبــه شــورای اقتصاد 
تا پایان اســفندماه اشــاره کرد و افزود: تاکنون 

یک هزار و ۱۶۹ واحد تولیــدی و صنعتی مصوبه 
شــورای اقتصاد گازدار شــده که با تحت پوشش 
قرار گرفتن این تعداد صنایع، ســالانه در مصرف 
۴۸ میلیون و ۵۵۰ هزار لیتر ســوخت مایع صرفه 

جویی می شود.
او  خاطــر نشــان کــرد: در حــال حاضــر بــا 
گازرســانی به ۱۱۶۹ واحد تولیــدی و صنعتی 
اســتان، ۹۲ درصــد حجــم جایگزینــی گاز 
طبیعی به جای ســوخت های مایع انجام گرفته 
که امســال با گازرســانی به واحد هــای دیگر، 
این حجــم جایگزینــی به ۹۵ درصــد افزایش 

یافت. خواهد 

ســاری-امیری فر مســافرت های نوروزی 
در آب های ســاحلی مازندران از ابتدای امســال 

تاکنون ۲۰۰ درصد افزایش داشته است.
علی اکبــر مرزبان مدیــرکل امــور دریانوردان 
ســازمان بنادر و دریانوردی در حاشــیه بازدید 
و نظــارت بــر اجــرای طرح هــای ســفر های 
نــوروزی دریایی مازنــدران، گفت: اســتفاده از 
مســافرت های نوروزی دریایی از ابتدای امسال 

تاکنون ۲۰۰ درصد افزایش داشته است.
او با ابراز خرســندی از نظم و انسجام حاکم بر این 
مناطق و قدردانی از تلاش های بســیار ارزشمند 
اداره کل بنــادر و دریانوردی اســتان مازندران، 
افزود: گشــت های دریایــی به منظــور افزایش 
ضریب امنیت و آرامش مســافران و گردشــگران 

در سواحل مازندران فعال هستند.
مرزبــان گفــت:اداره کل بنــادر و دریانــوردی 
مازنــدران در هویت ســازی و هویت بخشــی به 
قایق ها و جت اســکی ها در سطح کشــور پیشرو 
هســت و تمامی این قایق ها و جت اســکی ها در 
طول حدود 3۰۰ کیلومتر از ســواحل مازندران 

دارای شناسنامه هستند.
او با بیان اینکه قایقرانــان نیز دارای گواهینامه از 

اداره کل بنــادر و دریانوردی مازندران هســتند، 
افزود: مســافرانی هم کــه از ســفر های دریایی 
اســتفاده می کننــد مجهز بــه جلیقه های نجات 
هســتند و خوشــبختانه تا به امروز کــه در نیمه 
تعطیلات نــوروزی قرار داریم هیــچ حادثه ای را 
شــاهد نبودیم و امیدوار هســتیم تا پایان امسال 

همین وضعیت ادامه داشته باشد.
مرزبان گفــت: ســواحل مازنــدران دارای ۹۰ 
ایســتگاه تفریحات دریایی همراه بــا ۴۴ همیار 
ناجــی هســتند کــه توســط اداره کل بنــادر و 
دریانوردی اســتان مازنــدران بــه تجهیزات و 

امکانات نجات تجهیز شدند.

کردستان مازندران

اتصال ۱۸۹ واحد تولیدی در کردستان به شبکه سراسری گاز افزایش ۲۰۰ درصدی مسافرت های دریایی درمازندران

عضو شورای شهر کرج:

ج راه اندازی می شود 2 کارخانه تولید کمپوست در مرکز دفن زباله کر
طیب نیا مطرح کرد:

عزم فولاد مبارکه برای تحقق رشد تولید
 در سال ۱۴۰۲

اصفهان -مریــم مومنی  بازدید نــوروزی مدیرعامل، جمعی 
از معاونین و مدیران شــرکت فــولاد مبارکه با کارکنان شــاغل و 

پیمانکار در واحدهای مختلف
مدیرعامــل شــرکت فــولاد مبارکــه گفت: در ســال گذشــته 
رکوردهــای تولید متعــددی در فــولاد مبارکه به ثبت رســید، 
اقدامــات ارزشــمندی در حمایــت از شــرکت های دانش بنیان 
صورت پذیرفت و گام های بلندی در حوزه اشــتغال آفرینی توسط 

فولاد مبارکه برداشته شد.
محمدیاســر طیب نیا، مدیرعامل شــرکت فولاد مبارکه در دیدار 
نوروزی با کارکنــان، ضمن تبریک ســال نو و حلــول ماه مبارک 
رمضان، از عزم این شرکت برای تحقق رشــد تولید در سال جدید 
خبر داد و گفت: در ســال گذشــته رکوردهای تولید متعددی در 
فولاد مبارکه به ثبت رســید، اقدامات ارزشــمندی در حمایت از 
شــرکت های دانش بنیان صــورت پذیرفت و گام هــای بلندی در 

حوزه اشتغال آفرینی توسط فولاد مبارکه برداشته شد.
گروه فــولاد مبارکه برای تحقق شــعار ســال ۱۴۰۱ اتفاقات خوبی 
را رقــم زد و در این راســتا موفق به ثبــت بیش از ۶۰ رکــورد تولید 
روزانه، ماهانه و ســالانه شــد و ۱۴ محصول جدیــد را تولید کرد که 
تلاش کارکنان در این مسیر بسیار قابل تقدیر است. تقارن ماه مبارک 
رمضان و آغاز سال جدید، فرصت مغتنمی برای کسب توفیق در رشد 
تولید اســت که باید آن را از خداوند منّان طلب کنیم و موفقیت های 

آینده را باید در همین ماه از پروردگار متعال بخواهیم.
فولاد مبارکه نقش موثری در رشــد اقتصادی کشــور دارد؛ امروز 
اقتصاد کشــور به تولید صنایع بزرگی همچون فــولاد مبارکه نیاز 
دارد، بنابرایــن رکوردزنی هــای تولیــد و افتخارآفرینی های این 

صنعت بسیار ارزشمند است.

مدیر حرکت های جهادی بسیج سازندگی استان 
خبرداد؛

وه جهادی خدمت رسانی ۲۵۰ گر
ومان گلستان   به محر

گرگان-مهنازمحمدزمانــی  مدیــر حرکت هــای جهادی 
بسیج ســازندگی گلستان از خدمت رســانی ۲۵۰ گروه جهادی به 
محرومان اســتان خبر داد و گفت: جهادگــران مناطق محروم را 

مقصد تعطیلات نوروزی خود انتخاب کردند.
دانیال کلاتی  اظهار کرد: گروه های جهادی هر ســاله در عید نوروز 
برای خدمت رســانی به محرومان به مناطق کم برخوردار، روستاها 
و حاشیه شهرهای گلســتان می روند که امســال با توجه به تقارن 
نوروز با ماه رمضــان اعزام گروه هــای جهادی از ابتدای اســفند 
ماه ۱۴۰۱ آغاز شــده اســت. وی از فعالیت ۲۵۰ گــروه جهادی 
در سراســر اســتان گلســتان خبر داد و افزود: فعالیت گروه های 
جهادی تــا ۱3 فروردین ماه جــاری در روســتاها و نقاط محروم 
گلســتان ادامه دارد. مدیر حرکت های جهادی بســیج سازندگی 
گلســتان متذکر شــد: با توجه به اینکه هدف ما حضور در مناطق 
محروم و کم برخوردار و حاشــیه شــهرها اســت تقریبا گروه های 
جهادی فعال در گلســتان در تمامــی نقاط هدف اســتان حاضر 
می شــوند تا با اقدامات خود کمــی از آلام و دغدغه های محرومان 
بکاهند. کلاتی با اشــاره به اینکه گروه های جهادی در بخش های 
مختلــف اعــم از عمرانــی، بهداشــتی، فرهنگی، دامپزشــکی، 
اشتغال زایی، آموزشــی و محرومیت زدایی فعالیت می کنند، گفت: 
امیدآفرینی و خدمت بی منت به مردم مناطق محروم اســتان یکی 

از اهداف مهم فعالیت گروه های جهادی در ایام نوروز است.
وی به نقش آفرینی گروه هــای جهادی در حــوادث گوناگون اعم از 
سیل گلستان و دوران شیوع کرونا اشاره کرد و توضیح داد: گروه های 
جهادی بسیج سازندگی استان گلســتان در حوادث و وقایع مختلف 
به یاری مردم شــتافتند که امدادرســانی به ســیل زدگان گلستان و 
حضور فعال در مناطق ســیل زده و مقابله با ویروس منحوس کرونا از 

شاخص ترین فعالیت های گروه های جهادی استان بود.
مدیر حرکت های جهادی بسیج ســازندگی گلستان از ساماندهی 
ســه هزار و ۲۰۰ گروه جهــادی در اســتان گلســتان خبر داد و 
متذکر شد: گروه های جهادی بهســازی مدارس، جامعه پزشکی، 
دانش آموزی، فرهنگیــان و غیره در فعالیت های  جهادی اســتان 

گلستان نقش آفرینی می کنند.

مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان 
خبر داد؛

وستاهای بالای ۲۰ خانوار  اتصال ۸۴ درصد ر
لرستان به شبکه ملی اطلاعات

خرم آباد-طولابی  مدیــرکل ارتباطات و فنــاوری اطلاعات 
لرستان گفت: از مجموع ۱۵۶۹ روســتای بالای ۲۰ خانوار استان 

تاکنون ۸۴ درصد به شبکه ملی اطلاعات متصل شده اند.
مجتبی صارمی هشــتم فروردین ماه اظهار کرد: سیاســت دولت 
مردمــی در همان ابتــدای کار توجه بــه مناطق محــروم و کمتر 
برخــوردار و دورافتاده بــود.وی ادامــه داد: اداره کل ارتباطات و 
فناوری اطلاعات لرستان در همین راســتا تأمین پوشش ارتباطی 

مطلوب برای روستاهای بالای ۲۰ خانوار را در دستور قرار داد.
این مســئول اضافه کرد: از ابتــدای دولت ســیزدهم تاکنون ۹۰ 
روســتای بالای ۲۰ خانــوار به اینترنت پرســرعت و شــبکه ملی 
اطلاعات متصل شــده اســت.وی افزود: با همــکاری مجری طرح 
توسعه ارتباطات روســتایی وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات و 
اپراتورهای ارتباطی تمام تلاش خود را بــه کار خواهیم گرفت که 
تمامی روستاهای بالای ۲۰ خانوار اســتان به شبکه ملی اطلاعات 
متصل شــوند.صارمی یادآور شــد: اجرای این پروژه نقش بســیار 
مهمی در توســعه و عمران این مناطق و کاهش شــکاف دیجیتال 
بین مناطق شهری و روســتایی و اشتغال و توســعه اقتصاد دانش 

بینیان به همراه خواهد داشت.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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ایلام
بهره مندی ۱۹ هزار مسافر از خدمات هلال احمر ایلام

ایلام معاون جوانان جمعیت هلال احمر اســتان ایــلام از بهره مندی 
۱۹ هزار مسافر نوروزی از خدمات بشردوستانه هلال احمر خبر داد.

شــکراله جایدری، معاون جوانان جمعیت هلال احمر استان ایلام اظهار 
داشت:پســت خدمات بشردوستانه در سطح اســتان ایلام، از ۲۵ اسفند 

ماه با شــعار جوانان سفیران ایمنی، سلامت و نشــاط اجتماعی آغاز شده 
است.

وی یــادآوری کــرد: ۱3 پســت ثابت و ســیار ســحاب در اســتان 
ایلام روزانــه از ســاعت ۱۰ صبح تا ۸ شــب برای مســافران خدمات 

می دهند. ارائه  بشردوستانه 
معاون جوانــان جمعیت هلال احمر اســتان ایلام بیان کــرد: این مدت 
3۸۰ نفــر از اعضای جوانــان در این پســت ها اقدام به ارائــه خدمات به 

مسافران نوروزی کرده اند.

وین قز



متقاضیان وام های کوچک، قربانی نقص 
سیستم اعتبارسنجی کشور

نقایص و ناکارآمدی نظام ســنجش اعتبار موجب شــده تا بســیاری 
از متقاضیان وام در این تنگنــای اقتصادی، به خاطر نداشــتن امتیاز 
اعتباری یا ایرادات گزارش های اعتبارســنجی، با پاسخ منفی بانک ها 

مواجه شوند.
 اکنون مشتریانِ بدون رتبه اعتباری، باید بار نقصان سامانه های مرتبط 
با اعتبارسنجی که بانک مرکزی متولی آن است، بر دوش بکشند و مزد 

ترس بانک ها را تجربه کنند.

 وثیقه محوری به جای اعتبارمحوری
علی رغم تاکید بــر نگرش های مشــتری مدارانه و تأثیــرات تحولات 
پرشتاب فناوری های نوین در حوزه مالی، سیســتم بانکی ما در زمینه 
اعطای تســهیلات همچنان میراث دار ســنت های گذشــته اســت؛ 
وثیقه محوری به جــای اعتبارمحوری! با وجود اقدامات انجام شــده از 
اواسط دهه ۱۳۸۰ تاکنون، در حوزه اعتبارسنجی و سخن گفتن از ارائه 
تسهیلات به ویژه وام های خرد بر مبنای گزارش اعتباری، در همچنان 
روی پاشــنه وثیقه محوری و ضامن معتبر چرخیده و تعدد سامانه ها و 
تصویب قوانین، آئین نامه ها و دســتورالعمل های اجرایی از سوی بانک 
مرکزی، وزارت اقتصاد و ســایر نهادهای مرتبط، هنوز تسهیل چندانی 
در حوزه وام و تســهیلات ایجاد نکرده است. این در حالی است که اتفاقاً 
صنعت پولی و مالی در مقایسه با اغلب صنایع دیگر، از پیشگامان عرصه 
فناوری به شمار می رود.از آئین نامه نظام سنجش اعتبار در سال ۱۳۸۶ 
که ۱۲ ســال بعد در خردادماه ۱۳۹۸ با اصلاحاتی بــه تصویب هیئت 
وزیران رســید، تا آئین نامه پیشگیری از انباشــت مطالبات غیرجاری 
بانکی در اســفندماه ۱۳۹۷ که راه اندازی یا به رورســانی هشت سامانه 
را برای ســاماندهی نســبت مطالبــات غیرجاری به کل تســهیلات 
بانکی مطرح کرده، هیچکدام نســخه ی شــفابخش درد مزمن فقدان 

اعتبارسنجی در ایران نبوده اند.

اعتبارسنجی در گیر و دار مشکلات
بی جهت نیســت که مهران محرمیان، معاون فناوری های نوین بانک 
مرکزی ابتدای اســفندماه ۱۴۰۱، از رفع کمبود اطلاعــات در پایگاه 
داده اعتبارســنجی ســخن گفته اســت. وی با اعلام عملیاتی شدن 
نسخه جدید سامانه ســمات در آذرماه ۱۴۰۱، به سامانه های دیگری 
اشاره کرده که مردم تســهیلات خرد را از آن طریق، راحت تر دریافت 
می کنند. اظهارات محرمیان درباره به روز شــدن ســمات )ســامانه 
متمرکز اطلاعات تســهیلات و تعهدات( و اســتفاده از سایر سامانه ها 
برای دریافت تســهیلات در حالی مطرح می شــود که هنوز بیشــتر 
سامانه های اشاره شده در آئین نامه پیشــگیری از مطالبات غیرجاری 

بانکی مانند سامانه ملی اعتبارسنجی به سمات متصل نیستند!

نکته جالب و البته عجیب ماجرا این اســت که اولاً دستگاه متولی هر دو 
سامانه غیرمتصل، بانک مرکزی اســت و ثانیاً سمات نقش محوری در 
دریافت اطلاعات از هفت سامانه دیگر برای نظارت بر تسهیلات دهی و 
ایجاد تعهدات بانک ها دارد. همچنین هدف سامانه ملی اعتبارسنجی، 
اســتعلام رتبه بندی یا گزارش اعتباری قبل از ارائه هرگونه تسهیلات 
یا ایجاد تعهدات از طریق سامانه ســمات، برای کاهش ریسک نکول و 
تبعات آن است. مشکل عدم اتصال به ســمات همچنین درباره سامانه 
جامع صورت های مالی )جام( زیرنظــر وزارت اقتصاد، که مأموریت آن 
ثبت صورت های مالی حسابرسی شده با کد یکتای سامانه است، صدق 
می کند!یکی دیگر از معضلات سیستم اعتبارســنجی که بارها توسط 
کارشناسان اعلام شده اما با توجه به فضای انحصاری، پیشرفت چندانی 
نداشته و طی سال های گذشــته تا کنون با آن برخورد منفعلانه انجام 
شده، به نقص اعتبارسنجی شرکت مشــاوره رتبه بندی اعتباری ایران 

تنها دارنده مجوز اعتبارسنجی از بانک مرکزی برمی گردد.
به گفته فعالان حــوزه بانکی و فنــاوری، هرچند وجود این شــرکت 
فی نفســه بــرای تجمیع اطلاعــات سیســتم بانکی و ارائــه گزارش 
اعتبارسنجی بر اساس استعلام از آن ارزشــمند است اما از آنجا که این 
مجموعه دیتای خــود را از بانک ها می گیرد، درباره افرادی که ســابقه 
دریافت تســهیلات ندارند دیتا ارائه نمی دهد. همچنین گزارش های 
اعتباری آن محدود و بیشتر بر اساس اخذ وام بانکی است. این در حالی 
اســت که در اعتبارسنجی مدرن، برای مشــتریان خصوصاً کسانی که 
اصلًا وام نگرفته اند پارامترهای مختلف مانند میزان گردش حســاب، 
بدهی مالیاتی، رفتارهای شــهروندی از جمله پرداخت قبوض، جرایم 

رانندگی و… نیز دخیل هستند.
اکنون معــاون فناوری های نوین بانک مرکزی تلویحــاً با تأیید نقایص 
تنها شرکت اعتبارسنجی تحت مجوز بانک مرکزی اعلام کرده که این 
شرکت اعتبارســنجی نیز در حال به روزرســانی اعتباری است و مدل 
جدید اعتبارسنجی، شامل پارامترهای متعدد است. به گفته محرمیان، 
برخی از متقاضیان با مراجعه به این سیســتم، به دلیــل عدم دریافت 
تســهیلات، امتیاز اعتباری ندارند. به این منظــور، مدل جدید فقط بر 
مبنای تسهیلات دریافتی نیست و پوشش کامل تری نسبت به سامانه 
اعتبارسنجی فعلی دارد.این ســخنان متولی فناوری بانک مرکزی، در 
حالی است که طی سال های گذشته تاکنون به هشدارهای کارشناسان 
درباره ایرادات این سامانه، لزوم رفع انحصار و تقویت نظام اعتبارسنجی 
توجه نشده بود. در صورت جدی گرفتن این هشــدارها و البته تعیین 
تکلیــف وضعیت حکمرانی داده و اشــتراک گذاری دیتــا حداقل بین 
ســازمان های متولی و دســتگاه های اجرایی، شناســایی مشتریان 
باکیفیت و مشتریانی که نکول نرم یا ســخت، یعنی تأخیر کوتاه مدت 

یا بلندمدت یا حتی عدم بازپرداخت داشته اند، بهتر صورت می گرفت.

بهبود اعتبارسنجی، کاهش ریسک نکول
در مجموع، به اعتقاد کارشناســان حوزه فناوری های بانکی، در صورت 
تقویت پایه های اعتبارسنجی و اســتفاده از دیتای کامل، چالش وثیقه 
و ضامن برای اعطای تســهیلات خرد تا حد زیادی قابل حذف اســت. 
البته این امر، نیازمند توجه به فرایند اعتباری اســت که از احراز هویت 
دیجیتال مشتری تا وصول مطالبات را شامل می شود و بهبود وضعیت 
اعتبارســنجی با داده های مختلف و اشتراک گذاری دیتا، ریسک نکول 

را کاهش می دهد.
در حال حاضر، از یک ســو مطالبه جدی از طرف مشتریان بانکی برای 
شفافیت، سرعت و کارآمدی مراحل اعطای اعتبار وجود دارد و از سوی 
دیگر، بانک ها چالــش بزرگی در حوزه رتبه بندی اعتباری مشــتریان 
دارند. در این رابطــه، با وجود اقدامات انجام شــده بانــک مرکزی در 
حوزه اعتبارسنجی به ویژه به روزرســانی مقررات نظام سنجش اعتبار 
و تصمیمات وزارت اقتصاد مبنی بر امکان وثیقه ســایر دارایی ها مانند 
خانه، ســهام، خودرو و…، هنوز اتفاق یا تحول ویــژه برای جایگزینی 

اعتبارمحوری با وثیقه محوری رخ نداده است.

 کاهش ۶۵ میلیون متر مکعبی مصرف گاز 
با اجرای سیاست های غیر قیمتی

 رئیس موسســه مطالعــات بین المللی انــرژی گفت: با اجــرای این 
سیاست های بهینه سازی مصرف، در ۲ ســال فرصت ۶۰ تا ۶۵ میلیون 
متر مکعبی کاهش مصرف گاز بدون اجرای سیاست های قیمتی ایجاد 

خواهد شد.
محمدصادق جوکار با بیــان اینکه ناترازی انرژی در ســال های آینده 
با توجه به روند افزایشــی مصرف قابل انتظار اســت، افزود: درباره حل 
مشکل ناترازی گاز، اولویت تمرکز راهبردی کشور مدیریت تقاضا است 

در عین حال که نباید در عرضه غافل بود.
وی ادامــه داد: در زمینه عرضه هم موضوعاتی ماننــد مدیریت عرضه، 

عرضه های ثالث و ترکیبی و همچنین عرضه های هیبریدی داریم.
جوکار با اشــاره به اینکه در سیستم عرضه کشــور از لحاظ عرضه ثالث 
انعطاف نداریم، گفــت: باید با روش های جدیدتر و با مشــارکت بخش 
خصوصی، لــوکال اســتاک ها و توســعه ال ان جی را در دســتور کار 
برای ذخیره گاز و اســتفاده در زمــان اوج مصرف قــرار دهیم و در این 
عرصه برخــی مجتمع های پتروشــیمی می توانند وارد عمل شــده و 

ذخیره سازی گاز را انجام دهند.
وی با تاکید بر اینکه با اســتفاده از مخازنی که داریم می توان انعطاف در 
بخش عرضه داشته باشیم، افزود: با این حال محور اصلی ما در مدیریت 

عرضه نیست و بر مدیریت تقاضا تاکید شده است.
رئیس موسســه مطالعات بین المللی انرژی ادامــه داد: مدیریت تقاضا 
الگوهای مختلفی دارد و بحث اصلی این اســت که چه روشــی را پیش 

بگیریم که اثر تورمی نداشته باشد.
وی با اشــاره به اینکه بــا محوریت گروه هــای متکثرتــر اجتماعی، 
غیردولتــی و خصوصی بایــد وارد عمل شــویم، گفت: اجــرای این 
روش ها، مکانیســم های اصلاحات حقوقی و قراردادی می طلبد و باید 

جذابیت هایی که لازم است ایجاد شود.
جوکار با تاکید بر اینکه یکی از مهم ترین موارد، بحث تامین مالی است، 
افزود: بــا توجه به موضوع مدیریــت تقاضا در برنامــه هفتم می توانیم 
به این ســمت حرکت کنیم و این در شرایطی اســت که در برنامه های 

گذشته بحث چندانی در این زمینه مطرح نشده است.
رئیس موسســه مطالعــات بین المللی انــرژی ادامه داد: بر اســاس 
سناریوهای مطالعه شده، روش ها و بهینه ســازی با تعویق مولفه های 
قیمتی مورد توجه اســت.رئیس موسســه مطالعات بین المللی انرژی 
تصریح کــرد: البته مولفه های قیمتــی را رها نمی کنیم اما با شــرایط 

کنونی کشور استفاده از سیاست های قیمتی به تعویق می افتد.
وی با تاکید بر اینکه بهینه ســازی مصرف با اولویت بحث های فناورانه و 
سیاست گذارانه و مشارکت غیردولتی امکان پذیر است، گفت: بر اساس 
این برنامه ریزی ها، کاهش مصرف گاز پلــه ای و مرحله ای کاهش پیدا 

می کند.

جوکار گفت: با اجرای این سیاســت ها، در ۲ ســال فرصــت ۶۰ تا ۶۵ 
میلیــون متر مکعبی کاهش مصــرف گاز بدون اجرای سیاســت های 

قیمتی ایجاد خواهد شد.

مدیرعامل شرکت مهندسی و توسعه گاز خبر داد
 احداث خط لوله صادرات گاز ایران به عمان 

در سال ۱۴۰۲
 مدیرعامل شرکت مهندسی و توســعه گاز ایران با اشاره به آغاز احداث 
خط لوله میناب تــا کوه مبارک با هدف صــادرات گاز ایران به عمان در 
سال ۱۴۰۲، گفت: رسالت اصلی در شــبکه انتقال گاز در سال ۱۴۰۲، 

تکمیل رینگ شرقی شبکه گاز خواهد بود.
رضا نوشــادی با اشــاره به اینکه برای ســال ۱۴۰۱ احداث یک هزار 
کیلومتر خط لوله در استان های مختلف کشــور را هدف گذاری کرده 
بودیم، افزود: با برنامه ریزی انجام شــده عدد تحقــق یافته در احداث 
خط لوله، یک هزار و ۶۷ کیلومتر است که تعدادی از آنها به بهره برداری 
رســیده و تعدادی نیز در انتظار حضور رئیس جمهــوری برای افتتاح 
رسمی اســت.وی با بیان اینکه ســال ۱۴۰۱ در شــرکت مهندسی و 
توسعه گاز ایران سال سیستان و بلوچستان بوده است، ادامه داد: نیمی 
از افتتاح های مربوط به طرح های این شــرکت در اســتان سیستان و 

بلوچستان اجرا شده است.
نوشــادی تاکید کرد: همچنین در ســال ۱۴۰۱ توانســتیم ساخت ۲ 
ایستگاه تقویت فشار شــهید افشاری در اصفهان و ایســتگاه نورآباد را 
تکمیل کنیم.مدیرعامل شــرکت مهندسی و توســعه گاز ایران گفت: 
رسالت اصلی در شــبکه انتقال گاز در سال ۱۴۰۲ تکمیل رینگ شرقی 
انتقال گاز کشور اســت که در این خصوص احداث خط لوله از دوراهی 
دشــتک به نهبندان را تعریــف کرده ایم که عملیــات اجرایی آن آغاز 
خواهد شد.وی با اشــاره به اینکه بحث صادرات گاز به عمان با احداث 
خط لوله ای از میناب تا کوه مبارک در نزدیکی جاســک دنبال خواهد 
شــد، افزود: در قرارداد صادرات گاز با عمان آمده خط لوله صادراتی تا 

کوه مبارک احداث شود.
نوشــادی از آغاز احداث ۴۰۰ کیلومتر خط نهم سراسری از اصفهان تا 
نزدیک قم خبر داد و گفت: آغاز عملیات اجرایی خط یک و هفتم نیز در 

بخش هایی در دستور کار قرار دارد.
وی با بیان اینکه در ســالی که گذشــت ۵ طرح ذخیره ســازی تعریف 
کردیم، ادامه داد: این طرح ها شامل شوریجه، سراجه، قزل تپه و ... است 
که کار مطالعه آن به اتمام رســیده و پیمانکاران نیز مشخص شده اند و 

عملیات اجرایی نیز در مواردی آغاز شده است.
مدیرعامل شــرکت مهندســی و توســعه گاز ایران با اشــاره به اینکه 
هوشمند ســازی مصرف گاز از ۲ ماه پیش آغاز کردیم، تاکید کرد: سال 
۱۴۰۲ سال آغاز هوشمندسازی کنتورهای گاز صنایع و بخش خانگی 

خواهد بود. البته اینکار زمان بر است و به تدریج تکمیل می شود.
به گفته نوشادی، همچنین در سال ۱۴۰۲ شــروع به کار پروژه چلوند 
اردبیل و ایســتگاه تقویت فشــار چلوند را خواهیم داشــت و ۲ میدان 

ذخیره سازی یورتشا و نصرآباد کاشان شروع به کار خواهد کرد.
وی با اشاره به اینکه به صورت تقریبی گردش مالی شرکت مهندسی و 
توسعه گاز ایران در اجرای پروژه ها یک میلیارد دلار است، گفت: از سال 

آینده این رقم اوج می گیرد و باید به ۳ میلیارد دلار برسد.
نوشــادی با تاکید بر اینکه در ســال های گذشــته با انحلال شــرکت 
ذخیره ســازی گاز، پروژه های ذخیره سازی متوقف شــده بود، افزود: 
این طرح ها ســال آینده از ســرگرفته خواهند شــد.وی به تکمیل فاز 
۲ پالایشگاه ایلام در ســال ۱۴۰۲ اشــاره کرد و افزود: با راه اندازی این 
پالایشگاه که ۷۶ درصد آن داخلی سازی شده است، رکورد ایرانی ترین 
پالایشــگاه گاز ایران به پالایشگاه ایلام می رســد.مدیرعامل شرکت 
مهندسی و توســعه گاز ایران ادامه داد: فاز ۲ پالایشگاه ایلام در ۳۶ ماه 

ساخته شده که یک رکورد به شمار می رود.
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رئیس مرکز تجارت جهانی ایران:

مهار تورم به معنای ارزانی نیست

سمیرا ربیع  رئیس مرکــز تجارت جهانی ایران 
گفت: نباید مهار تورم را با ارزان شــدن اشــتباه 
گرفت؛ مهار تورم به معنای ثبات قیمت اســت و 
مردم بدانند با حقوقشــان برنامه ریزی بلندمدتی 

برای زندگی داشته باشند.
 محمدعلی ســبزعلیپور با اشــاره به شعار سال 
»مهار تورم؛ رشــد تولید« اظهار داشت: رهبری 
به درســتی به این مطلب مجدداً اشــاره کردند 
و تولیــد را همچنان در دســتور کار قــرار دادند 
به طوری که در چند ســال گذشته تولید در رأس 

بود و قرار بوده تا از تولید حمایت کنیم.
رئیس مرکــز تجارت جهانــی ایران با اشــاره به 
اینکه »تشــخیص مهم تر از درمان است« متذکر 
شد: اکنون در ارتباط با شــعار سال متوجهیم که 
تشخیص درست داده شــده است و وقتی رهبری 
به درســتی تشــخیص داده اند که گره مشکلات 
کجاســت. آن چیزی که مردم را در سال گذشته 
تحت فشار قرار داده تورم و گرانی افسارگسیخته 
بوده است که ســفره ها را کوچک تر کرده است و 
اگر بتوانیم جلوی گرانی را بگیریم تا حدود زیادی 

می توانیم آرامش را در جامعه حکم فرما کنیم.

برای غلبه بر مشکلات باید حتماً به تولید 
بپردازیم

ســبزعلیپور بــا تأکید بــر اینکه بــرای غلبه بر 
مشــکلات باید حتماً به تولیــد بپردازیم، افزود: 
تولید زیر بنای مابقی مســائل اقتصادی است که 
می تواند نسبت به رشــد مسائل دیگر کمک کند. 
وقتی تولید در کشــور راه بیفتد می تواند اشتغال 
را به خودی خود به دنبال داشته باشد. وقتی چرخ 
تولید به خوبی می چرخد می توانــد کالا به اندازه 
کافی تولید شود و انبارها پر از کالا شود. فروشنده 

به دنبال خریدار بگــردد و مازاد آن بــه خارج از 
کشور صادر شــود و ارزآوری برای کشور داشته 

باشد و برای کشور ثروت تولید کند.
وی از مهار تــورم و تأثیر آن بــر کاهش قیمت ها 
گفت و توضیح داد: نباید مهار تورم را با ارزان شدن 
اشــتباه گرفت. منظور از مهار تورم این نیست که 
به محض مهار تورم، اجناس ارزان می شــود؛ بلکه 
مهار تورم به معنای ثبات قیمت اســت و در واقع 
مردم بدانند با حقوقی که دریافت می کنند برای 
زندگی شــان برنامه ریزی بلندمدتی را داشــته 

باشند.
ســبزعلیپور با اشــاره به اینکه بعد از تشــخیص 
درست مشــکلات باید به درمان بپردازیم، گفت: 
مســئولین در ارتباط با خط مشــی که از ســوی 
رهبری داده شــده اســت، برنامه ریزی درست 
و دقیقی داشــته باشــند. متأســفانه غالباً فکر 
می کنند؛ چون این کلام، شــعار سال است به آن 
اهمیت نمی دهند و در حد شــعار آن را می دانند. 
درصورتی که این شعار نیست و هدفی بزرگ است 
که از سوی رهبری ترسیم و به عنوان دستورالعمل 
صادر شده و همه مســئولین موظف هستند این 
دستورالعمل را به درستی در دستور کارشان قرار 

دهند و اجرا کنند.
وی با اشاره به اینکه همه دستگاه ها در حوزه خود 
باید متولی باشــند، اظهار داشت: همه می توانند 
در این زمینه نقش آفرین و در نهایت بسترســاز 
باشــند و بتواننــد برنامه ریزی درســتی انجام 
دهند و از بخش خصوصــی واقعی و کارآفرینان و 
صاحبان صنایع که می توانند ایــن مهم را از قوه 
به فعل تبدیل کنند و رشد تولید را داشته باشند، 

استفاده کنند.
برای رشد تولید؛ نیازمند حضور قوی بخش 

خصوصی هستیم
رئیس مرکــز تجارت جهانی ایران بــا بیان اینکه 
دولت، تاجر خوبی نبوده و نخواهــد بود، تصریح 
کرد: در هیچ کجــای دنیا نمی بینیــد هیچ چیز 
بزرگی ساخته شده باشــد و بگویند این را دولت 
ساخته اســت. در ایران هم نداشــته و نخواهیم 
داشــت. پس باید از بخش خصوصی برای رشــد 

تولید استفاده کنیم.
وی با بیــان اینکــه باید بــه دنبال بــازار برای 
محصولاتمان باشــیم، گفت: نمی توان کالایی را 
تولید و صــادر کرد و بعد آن را محــدود کنیم که 
فقط می خواهیــم به جای خاصی صــادر کنیم. 
ما دارای بازارهــای هدف یک و دو هســتیم که 

فهرست هایشان مشخص هستند.
ســبزعلیپور افزود: بازاریابی باید انجام شود و اگر 
کشوری همســایه نبود و در جایی دورتر از ما بود 
و پذیرای کالای ایرانی بــود، نمی توانیم بگوییم 
خط مشی ما این اســت که فقط با همسایه ها کار 
کنیم بنابراین نمی توانیم به شــما جنس دهیم. 
دید ما باید جهانی باشد تا بتوانیم با جهان تعامل 

داشته باشیم.
وی از تنش زدایــی به عنوان یکــی از مهم ترین 
فاکتورهــا در بحث صــادرات یاد کــرد و گفت: 
همچنــان کــه در روزهــای گذشــته شــاهد 
تنش زدایی با کشــورهای مختلف هســتیم، ما 
اگر قرار باشــد در دنیا معاملاتی را انجام دهیم و 
با کشــورهای دیگر بتوانیم صــادرات و مبادلات 
اقتصــادی انجام دهیــم، در اولویــت قضیه باید 
تنش زدایــی را در پیــش بگیریــم. دســتگاه 
دیپلماسی و سیاســت خارجی ما باید هم زمان با 
دســتگاه اقتصادی، هر دو این مسیر به خوبی جلو 

بروند.

خریدار  ســخنگوی صنعت برق از برنامه ریزی 
بــرای افزایــش ۷۷۰۰ مگاواتــی تولیــد برق 
کشــور به منطور عبور از تابســتان ۱۴۰۲ بدون 
خاموشــی خبر داد. مصطفی رجبی مشــهدی 
گفت: برنامه ریزی برای افزایــش بیش از ۷ هزار 
مگاوات به ظرفیت تولید برق نیروگاه های جدید 
و ارتقای نیروگاه های موجود تا تابســتان ســال 
۱۴۰۲ انجام شده است.ســخنگوی صنعت برق 
افزود: وزارت نیــرو در ســال دوم دولت مردمی 
سیزدهم برنامه ای مشتمل بر ۱۴۰ اقدام را تنظیم 
کرده که شــامل ســه بخش تولید و تأمین برق، 
مدیریت مصــرف و تقاضــا و برنامه های ضروری 
برای رفــع محدودیت های شــبکه انتقال و فوق 
توزیع کشور در تابســتان ۱۴۰۲ می شود.رجبی 
مشــهدی گفت: این ۱۴۰ برنامه در حوزه تولید 
منجر بــه افزایــش ظرفیت تولیــد نیروگاه های 
جدید به میزان ۶ هزار مگاوات و همچنین افزایش 
ظرفیت نیروگاه های موجــود و رفع نیروگاه های 
آســیب دیده در مجموع به میزان یک هزار ۷۰۰ 
مگاوات است و بر این اساس ۷ هزار و ۷۰۰ مگاوات 
به ظرفیت تولید برق نیروگاه های موجود افزوده 
خواهد شد تا بتوان تابســتان را از لحاظ ظرفیت 

تولید به شکل مطمئن تری پشت سر بگذاریم.

آغاز عملیات اجرایی 63 پروژه مهم 
در حوزه شبکه های انتقال برق

ســخنگوی صنعــت بــرق در بــاره پیش بینی 
برنامه هــای کاربــردی در بخــش شــبکه های 
انتقال بیان کــرد: در بخش شــبکه های انتقال 
با توجه بــه محدودیت هایی که ســال ۱۴۰۱ در 
تأمین برق وجود داشــت، ۴۷ برنامه شــامل ۶۳ 
پروژه پیش بینی شد که شــامل خطوط انتقال و 
همچنین احداث پســت های انتقال و فوق توزیع 

بوده که در دست اقدام است.
مدیرعامل شــرکت مدیریت شــبکه برق ایران 
درباره اقدام های صــورت گرفته بــرای احداث 
نیروگاه های اختصاصی خاطرنشان کرد: بر اساس 

برنامه ریزی انجام شــده در توســعه برق صنایع 
۱۴۷۸ مگاوات نیــروگاه حرارتی صنایع تا اوج بار 
مصرف بــرق ۱۴۰۲ در مدار تولیــد قرار خواهند 
گرفت. این حجم تولید شــامل پنج ســاختگاه 

است.
وی گفت: نیروگاه ســمنان واحــد چهارم خود 
را بــه زودی در مدار تولید قــرار خواهد داد، در 
فولاد مبارکه دو واحــد نیروگاهی کلاس F در 
مجموع بــه ظرفیت ۶۱۴ مــگاوات و همچنین 
واحدهــای اول نیروگاه هــای گل گهر، لامرد و 
المهدی بــرای شــرکت های فــولاد گل گهر، 
آلومینیوم ســالکو و آلومینیوم المهدی احداث 

می شوند.
بــه گفته رجبی مشــهدی، بــا ظرفیت هایی که 
واحدهــای نیروگاهی صنایــع مذکور اختصاص 
می دهند، در تابســتان ۱۴۰۲ اجرای برنامه های 
»مدیریت مصرف« بخش صنعت نســبت به سال 

قبل کاهش پیدا خواهد کرد.
ســخنگوی صنعــت بــرق خاطرنشــان کرد: 
امیدواریم بــا برنامه ریــزی انجام شــده، انرژی 
بیشــتری را تحویل بخش های متقاضی کشــور 
به ویژه صنعت دهیم و در بخش خانگی، تجاری و 

خدمات محدودیت و یا خاموشی نداشته باشیم.

گاز

 مشــاور ریاســت پژوهشــکده 
فناوری  راهبــردی  مطالعــات 
موسســه مطالعات انرژی گفت: 
باید تلاش شود بازار بهینه سازی 
انرژی در قالب ســاز و کار بورس 

برای گاز طبیعی راه اندازی شود.
عقیل براتی با اشــاره بــه اینکه 
اولین موضوعــی که برای کنترل 
مصرف گاز در ســطح مدیریتی 
باید مورد توجه قرار گیرد حرکت 
از اقتصاد منبع محــور به اقتصاد 
کارایی محور اســت، افزود: این 

حــوزه  در  موضــوع 
گاز بــا ایجــاد تفکــر 
تقدم مدیریــت تقاضا 
بــر مدیریــت عرضه 

نهادینه می شود.
وی ادامــه داد: بحــث 
بعدی بهینه سازی بازار 

انرژی و محیط زیســت موضوع 
مهمی اســت که قانون بســیار 
خوبی نیز برای آن وجود دارد که 
می تواند راهــکار نهایی و دایمی 
باشــد که بر اســاس ســاز و کار 

بورس انــرژی تنظیم 
شده و باید تلاش شود 
تــا در قالــب آن بازار 
بهینه ســازی انــرژی 
بــرای گاز طبیعی در 

بورس راه اندازی شود.
براتــی موضــوع مهم 
دیگر در حل ناترازی گاز را توجه 
به ســخت افزارها و نرم افزارهای 
مدیریتی دانســت و تاکید کرد: 
ایــن بخــش شــامل بحث های 
فنــاوری محــور و فناوری هایی 

مانند جی اچ پــی، پمپ حرارتی 
گازســوز و کنتورهای هوشمند 

می شود.
فناوری هــای  گفــت:  وی 
ذخیره ســازی گاز نیز برای حل 
مشــکل ناترازی در زمــان اوج 
مصرف می تواند کمک کند و این 
موضوع بایــد در مدیریت مصرف 

مدنظر قرار گیرد.
به گفتــه براتی، موضــوع دیگر 
اصــلاح یارانه هــای انــرژی و 

تعرفه های مرتبط است.

بازار بهینه سازی انرژی برای گاز طبیعی در بورس ایجاد شود
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